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Spolupráce obcí jako faktor regionálního rozvoje 

 

Abstrakt 

 

Diplomová práce se zabývá problematikou fragmentované municipální struktury 

České republiky a jedno z možných řešení, kterým je spolupráce obcí. V práci je nejdříve 

zkoumáno jaké formy spolupráce obce vytváří a jaké pro to mají legislativní ukotvení. Tato 

teoretická část práce se dále zaměřuje na dva vybrané státy v Evropě s podobně roztříštěnou 

správní strukturou. Konkrétně na Francii a Slovensko. Pozornost je v této části práce 

věnována také financování malých obcí. 

Praktická část práce je věnována charakteristice zkoumaného mikroregionu 

a přiblížení jednotlivých členských obcí. Podstatnou část této kapitoly tvoří vyhodnocení 

a analýza rozhovorů realizovaných s představiteli členských obcí a vytvoření uceleného 

pohledu na problematiku malých obcí a na fungování zkoumaného dobrovolného svazku 

obcí. Dochází zde také k zjištěním funkcionality kanceláře svazku obcí a charakteristiky 

jejich aktivit, které vykonává jak pro mikroregion jako svazek obcí, tak pro jednotlivé obce 

konkrétně. 

 V závěru práce shrnuje zjištěné informace, odpovídá na položené výzkumné otázky 

a opakuje řešení hlavních problémů, zjištěných při výzkumné části práce. Mezi zásadní 

zjištěné informace patří založení nové místní akční skupiny na zkoumaném území. Dalším 

klíčovým aspektem práce je poznatek funkčnosti kanceláře mikroregionu. 

 

Klíčová slova: Mikroregion Voticko, decentralizace, dobrovolný svazek obcí, malé obce, 

mikroregion, místní akční skupina, místní správa, samospráva, spolupráce obcí, veřejná 

správa 
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Cooperation of municipalities as a factor of regional 

development 

 

Abstract 

 

The diploma thesis deals with the issue of fragmented municipal structure of the 

Czech Republic and one of the possible solutions, which is the cooperation of municipalities. 

The work first examines what forms of cooperation the municipality creates and what the 

legislative anchors for this are. This theoretical part of the thesis then focuses on two selected 

countries in Europe with a similarly fragmented administrative structure. Specifically France 

and Slovakia. In this part of the work, financing of small municipalities is also dealt with. 

The practical part of the work is devoted to the characteristics of the researched 

micro-region and the presentation of individual member municipalities. An essential part of 

this chapter is the evaluation and analysis of interviews conducted with representatives of 

member municipalities and the creation of a comprehensive view of the issue of small 

municipalities and the functioning of the examined voluntary union of municipalities. It also 

contains findings on the functionality of the office of the union of municipalities and the 

characteristics of their activities, which are performed both for the micro-region as a union 

of municipalities and for individual municipalities in particular. 

 At the end the work summarizes the information obtained, answers the research 

questions and repeats the solution of the main problems identified in the research part of the 

work. One of the key pieces of information found is the establishment of a new local action 

group in the study area. Another key aspect of the work is knowledge of the functionality of 

the micro-region's office. 

 

Keywords: the micro-region of Voticko, decentralization, voluntary union of municipalities, 

small municipalities, micro-region, local action group, local administration, self-

government, cooperation of municipalities, public administration  
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1 Úvod 

Česká republika je charakteristická roztříštěnou správní strukturou. Na území ČR 

se nachází podle statistických ukazatelů 6 253 obcí. Ve srovnání s okolními zeměmi v rámci 

Evropy se jedná o jednu z těch více fragmentovaných správních struktur. Současně s tímto 

faktem se Česká republika řadí k zemím, využívající smíšený model výkonu veřejné správy.  

Práce se zaměřuje na problematiku roztříštěné municipální struktury v České republice 

a jedno z možných východisek, kterým je spolupráce obcí. V rámci této práce je nejdříve 

zkoumáno, co jsou obce a jakou agendu vykonávají z hlediska zákona. Jaké druhy obcí 

je možné sledovat a jaké povinnosti jim zákon ukládá. Dále se zaměřuje na problematiku 

financování malých obcí z důvodu nespokojenosti starostů s aktuální situací.  

Práce je rozčleněna do třech hlavních kapitol, ze kterých následně vycházejí 

podkapitoly. V některých případech je nutné podkapitoly rozvést do ještě detailnějších celků 

pro zachování přehlednosti celé situace. V první kapitole se práce zaměřuje na již zmíněnou 

kategorizaci obcí, a to z důvodu vymezení povinností a zájmů obce a jakou problematiku 

s sebou může roztříštěná správní struktura přinášet. Po této kapitole práce přechází 

do navazující části, ve které je vysvětleno, co se za pojmem spolupráce obcí skrývá a jaké 

náležitosti lze o tomto tématu zjistit. Mezi nejdůležitější lze zařadit, jaké jsou vůbec důvody 

pro spolupráci obcí, dále také co obce musí splňovat a jaká musí být jejich motivace pro 

zakládání dále zmíněných svazků obcí.  V této kapitole je nadále rozváděno, na jakých 

bázích mohou obce společná uskupení zakládat a jaké musí splňovat právní náležitosti. 

V podkapitole také dochází k porovnání a hledání rozdílů, mezi slučováním obcí 

a spoluprací obcí, jaké výhody a nevýhody oba z těchto přístupů mohou mít. Tento fenomén 

je ve stručnosti popsán na vybraných evropských zemích, slouží zejména pro porovnání 

s Českou republikou. 

Druhá kapitola se zaměřuje na charakteristiku vybraných obcí v rámci Mikroregionu 

Voticko, jejich aktuální problémy a možná řešení. Dále je v této kapitole rozvedena 

problematika fungování mikroregionu. Důraz je kladen především na spolupráci obcí uvnitř 

dobrovolného svazku obcí a funkčnost servisní kanceláře mikroregionu, která vznikla 

za účelem podpory malých obcí v několika zkoumaných okruzích.  

Další část práce se zaměřuje na vyhodnocení rozhovorů, které autor práce s vybranými 

starosty obcí uskutečnil. V této části práce jsou analyzovány okruhy otázek, které autor práce 
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svým respondentům kladl. V závěru této kapitoly pak autor práce předkládá v rámci diskuse 

svá doporučení k zjištěným problémům v rámci funkčnosti dobrovolného svazku obcí.  
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2 Cíl práce a metodika 

2.1 Cíl práce 

Tématem práce je problematika spolupráce obcí a formy, kterých může nabývat. 

Stěžejním cílem diplomové práce je přinést ucelený pohled na problematiku spolupráce obcí 

na příkladě Mikroregionu Voticko. Jedná se o jeden z mikroregionů vykazujících vysokou 

aktivitu na svém území, proto byl pro výzkum vybrán. Dalším důvodem je dobrý kontakt 

autora se starosty členských obcí. Dílčím cílem je porovnat český systém spolupráce obcí 

s Francií a Slovenskem.  

 

Diplomová práce by měla odpovědět na následující výzkumné otázky: 

Jaké jsou výhody a nevýhody malých obcí? 

Jaké jsou hlavní důvody meziobecní spolupráce? 

Jak starostové v Mikroregionu Voticko vnímají členství ve svazku obcí z hlediska 

výhodnosti pro jejich obec? 

 

2.2 Metodika 

Při vypracování diplomové práce byl využit výzkumný přístup vycházející z tvrzení, 

že komunálních politik je tolik, kolik existuje obcí. Z tohoto důvodu je práce postavena jako 

případová studie jednoho konkrétního dobrovolného svazku obcí. Pro sběr dat autor práce 

využívá hlavní dvě výzkumné techniky, první z nich je studium dokumentů. Studovanými 

dokumenty jsou odborné články a publikace týkající se daného tématu. Důležitými zdroji 

byly také stránky jednotlivých obcí, zápisy ze zastupitelstev a dále zákon o obcích. Druhou 

zvolenou technikou je sběr dat za pomoci uskutečnění celkem deseti polostrukturovaných 

rozhovorů se starosty členských obcí zkoumaného dobrovolného svazku obcí Mikroregionu 

Voticko.  

Během těchto rozhovorů se autor práce snaží zjistit problematiku fungování 

dobrovolného svazku obcí, a jaké jsou názory starostů na jeho fungování. V neposlední řadě 

se také autor ptá, jaké jsou aktivní projekty zkoumaného svazku obcí a zda se na nich 

dotazovaní starostové nějakým způsobem podílí. Během dotazování je také kladena otázka 

na správní kapacitu obce a její výkonnost z pohledu vykonávání přenesené působnosti.  
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Přepisy realizovaných polostrukturovaných rozhovorů se starosty obcí se nacházejí 

v příloze práce. 
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3 Teoretická východiska 

3.1 Státní správa a samospráva 

V České republice, podobně jako na Slovensku či ve Francii a mnoha dalších 

evropských zemích je uplatňován smíšený model výkonu veřejné správy, která je tak 

rozdělena na státní správu a samosprávu. 

Státní správa ČR se vyznačuje tím, že má svůj vlastní správní systém, v jehož rámci 

dochází k organizaci soukromé a veřejné správy. Východiskem pro státní správu jsou 

výhradně právní normy definované v ústavním právu. Platí tak, že státní správa je 

vykonavatelem státní moci, kdy je součástí veřejné správy a má své vyhrazené kompetence.1 

Samospráva znamená přenesení neboli delegace jisté činnosti, která je trvale svěřena 

do samostatné působnosti jiných právních subjektů než státu. Tím se samospráva vymezuje 

od státní správy a odděluje se tak i od jejich postupů souvisejících s jejím výkonem. Zůstává 

však i nadále nositelem samosprávy jako orgánu veřejné správy a tím jí přísluší plnění 

veřejných úkolů uložených zákonem.2 Organizace veřejné správy je nadále dělena na státní 

správu a samosprávu.  

 

Obrázek 1 Dělení veřejné správy 

 

Zdroj: Vlastní zpracování dle Základy veřejné správy3  

 

Pro Českou republiku je charakteristický vysoký počet obcí s malým počtem 

obyvatel. V takto strukturovaném uspořádání platí, že základní municipálním celkem je obec 

a výše postaveným samosprávným celkem je kraj. Současně má každý z těchto celků své 

 

1 KÁŇA, P. Základy veřejné správy. 2010.  

2 HENDRYCH, D. Správní věda – Teorie veřejné správy. 2009.  

3 KÁŇA, P. Základy veřejné správy. 2010. 

Veřejná 
správa

Samospráva

Zájmová 
samospráva

Územní 
samospráva

Státní správa
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kompetence uložené zákonem. V České republice došlo k reformě územní samosprávy 

v roce 2002. Okresní úřady ukončily svou činnost k 31. prosinci a jejich kompetence 

převzaly krajské úřady úřady s rozšířenou působností. Tato reforma proběhla v rámci 

vyhlášení zákona č.128/2000 Sb., o obcích (dále jen „zákon o obcích“)4. Tento zákon 

definuje obec jako základní územní samosprávné společenství občanů a tvoří územní celek, 

který je vymezen hranicí území obce. Pro tuto práci je klíčový § 7 výše uvedeného zákona, 

který říká, že všechny záležitosti, které daná obec spravuje, vykonává v samostatné 

působnosti a veškerá státní správa, která byla obci uložena zákonem je označována jako 

přenesená působnost. Tato působnost je vykonávána kraji a obcemi. 

3.1.1 Státní správa 

Všechny obce na území ČR vykonávají státní správu a samosprávu z důvodu již 

zmíněného smíšeného modelu výkonu veřejné správy v ČR s všeobecnou působností. Z toho 

vyplývá, že každý územně samosprávní celek je povinen vykonávat i jemu svěřený rozsah 

státní správy.5 

 Státní správa se dělí na státní správu vnitřní, neboli přímou. Vykonavatelem správy 

vnitřní je přímo stát a složky jemu výlučně podléhající označované také jako organizační 

jednotky státu. Vykonavateli státní správy územní, tedy nepřímé, jsou pak veřejnoprávní 

korporace, neboli kraje a obce společně se soukromoprávními fyzickými i právnickými 

osobami, kterým byl na základě této náležité smlouvy její výkon propůjčen.6 

Státní správa, kterou vykonávají právě obce a kraje je pak označována jako přenesená 

působnost z důvodu, že stát na tyto subjekty povinnost jejího plnění přenáší. Tato působnost 

je pak realizována v rámci správních obvodů, které jsou v práci dále rozvedené v kapitole 

o kategorizaci obcí.  

3.1.2 Samospráva 

Pokud dojde k delegování veřejné správy na orgány jiných právních subjektů než 

je stát, je řeč o samosprávě. Jak již bylo zmíněno výše, o těchto subjektech se pak hovoří 

jako o veřejnoprávních korporacích. Co se týká samosprávy, tak tyto veřejnoprávní subjekty 

 

4 Zákon č. 128/2000 Sb., Zákon o obcích (obecní zřízení), v platném znění. 

5 PRŮCHA, P. Základy správního práva: učební text pro bakalářské studium. 2017, s. 66.  

6 PROVAZNÍKOVÁ, R. Financování měst, obcí a regionů: teorie a praxe. 2015. 
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vykonávají takovou samosprávu, která se jich přímo a bezprostředně týká. Jejich hlavním 

posláním je především samostatné rozhodování o otázkách v rámci jejich vlastního 

správního obvodu, na které mají z hlediska práva kompetenci a spravovat své potřeby tak, 

aby došlo k jejich nejlepšímu uspokojení. V rámci vydávání obecně závazných vyhlášek 

se musí vždy řídit zákonem a metodickou příručkou vydávanou ministerstvem vnitra ČR. 7 

Samospráva se nadále dělí na územní a zájmovou. 

Územní samospráva 

Územní samospráva se, jak už vyplývá z názvu, týká určitého území, které spadá pod 

veřejnoprávní korporaci. Taková samospráva může být definována podle Lochmannové také 

jako „prostorově ohraničený celek s právem hospodařit a nakládat se svým majetkem a zcela 

samostatně rozhodovat o svých záležitostech“.8 

Z hlediska historie docházelo na území ČR k velice složitému vývoji veřejné správy 

tak, jak je postavena dnes. To je dáno především polohou ČR, kdy docházelo k potlačování 

autonomie územních samospráv zejména za doby Protektorátu Čech a Moravy. Oproti tomu 

je možné pozorovat, jak od druhé poloviny 20. století probíhaly decentralizační snahy právě 

k územním samosprávám.9 

Velký zlom přišel po roce 1990, kdy se v ČR podařilo prohloubit demokracii, což 

vedlo z hlediska samospráv ke skutečnosti, že se každý jeden z občanů mohl podílet na řízení 

věcí veřejných a být přímo účasten na demokratickém veřejném dění. Současně s tímto 

děním a v závislosti na něj je také možné pozorovat tlak ze strany společnosti na přenesení 

rozhodovacích orgánů blíže k lidem. Jedná o takzvaný princip subsidiarity, kdy se správní 

záležitosti týkajících se občana, přenesou blíže k občanovi.  

Zakotvení územní samosprávy v Ústavě ČR a Listině základních lidských práv 

a svobod10 deklaruje její nepominutelnost a zásadní místo v právním a demokratickém státě 

České republiky. Preambule Listiny základních práv a svobod uvádí návaznost na obecně 

 

7 EPRAVO.CZ [online]. Vztah obecně závazné vyhlášky obce a zákonného zmocnění k jejímu vydání v 

judikatuře Ústavního soudu ČR. Internetové stránky EPRAVO.CZ, 2015. [cit. 2020-10-26]. 

8 LOCHMANNOVÁ, A. Veřejná správa: základy veřejné správy. 2017, s. 116. 

9 PEKOVÁ, J. Finance územní samosprávy: teorie a praxe v ČR. 2011, s. 587. 

10 Usnesení č. 2/1993 Sb., Usnesení předsednictva České národní rady o vyhlášení LISTINY ZÁKLADNÍCH 

PRÁV A SVOBOD jako součástí ústavního pořádku České republiky. 
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sdílené hodnoty lidství, demokratické a samosprávné tradice národů. Ústava ČR, hlava 

první, čl. 8 uvádí přímo „Zaručuje se samospráva územních samosprávných celků“.11 

 

Zájmová samospráva 

 Samospráva zájmová je také označována jako samospráva profesní. Profesní 

samospráva je často chápána jako užší pojem, který pod sebou nese i samosprávu profesních 

komor, zatímco samospráva zájmová krom těchto profesních komor v sobě také zahrnuje 

školskou a vysokoškolskou samosprávu. Toto samosprávní vymezení je pro práci podstatné 

z důvodu pozdější studie dobrovolného sdružování právnických osob za účelem společného 

zájmu.12 

 Samospráva zájmová je vymezena jako část veřejné správy, stejně tak jako 

samospráva územní, od které se však liší několika podstatnými specifiky. Územní 

samospráva je vázána, jak již vyplývá z jejího názvu, k příslušnosti a odvození od určitého 

území. Za zájmovou samosprávou stojí osobní základ a participace v ní nevzniká na základě 

územní příslušnosti subjektu. Členství v ní tak nevzniká tím, že bude subjekt na základě své 

geografické polohy do samosprávy zařazen, ale musí splnit určité specifické předpoklady, 

aby do ní zařazen být mohl. 

 Základní definice zájmové samosprávy by mohla být vystižena jako samospráva 

spojena s výkonem určitého svobodného povolání, takže je souborem občanů, kteří mají 

stejnou profesi nebo cíle a zájmy.13 

3.1.3 Kraj  

Vznik krajů, tak jak jsou označovány dnes, je datován k prvnímu dni roku 2000. 

Přesně rok poté, tedy 1.1.2001 reálně zahájily svou činnost. Před touto změnou nesly některé 

z krajů rozdílná jména. Jednalo se o Jihočeský kraj, dříve Budějovický, kraj Vysočina, dříve 

Jihlavský kraj, Jihomoravský kraj, dříve Brněnský kraj a Moravskoslezský kraj dříve 

Ostravský kraj.14 K těm přejmenováním docházelo až po ustavení krajů. Celkem vzniklo 

14 krajů a to: Hlavní město Praha, Středočeský kraj, Jihočeský kraj, Plzeňský kraj, 

 

11 Ústavní zákon č. 1/1993 Sb., ústava České republiky, v platném znění. 

12 KOUDELKA, Z. Samospráva. 2007.  

13 FIALA, J., MATES, P. Komory podnikatelů a komory svobodných povolání. 1994.  

14 Ústavní zákon č. 1/1993 Sb., ústava České republiky, v platném znění. 
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Karlovarský kraj, Ústecký kraj, Liberecký kraj, Královehradecký kraj, Pardubický kraj, Kraj 

Vysočina, Jihomoravský kraj, Olomoucký kraj, Zlínský kraj a Moravskoslezský kraj. 

Jednotlivé kraje jsou tvořeny menšími správními celky označovanými jako okresy. Počet 

okresních úřadů na území ČR byl v té době 76.15 

Zákon, jenž se kraji konkrétně zabývá a stanovuje jejích právní předpis je zákon 

č. 129/2000 Sb., o krajích. Výslovně říká, že „kraj je územním společenstvím občanů, které 

má právo na samosprávu“ a dále vyjmenovává náležitosti, jaké kraj má. Ustanovuje, že kraj 

je veřejnoprávní korporace, která dle vlastního uvážení spravuje vlastní majetek, stará se 

o obecný rozvoj svého území a dbá o potřeby občanů.16 

  

3.1.4 Obec 

Obcí se rozumí demografická a prostorová lokalita17, kdy zákon o obcích stanovuje 

obec jako základní samosprávné společenství občanů, tvořící celek z hlediska území, který 

je pak vymezen hranicí obce.18 Z územního hlediska je celá ČR utvářena jednotlivými 

katastrálními územími obcí. Obec vystupuje z hlediska práva jako právnická osoba se všemi 

právy tomu příslušnými. Pro obec je možné například shromažďovat majetky, obchodovat, 

či zakládat různé svazky a organizace. 19 Obec může vydávat vyhlášky a rozhodnutí 

či ukládat povinnosti a jejich nedodržení stíhat různými sankcemi. Důležitým poznatkem 

je také fakt, kdy obce vystupují dvojím způsobem. Prvním, již zmíněným je, že obec 

vystupuje zejména jako vykonavatel veřejné správy. Druhým způsobem je vystupování obce 

z pohledu práva jako právnické osoby rovné jiným právnickým subjektům. Obec je vedena 

představitelem, kterým je starosta obce. Tento starosta může být pro výkon své funkce 

uvolněn, nebo neuvolněn a funkci vykonávat společně se svým hlavním zaměstnáním.20 

 

15 Ústavní zákon č. 176/2001 Sb., Ústavní zákon, kterým se mění ústavní zákon č. 347/1997 Sb., o vytvoření 

vyšších územních samosprávných celků a o změně ústavního zákona České národní rady č. 1/1993 Sb., Ústava 

České republiky. 

16 Zákon č. 129/2000 Sb., Zákon o krajích (krajské zřízení), v platném znění 

17 HRUŠKA, L. a kol. Rukověť starosty. s. 15, 2015. 

18 Ustanovení § 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů (dále jen,, 

zákon o obcích“). 

19 HRUŠKA, L. a kol. Rukověť starosty. s. 15. 2015. 

20 KOSTRUHOVÁ, M. a kol. Metodické doporučení k činnosti územních samosprávných celků. s. 29-30 2019. 
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3.1.5 Kategorizace obcí 

Tato část diplomové práce se zabývá již dříve zmíněným pojmem, jenž je pro obecné 

téma nepostradatelné. Tím je vymezení kategorizací obcí z hlediska přenesené působnosti. 

Výkon samostatné působnosti je pro každou obec stejný a z pohledu této působnosti 

jsou si tak obce z pohledu práva rovny. V návaznosti na Ústavu ČR je výkon státní správy 

možný svěřit samosprávným celkům pouze v případech stanovených zákonem. Zákon 

stanoví, kdy samosprávné celky jsou správními obvody. Z pohledu tohoto zákona je obcím 

stanovena také různá míra přenesené státní správy. Na základě tohoto určení v ČR 

rozdělujeme obce se základním rozsahem přenesené působnosti, což jsou všechny obce 

na území ČR, kterých je dle ČSÚ z roku 2019 přesných 6 253. 

Dle zákona o obcích, rozlišuje obce dle rozsahu výkonu státní správy působnosti 

přenesené na tři kategorie. Zákon o těchto obcích hovoří jako o obcích se základní 

působností, obcích s pověřeným obecním úřadem a obcích s rozšířenou působností. V rámci 

různých zdrojů se lze setkat i s označováním těchto obcí jako „jedničková obec, dvojková 

obec a trojková obec“. Toto označování v práci používáno není. 

Základním principem této struktury je pak v praxi určitá hierarchie, kdy obec 

s rozšířenou působností má současně status obce s pověřeným obecním úřadem i obce 

se základní působností. Z toho vyplývá, že každá taková obec, kromě věcí spojených s tím 

být obcí s rozšířenou působností, musí vykonávat i administrativu udělenou obci 

s pověřeným obecním úřadem společně s agendou pro obce se základní působností. Toto 

postavení je možné si představit jako zmenšující se okruh administrativních a správních 

povinností daného obecního úřadu, kdy právě tento úřad musí v rámci svého správního 

obvodu jako obec s rozšířenou působností vykonávat agendu pro obce s pověřeným obecním 

úřadem a také pro obce se základní působností. Pro správní obvod z pohledu obce 

s pověřeným obecním úřadem je charakteristické, že musí stejně tak vykonávat kromě 

agendy stanovené zákonem pro obec s pověřeným obecním úřadem i agendu pro obec 

se základní působností. Nakonec z pohledu téhož úřadu jako obce se základní působností 

vykonávat agendu v rámci svého katastrálního území. 21 Některé obce spadající pod správní 

obvod obce s pověřeným obecním úřadem, která je i obcí s rozšířenou působností a některé 

obce pak spadají pod obec s pověřeným obecním úřadem, který není zároveň obcí 

 

21 PRŮCHA, P. Místní správa. 2011, s. 91. 
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s rozšířenou působností a samotná tato obec pak pod příslušný správní obvod obce 

s rozšířenou působností spadá. 

Zákon nadále upravuje, která z působností je obci svěřena a kterou danou přenesenou 

působností obec zastává. Pokud se o obci nehovoří jinak, než jako o obecním úřadu 

vykonávající přenesenou působnost, hovoří o obci se základní působností, jestliže zákon 

neuvádí jinak.22 

Nad základní rozdělení těchto tří přenesených působností obce, rozdělujeme dále obce, 

které spravují matriční úřad a dále také stavební úřad. Působnost věcná i územní 

je upravována speciálními zákony. Důležité je zde zmínit, že ačkoliv se z hierarchického 

hlediska může zdát, že obcím se základní působností stojí nadřazeně obce pověřeným 

obecním úřadem a obce s rozšířenou působností, tomu tak není. Pro každou obec platí, že 

její nadřízený správní orgán je krajský úřad, ať už se jedná o obec s rozšířenou působností, 

obec s pověřeným obecním úřadem nebo obec se základní působností.  

V tomto pravidle však existuje výjimka, kdy obec s rozšířenou působností má dle 

§ 4 odst. 1 zákona č. 301/2000 Sb., o matrikách, povinnost alespoň jednou ročně provést 

kontrolu vedení matričních zápisů všech matričních úřadů, nacházejících se na jejím 

správním území. V tomto případě je tak obec s rozšířenou působností pověřena kontrolou 

výkonu povinností matričních úřadů v rámci státní správy.23 

3.1.6 Fragmentovaná obecní struktura 

Meziobecní spolupráce souvisí s výkonem působnosti, která je označována 

za samostatnou. Fakt, že se v České republice prosazuje systém územní samosprávy obcí, 

zavdává možnost územně samosprávným celkům, tedy obcím, vlastnit majetky a na základě 

vlastního uvážení, finančních možností a hospodaření také o tomto majetku rozhodovat. 

Mezi největší přínosy, které takto založený systém samosprávy přináší, je přiblížení správy 

ke spravovanému subjektu. Tato skutečnost napomáhá rychlejšímu a efektivnějšímu 

spravování dané oblasti. Oproti tomu lze předpokládat, že pokud se stejné služby zajišťují 

z centra, budou náklady spojené se stejnou administrativou nižší, jelikož nebude muset 

 

22 KOPECKÝ, M. a kol. Zákon o obcích. 2015, s. 134. 

23 Zákon č. 301/2000 Sb., Zákon o matrikách, jménu a příjmení a o změně některých souvisejících zákonů. 
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každá jedna municipalita obsahovat stejnou rozhodovací a výkonnou aparaturu. 24 Navzdory 

těmto pomyslným mínusům, je samosprávní činnost z pohledů obcí výhodou, jelikož 

si se svým katastrálním územím a majetkem, mohou nakládat dle svého uvážení v oblastech 

blíže stanovených zákonem a dále také mohou navazovat partnerství, nebo zakládat 

spolupráci s dalšími obcemi dle vlastního rozhodnutí. 

Tato kapitola slouží k přiblížení jednotlivých kategorií obcí a vyzdvižení problematiky 

fragmentované správní struktury na území ČR v souvislosti s historickým měřítkem 

a náladami ve společnosti. Větší část kapitoly se zaměřuje na samotnou spolupráci obcí, 

a jaké jsou její hlavní důvody, jakými znaky se vyznačuje, na kterých bázích se tato 

spolupráce vytváří, jaké existují právní předpisy upravující možnou meziobecní spolupráci 

a v neposlední řadě, jaké postoje zaujímají někteří autoři ke kooperaci nebo slučování obcí. 

Nemalý zřetel je zde také kladen na význam samotné spolupráce obcí v regionálním měřítku 

a jaké jsou hlavní faktory této spolupráce.  

V následující tabulce jsou zmíněny kategorie a podkategorie obcí, o kterých 

se aktuální kapitola zmiňuje pro poskytnutí přehlednosti daných obecních samospráv: 

 

Tabulka 1 Počet obcí dle přenesené působnosti v ČR 

Působnost obce Počet obcí 

Obce se základní působností 6 253 

Obce s pověřeným obecním úřadem    393 

Obce s rozšířenou působností    206 

Obce s matričním úřadem 1 275 

Obce se stavebním úřadem    698 

Zdroj: ČSÚ,202025, vlastní zpracování 

Obce se základní působností 

 Jak již bylo zmíněno dříve, je každá obec vykonavatelem přenesené působnosti 

a není tomu jinak ani se základní stavební jednotkou správního uspořádán ČR, kdy každá 

 

24 MILLER, K. Advantages & disadvantages of local government decentralization: A presentation to the 

Caribbean conference on local government&decentralization [online]. Guyana, 2002, S. 9-13 [cit. 2020-10- 

20]. 

25 ČSÚ [online].  Počet obyvatel v obcích – k 1.1.2020. Internetové stránky Českého statistického úřadu, 2020. 

[cit. 2020-10-31]. 
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obec se základní působností vykonává přenesenou působnost v základním rozsahu. Toto 

platí, pokud nedojde veřejnoprávní smlouvou k přenesení této působnosti na jinou obec. 

Další z možností je, že k takovému rozhodnutí dojde na krajském úřadě. Nejčastěji 

k takovým situacím dochází, je-li obec neschopna řádně zabezpečit výkon přenesené 

působnosti. Taková situace může nastat v případě, že v obci není usnášeníschopné 

zastupitelstvo a není možné ho vytvořit.26 Jedná se obec, jejíž území je zároveň její správní 

obvod. 

 

Obce s pověřeným obecním úřadem 

 Jedná se o obec s obecním úřadem, jež vykonává agendu uloženou mu zákonem 

podle § 61 odst. 1 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích. Touto agendou se rozumí 

převzetí správy nad obcí, jenž není dle krajského soudu schopna vykonávat svou vlastní 

přenesenou působnost. Současně s převzetím agendy obce, která nebyla schopna vykonávat 

svou přenesenou působnost je obci s pověřeným úřadem svěřen příspěvek na chod této 

agendy. V rámci zákona je také možné převést určitou správu obce s rozšířenou působností 

po projednání krajským zastupitelstvem dotčené obce s rozšířenou působností právě na obec 

s pověřeným obecním úřadem.27 

 

Obec s rozšířenou působností 

 Pojem obce s rozšířenou působností stanovuje zákon č. 314/2002 Sb., o stanovení 

obcí s pověřeným obecním úřadem a stanovení obcí s rozšířenou působností28. Jejich 

podstatnou část správní obvody spravuje vyhláška č. 388/2002 Sb., o stanovení správních 

obvodů obcí s pověřeným obecním úřadem a správních obvodů obcí s rozšířenou 

působností.29 Jejich další označení jsou obec III, ORP nebo, „trojka“. Vznikla při formování 

veřejné správy ve druhé fázi. Na rozdíl od běžných obcí mají větší kompetence, které na ně 

byly přeneseny z okresních úřadů. S ORP se nese specifický problém ohledně používané 

 

26 KOUDELKA, Z. Samospráva. 2007, s. 147. 

27 Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích. 

28 Zákon č. 314/2002 Sb., Zákon o stanovení obcí s pověřeným obecním úřadem, v platném znění. 

29 Vyhláška č. 388/2002 Sb., Vyhláška Ministerstva vnitra o stanovení správních obvodů obcí s pověřeným 

obecním úřadem a správních obvodů obcí s rozšířenou působností, v platném znění. 
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terminologie obecných jednoslovných názvů pro existující správní obvody a chybějící 

substituční pojem nebo alespoň zpřesňující definice pro pojem okres.  

V roce 2011 bylo 205 sídel ORP. Sídla musela splňovat velikostní kritérium 

15 tis. obyvatel na jejich správní obvod. Hranice byla u 19 obvodů snížena z důvodu nízké 

hustoty obyvatelstva a následné dlouhé vzdálenosti na dojíždění. Dalších 48 obcí má méně 

než 20 tis. obyvatel. Systém ORP odpovídá částečně systému mikroregionů. 

 

Obce se stavebním úřadem 

Jediný právní předpis upravující úřady, které jsou také úřady stavebními je sdělení 

Ministerstva pro místní rozvoj č. 544/2006 Sb., kterým se uveřejňuje podle §117 odst. 2 

zákona č. 50/1976 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění 

pozdějších předpisů, seznam krajských a obecních úřadů, které jsou stavebními úřady ke dni 

1. listopadu 200630. Avšak úřady mezi sebou mohou mít smlouvy o přenesení působnosti 

stavebního úřadu i na obce, které jim do obvodu nenáleží. Ministerstvo pro místní rozvoj 

chtělo tyto obce zredukovat a rozvést zásadu, kdy ke každé stavbě bude jeden úřad, tím 

pádem jedno možné rozhodnutí a také garantované informace. Stavební úřady pak chtělo 

přesunout na úroveň POÚ (obec s pověřeným obecním úřadem) s čímž nesouhlasí 

Ministerstvo vnitra, které je chce posunout o úroveň výše, na ORP. Redukce má svá negativa 

jako oddálení veřejné správy občanům a to, že pracovníci díky tomu znají specifické 

problémy a lokální poměry. S tím na druhou stranu přicházejí problémy s korupčním 

prostředím, kdy se lidé znají a mají osobní vztahy, které mohou zasahovat do práce.31 

Podmínky pro vznik stavebních úřadů v minulosti 

Dříve funkci stavebního úřadu přebíral okresní národní výbor, neboli ONV. Ten také 

mohl stanovit, že stavebním úřadem bude místní nebo městský národní výbor. Po roce 1990 

byly tyto úřady zavřeny, ale jejich dohody nikoliv. Situace byla stabilizována až po roce 

1990, ale i tak už byl počet stavebních úřadů okolo 575. 

 

Obce s matričním úřadem 

 

30 Sdělení č. 544/2006 Sb., Sdělení Ministerstva pro místní rozvoj, kterým se uveřejňuje podle §117 odst. 2 

zákona č. 50/1976 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů, 

seznam krajských a obecních úřadů, které jsou stavebními úřady ke dni 1. listopadu 2006. 

31 PÚP [online]. Obce. Internetové stránky Ústavního územního rozvoje, 2020. [cit. 2020-10-25]. 
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Obcí s matričním úřadem bylo v roce 2011 okolo 1 275. Podle zjištěných informací 

byly některé matriky využívány i jen několikrát do roka, proto se odbor všeobecné správy 

rozhodl zahájit jejich optimalizaci v témže roce. Po prostudování faktorů (kvalit daných 

úřadů), které by měly vliv na uzavření nebo ponechání matrik, byl tento návrh odložen.32 

 

Obec provádějící vidimaci a legalizaci 

Funkce vidimací a legalizací provádí 62,5 procent obcí v České republice. Kraj 

s největším zastoupením prováděných vidimacích a legalizacích je Moravskoslezský kraj, 

kde se v roce 2011nalézá až 92 procent ověřujících obcí.  

 

Obce s pracovištěm Czech POINT 

Obce projektu Czech POINT jsou nejmladší z kategorie. Czech POINT dále znamená 

Český Podací Ověřovací Informační Národní Terminál. Tento úřad slouží pro komunikaci 

mezi veřejnou správou, občanem a státem. V poslední fázi by měl mít občan možnost 

komunikovat i z domova pomocí internetu. 

Czech POINT dnes poskytuje následující druhy služeb: výpis z obchodního rejstříku, 

výpis z katastru nemovitostí, výpis z živnostenského rejstříku, výpis z bodového hodnocení 

řidiče, výpis ze seznamu kvalifikovaných dodavatelů, výpis z rejstříku trestů, podání podle 

živnostenského zákona (§ 72), podání do registru účastníků provozu modulu autovraků 

ISOH, konverzi dokumentů z elektronické formy do listinné formy a naopak, výpis 

z insolvenčního rejstříku a podání žádosti o zřízení datové schránky.33 

 

3.2 Meziobecní spolupráce 

Meziobecní spolupráce se dotýká mnoha věcí a faktorů nad rámec obce jako jednoho 

celku. Především se jedná o jedno z možných řešení, jak z hlediska správní kapacity 

zvládnout množství agendy, které je obec ze strany přenesené i samostatné působnosti 

vystavována. Trend zvyšování nároků na obce ze strany státu je zřetelný a každý rok přibývá 

povinností, které musí obce plnit. Tento fakt tak jasně říká, že spolupráce mezi obcemi 

se dotýká právě tohoto faktoru neboli vzájemné pomoci ve výkonu samostatné působnosti. 

 

32 PÚP [online]. Obce. Internetové stránky Ústavního územního rozvoje, 2020. [cit. 2020-10-25]. 

33 Tamtéž. 



 

26 

Meziobecní spolupráce je nepostradatelný pojem pro obec, jež chce zvládnout naplnění 

všech potřeb pro své občany, kteří v rámci jejího správního území žijí.  

Aktuálně se obecní sféra dostala do dynamické situace, kdy musí čelit poměrně 

rychlým změnám v ekonomické, technologické i politické situaci. V návaznosti na tento fakt 

je pak veřejná správa nejen obecního charakteru nucena přicházet s novými metodami, jak 

si zajistit veřejné statky co nejefektivnější cestou z pohledu veřejných zdrojů. Je tak možné 

sledovat dvě různé věci na poli dění ve veřejné správě, které s tímto fenoménem rychlých 

a častých změn souvisí. V první řadě jsou to organizační změny na poli veřejného sektoru 

a v té druhé jsou to frekventovanější nové postupy rozvoje obecního, ale i regionálního 

charakteru. 34  

 

Další z důvodů pro meziobecní spolupráci může být skutečnost sousedících obcí, které 

prakticky nevyhnutelně sdílejí problémy, které vyplývají ze sdílených územních zdrojů.35 

Meziobecní spolupráce může být také definována jako pojem pro služby, které se obce 

rozhodly na základě vlastního rozhodnutí poskytovat společně za účelem lepší organizace, 

hospodárnosti nebo i strategičnosti daného segmentu, kterého se daná služba týká. Z tohoto 

důvodu se meziobecní spolupráce utváří mezi sousedními obcemi, ač to není pravidlem.36 

Jiný zdroj zase uvádí, že o meziobecní spolupráci se jedná, jestliže jsou veřejné služby 

poskytované dvěma a více obcemi a mezi tyto zúčastněné veřejnoprávní korporace se pak 

dělí všechny ztráty a zisky z provozované činnosti.37 

U všech autorů tak myšlenka spolupráce obcí vychází ze základního předpokladu 

dosažení efektivnějšího a lepšího výsledku spolupráce jak individuální prací. 

V oblasti rozvoje místní kultury regionu je vzájemná spolupráce mezi jednotlivými 

aktéry nezbytná pro dosažení vytyčených cílů. Mezi zúčastněné aktéry patří jednak samotné 

obce (města), místní akční skupiny (MAS), neziskové organizace, podnikatelské subjekty 

a v neposlední řadě i samotní občané. 

 

34 KHENDRICHE TRHLÍNOVÁ, Z. Partnerství v rozvoji obcí, měst a regionů. 2014, s. 63. 

35 SANCTON, A., REBECCA, J., RAMSAY, R. Amalgamation vs. inter-municipal cooperation: Financing 

local and infrastructure services [online]. Toronto: ICURR Press, 2000, s. 1. [cit. 2015-02-05]. 

36 HULST, R., VAN MONTFORT, A. Inter-municipal cooperation in Europe., 2007, s. 6. 

37 FRICK, H., HOKKELER, M. Interkommunale Zusammenarbeit. 2008, s. 12. 



 

27 

Základní principy efektivní spolupráce obcí spočívají v návrhu, přípravě a následné 

realizaci projektů, které by obce samostatně nemohly uskutečnit. Předpokladem vzájemné 

spolupráce je projevení iniciativy subjektů a efektivity ve využívání disponibilních zdrojů. 

Výsledkem vzájemné spolupráce by měl být stav, kdy si alespoň jeden subjekt polepší 

a druhý si nynější stav nepohorší. Pro lepší pochopení systému spolupráce, musí být jeho 

smysl identifikován, uspořádán a musí být pochopeny všechny jeho prvky. Formy vzájemné 

spolupráce na úrovni obcí můžeme rozdělit podle: 

 

• Funkce spolupráce 

• Způsobu definice spolupráce 

• Podmínek spolupráce 

• Mechanismů spolupráce 

• Aktérů spolupráce 

 

Pro zjednodušení diferenciace typů spolupráce, které byly vymezeny podle funkce 

můžeme určit: 

 

• Sjednocený postup vyjednávání 

• Koordinace činností zabezpečujících rozvoj 

• Realizace projektů podporujících rozvoj 

• Vzájemná výměna cenných zkušeností a důležitých informací 

 

Z formálního hlediska můžeme rozlišit tři úrovně spolupráce obcí a to: 

 

1. Institucionalizované 

2. Smluvní 

3. ad hoc. 

 

V praxi je nejrozšířenější právě institucionalizovaná forma spolupráce, typickým 

příkladem je vznik svazku obcí. V rámci jehož činnosti se mohou dotčené subjekty poměrně 

jednoduše zapojit a pozitivně ovlivnit současný stav na svém území. Důležitým pilířem 
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takového partnerství je společné strategické plánování a pravidelné informační schůzky.38 

O tomto tématu je více napsáno ve vlastní práci, která se jedním z těchto dobrovolných 

svazků obcí zabývá. 

3.2.1 Legislativní ukotvení spolupráce 

Obec dbá o vytváření podmínek vhodných pro rozvoj, a jak uvádí zákon o obcích, 

zejména sociálních služeb pro své občany. Stará se o to, aby služby, které spravuje ve své 

přenesené působnosti, byly dle zákona zajištěny. Pokud nastane situace, kdy obec není 

schopna tyto povinnosti vykonávat, nabízí se řešení v podobě meziobecní spolupráce. 

Navzdory tomuto veskrz jednoduchému řešení, které se nabízí, není v legislativě České 

republiky zákon, jež by tuto problematiku sdružoval do uceleného přehledu a nástroj 

spolupráce nabízel. Spolupráce obcí však zákon zná, ač ne jako celek, tak je upravována 

v několika zákonech. V evropském měřítku se lze setkat s případy, kdy je meziobecní 

spolupráce ukotvená přímo v ústavě, je tomu tak například v Německu. V mnoha 

evropských zemích je pak meziobecní spolupráce řešena v rámci jednoho uceleného zákona. 

 Zákon na území ČR, který se meziobecní spoluprací zaobírá, vznikl poprvé v roce 

1990. Tento zákon byl nahrazen zákonem o obcích. Ten upravoval způsoby spolupráce do tří 

úrovní. První je zakládání dobrovolného svazku obcí, druhý je uzavření smlouvy ke splnění 

konkrétního úkolu a posledním je založení právnické osoby dvěma, či více obcemi. Poslední 

dvě vyjmenované možnosti jsou obcím stále k dispozici, ale řídí se již jinými právními 

úpravami. Aktuálně nelze pro meziobecní spolupráci uplatňovat ustanovení nového 

občanského zákoníku o spolcích nebo smlouvě o společnostech. Formy jako je zakládání 

společností, nebo spolků lze pro obce uplatnit pouze, pokud se do spolupráce zapojí jiné 

právnické, nebo fyzické osoby kromě obcí výhradně.39 

3.2.2 Spolupráce vs slučování 

Spolupráce 

Spolupráce umožňuje řešit jednotlivé úlohy a v nich dosáhnout vyšší výkonnost. 

V porovnání se sloučením ji lze snadněji revidovat a okruh partnerů se může flexibilně 

upravovat. Za riziko se pokládá změna způsobu řízení, namísto řízení jednotky se uplatňuje 

 

38 GALVASOVÁ, I. a kol. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007, s. 28. 

39 JETMAR, M. a kol. Meziobecní spolupráce. 2015, s. 13-14. 
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řízení systému, protože dochází ke spojení různých organizačních jednotek, které musí 

vyjednávat o partikulárních zájmech jednotlivých obcí, a navíc spolupráce obcí je spojena 

i se souvisejícími náklady. Míra a kvalita spolupráce je výrazně determinována ochotou 

spolupracovat. 

Z pohledu obcí nabízí spolupráce zachování autonomie a postupné budování 

spolupráce s jinými obcemi. Rizikem je vysoká míra potřebné dohody, přerozdělování 

výdajů a cenové konflikty. Každá změna vyžaduje intenzivní komunikaci a optimalizaci 

zájmů obcí. 

Z pohledu státu má spolupráce tyto výhody: politická identita obcí zůstává 

zachována a nejsou potřebné nepopulární zásahy do struktury obcí a jejich autonomie, je 

možná spolupráce pouze ve vybraných oblastech a úkolech, spolupráce může růst, ale může 

být i revidována. 

 Z pohledu demokratických principů nedochází k obavám ze ztráty identity, 

na druhé straně rizikem je, že pokud obec spolupracuje v mnoha oblastech (víceúčelové 

sdružení), roste vliv administrativy a klesá možnost kontroly ze strany volených zástupců 

a tím i občanů.40 

 

Slučování 

Druhý, daleko méně používaný, způsob řešení problému s velkým počtem obcí 

je slučování. Řídí se podle § 19 zákona o obcích, kdy z obcí vznikne obec nová, neboli nový 

právní subjekt. V případě slučování obcí někteří zastánci vidí pozitiva jako vhodnější 

organizace, jednoznačná struktura, možnost větší profesionalizace, jednotné řízení, protože 

není třeba dosáhnout dohody jednotlivě se všemi obcemi. Mezi rizika se nejčastěji řadí 

samotná realizace slučování a vnitřní odpor, který lze očekávat od obyvatel a místních 

politiků.41 

Z pohledu obce se sloučením nabízí možnost posílení pozice starosty, 

profesionalizace administrativy a větší prostor pro činnost ve srovnání s původním stavem. 

Jako riziko se uvádí ztráta identity, ztráta autonomie sloučených obcí (včetně ztráty pracovní 

pozice starosty v dotčených obcích). 

 

40 VANAGS, E., VILKA I. Local government reform in the Baltic Countries. 2003, s. 309-322. 

41 VÁLKOVÁ, H. Obcím zvoní administrativní hrana. Česko se nevyhne jejich slučování. Idnes.cz [online]. 

2010 [cit. 2015-05-05].  
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Z pohledu státu se sloučením obcí vytváří prostor na výkonnostně silnější obce, 

které mohou v budoucnu převzít do vlastní působnosti další úkoly od státu a povolanější 

místní plnění úkolů. 

Z pohledu demokratických principů řízení se sloučením vytváří šance na zvýšení 

vlivu a legitimity zvolených představitelů, na rozdíl od netransparentních forem kooperace. 

Za riziko se považuje snížení politické odpovědnosti, tedy vzdálení se volených 

představitelů od občanů a střet kulturních odlišnosti obyvatel původních obcí.42 

  

 

42 MAŘÍKOVÁ, P. Venkov na prahu 21. století. 2012, s. 61-81. 
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3.3 Formy meziobecní spolupráce v ČR 

Formy spolupráce obcí představují konkrétní podobou systému spolupráce. Jednotlivé 

formy spolupráce je možné rozdělit podle několika kritérií.  

 

Obrázek 2 Typy spolupráce obcí v ČR 

 

Zdroj: Ministerstvo vnitra České republiky43, vlastní zpracování 

 

Termín mikroregion má v oblasti vzájemné spolupráce obcí specifický význam. 

Současná literatura považuje za mikroregion takový svazek obcí, které využívají v rámci 

spolupráce princip soudržnosti, což znamená propojení více obcí a záměrů za účelem 

realizace jednotlivých aktivit a vymezení a realizování potřebných změn v těch obcích 

(částech obcí), kterých se to přímo dotýká. Hranice mikroregionu v ideálním případě kopírují 

historické hranice (spádovost) s docházkou do okolních center za účelem vytvoření území 

charakteristického specifickými znaky socioekonomické a geografické sounáležitosti.44 

3.3.1 Dobrovolný svazek obcí 

Jednou z nejzákladnějších forem spolupráce na úrovni obce představuje dobrovolný 

svazek dvou a více obcí. Vymezení dotčeného území probíhá na základě vytyčení přírodních 

podmínek, technických nebo historických hranic. V některých případech je možná 

 

43 MVCR [online]. Dostupnost veřejné správy. Internetové stránky Ministerstva vnitra České republiky, 2020. 

[cit. 2020-11-05]. 

44 GALVASOVÁ, I. a kol. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007, s. 27 – 32. 
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spolupráce i na základě principu vytyčeného společného cíle rozvoje. V ČR funguje celkem 

přes 750 DSO (údaj platný k 1. září 2020).45 

Součástí dobrovolného svazku obcí nemůže být právnická ani fyzická osoba, tento 

svazek sdružuje pouze obce.46  

Pokud obec členem dobrovolného svazku obcí není, ale s cestou nějaké takového 

svazku se ztotožňuje, může se do již existujícího svazku obcí přidat, kdy po vstupu je tato 

obec rovna svým postavením ostatním členským obcím v tomto svazku. V rámci tohoto typu 

partnerství je možnost zjednodušení administrativy sdružením výkonu činností spadajících 

do samostatné působnosti obce, takové zjednodušení má vliv i na snížení finančních 

nákladů.47 

V rámci aktivit partnerství může být společný výkon záležitostí spadajících 

do samostatné působnosti obce, čímž se účelně dá snížit administrativní zátěž a zároveň 

i finanční náklady.48 

Nejfrekventovanější oblastí, do které se obce v rámci spolupráce zapojují je oblast 

školství, kultury, udržování veřejného pořádku, sociální péče, ochrany životního prostředí, 

zabezpečení, estetického vzhledu obcí, svozu komunálních odpadů, cestovního ruchu 

a sportu. Dobrovolný svazek obcí může vytvořit kvalitní základ pro vznik jiného typu 

spolupráce, jako například vznik místní akční skupiny. Jedná se také o nejčastější formu 

meziobecní spolupráce na území ČR. Svůj vznik je dobrovolný svazek obcí povinen nahlásit 

příslušnému krajskému úřadu, který provede zápis do rejstříku svazku obcí.49 

DSO se rozlišuje na polyfunkční a monotématické svazky obcí. Ty vznikají primárně 

za účelem naplnění specifického okruhu činností. Obvykle je účelem vybudování technické 

infrastruktury (plynofikace, likvidace / vybudování skládky komunálního odpadu). 

Typickým znakem takového partnerství je časová omezenost spolupráce, obvykle na dobu 

potřebnou k vytvoření projektu. Proti tomu máme svazek polyfunkční, který má více než 

jeden účel činnosti.50 

 

45 ČSÚ [online]. Registr ekonomických subjektů. Internetové stránky Českého statistického úřadu, 2020. [cit. 

2020-09-01]. 

46 HENDRICH, D. Správní právo. 2016, s. 244.   

47 JETMAR, M. Meziobecní spolupráce: Inspirativní cesta, jak zlepšit služby veřejnosti. 2015, s. 14 

48 HENDRICH, D. Správní právo. 2016, s. 244.   

49 Tamtéž.   

50 JETMAR, M. Meziobecní spolupráce: Inspirativní cesta, jak zlepšit služby veřejnosti. 2015, s. 22. 



 

33 

Vnitřní organizační struktura DSO se může lišit, ale i tak nejtypičtější skladba orgánů 

v ČR je kontrolní (kolektivní), nejvyšší, výkonný a statutární orgán. Další, který je doporučován, 

je i orgán administrativně-technický. Ten napomáhá k fungování celého DSO, jedna z jeho 

činností je zpracovávání běžné správní agendy51 

 

Předmět činnosti  

 Založení dobrovolného svazku obcí je jakýsi protiklad ke slučování obcí, kdy 

vytvoření takového dobrovolného svazku vytváří společenství obcí, které se společně 

domluvily za účasti svých představitelů na vytvoření plánu, nebo cesty rozvoje pro své 

spravované území. DSO se nejblíže zabývá zákon o rozpočtových pravidlech územních 

rozpočtů v zákoně o obcích. 

Dle Binka vznikají DSO nejčastěji na místech, které k tomu mají z geografického 

hlediska nejbližší sklony a jsou svými přírodními charakteristikami nejvíce ucelené. Nemusí 

se však jednat pouze o přírodní determinanty, ale mohou hrát roli i historické či technické 

hranice. Prakticky může jít o jakékoliv determinanty, které toto území z geografického 

hlediska pojí.52  

3.3.2 Financování DSO 

Pro zachování funkčnosti spolupráce je nezbytné formulování finanční strategie 

partnerství. Cílem vypracování finanční strategie je řešení otázky výdajů, které vznikají při 

realizaci aktivit partnerství. Podstatné jsou způsoby jejich úhrady a řešení budoucích 

možných způsobů, jak budou partneři získávat finanční zdroje pro realizaci aktivit.53 

Jetmar et al. (2015) konstatuje, že v současnosti v podmínkách České republiky neexistují 

žádné finanční nástroje, které by přímo či nepřímo financovaly meziobecní spolupráci.54 

Hlavní možností pro zajištění společných zájmů, by měly být členské příspěvky 

a samofinancování. Další z možností zaopatření příjmů meziobecní spolupráce, mohou být 

zvláštní dotační programy, které jsou významné zejména v situacích, kdy organizace 

meziobecní spolupráce nejsou tvůrci projektu financovaného z Evropského sociálního fondu 

 

51 JETMAR, M. Meziobecní spolupráce: Inspirativní cesta, jak zlepšit služby veřejnosti. 2015, s. 22-23. 

52 BINEK, J. Synergie ve venkovském prostoru: aktéři a nástroje rozvoje venkova. 2009, s. 49. 

53 GALVASOVÁ, I. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007. 

54 JETMAR, M. a kol. Meziobecní spolupráce - Inspirativní cesta, jak zlepšit služby verejnosti. 2015, s. 9-11.  
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a mají problémy se zajištěním běžného chodu.55 Taková forma financování se využívá již 

delší čas v zahraničí, ale navzdory všem možnostem přetrvává trend financování spolupráce 

ze zdrojů, které jsou pro tyto účely vyčleněny v rozpočtech zainteresovaných obcí.56 

Za nástroj finanční podpory spolupráce měst na úrovni Evropské unie lze považovat 

program URBACT, který více než deset let podporuje vzájemnou spolupráci a výměnu 

zkušeností mezi městy po celé Evropě. Jde o nástroj politiky soudržnosti EU v rámci cíle 

evropská územní spolupráce, který je spolufinancován z Evropského fondu regionálního 

rozvoje a národních zdrojů 28 členských států EU, Norska a Švýcarska. Celkový rozpočet 

programu URBACT III v aktuálním období 2014–2020 je 96,3 milionu eur. Hlavním cílem 

programu je podporovat integrovaný a udržitelný rozvoj měst vytvářením podmínek na to, 

aby města společně vyvíjela řešení podobných problémů, vyměňovala si zkušenosti a sdílela 

osvědčené postupy.57 

Hlavním zdrojem příjmů pro DSO jsou pravidelné příspěvky členů dohodnuté 

ve smlouvě. V některých případech jsou vyžadovány i jednorázové vstupní příspěvky. Při 

počátečním plánování a následném fundraisingovém procesu se sestavuje detailní rozpočet 

a určují se nezbytné činnosti a zdroje. Pro správné fungování a efektivnost spolupráce musí 

být předem dohodnuto finanční a materiální zapojení každého subjektu zapojeného 

do spolupráce. Po zjištění a kvantifikace všech vnitřních zdrojů klíčových partnerů je třeba 

prověřit možnosti získání vnějších zdrojů financování jako jsou granty, dotace, dary apod.58 

Slavík uvádí, že financování spolupráce je úzce spojeno s celkovým rozsahem 

společných aktivit. Spolek obcí se snaží o realizaci projektů společnými silami a financování 

jejich činností představuje hlavní roli. V případě mikroregionů není financování tak jasné. 

Aby byl mikroregion více než pouze informační platforma spolupráce, musí samostatně 

hospodařit s vlastními finančními prostředky, které bude následně využívat při 

implementacích projektů definovaných ve strategii rozvoje mikroregionu. V případě 

 

55 KALIŇÁK, M. a kol. Lokálna hospodárska politika [online]. Štúdia ZMOS, 2018. [cit. 2020-08-31]. 

56 JETMAR, M. a kol. Meziobecní spolupráce - Inspirativní cesta, jak zlepšit služby verejnosti. 2015, s. 9-11. 

57 URBACT [online]. Driving change for better cities. Internetové stránky URBACTu, 2020. [cit. 2020-11-

03]. 

58 GALVASOVÁ, I. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007. 
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dotačních prostředků směřují všechny finance sdružení na samostatný účet vytvořený 

u peněžního ústavu a lze je použít pouze pro účel, pro který byly poskytnuty. 59  

 

3.3.3 Faktory Spolupráce DSO 

Z praktického hlediska jde při spolupráci o systematické spojení úsilí jednotlivců při 

dosahování společného cíle. Podle Galvasové, jde o spojení dvou faktorů: 

a)  na jedné straně stojí faktor součinnosti (členové týmu současně pracují na společné 

úloze a snášejí odpovědnost za výsledek) 

b) na druhé straně faktor koordinace, který spočívá ve společné odpovědnosti za úkol, 

který je plněn postupně, tzn. některé subjekty splní první část úkolu, pak mohou 

pracovat další subjekty a ty opět odevzdávají práci ostatním. 

Jedním z nejdůležitějších důvodů je přínos synergického efektu. Ten má přinést významnější 

výstup pro objekty, které se rozhodnout spolupracovat, než kdyby objekty pracovaly 

odděleně.60 

Spolupracující subjekty dosáhnou při spojení svých sil s ostatními subjekty i dalších efektů. 

Jedním z nich jsou tzv. úspory z rozsahu. Jen ale v případě, že tento způsob zajištění 

veřejného statku povede k vyšší ekonomické efektivnosti. Tento efekt je uváděn podle 

odborné literatury jako jeden z důvodů spolupráce. Úspory z rozsahu jsou efekty, jejichž 

subjekty dosahují interně, např. technologií výroby či díky souběžné činnosti na několika 

podobných projektech. Předpokladem je, že každý ze subjektů bude dělat to, co zvládá 

nejlépe. Činnosti vyžadující odbornost by měly být prováděny subjekty, které jsou schopny 

je provádět co nejefektivněji.61 

Bez spolupráce by byly skoro veškeré projekty malých obcí prakticky nedosažitelné. 

Ať z důvodu plynoucího například z nevýhodné geografické polohy či malé populační 

velikosti. 

Důvody meziobecní spolupráce mají hlavně účelový charakter, který je důležitý pro 

zabezpečování potřeb občanů. Tyto potřeby jsou obci svěřené v rámci její samostatné 

působnosti. Obce poté navazují spolupráci za určitým účelem/cílem: 

 

59 SLAVÍK, V. Analýza mikroregiónov Slovenskej republiky. 2016, s. 5-9. 

60 GALVASOVÁ, I. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007. 

61 HULST, R., VAN MONTFORT, A. Inter-Municipal Cooperation in Europe. 2007, s. 8. 
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a) realizovat akce přesahující možnosti jednotlivých obcí nebo akce, řešící se 

na katastrálních územích více obcí (kanalizace, vodovody, plynofikace, čističky, 

dopravní obslužnost). Někdy to může být spolupráce spojení se za potřebou určité 

služby, na kterou je požadovaná minimální hranice objednávky, kdy jedna obce 

nemá kapacitu na tuto hranici svojí objednávkou dosáhnout. Jeden z častých 

příkladů může být právě odpadové hospodářství.62 

b) podílet se na projektech, které souvisí s rozvojem dané lokality a mají významný 

vliv zvyšování její konkurenceschopnosti. A tak motiv jednoho ze subjektů může 

být vlastní zviditelnění Spolupráce se může stát prostředkem k naplnění 

marketingových cílů. Subjekt zde zvyšuje marketingový dosah společně 

s informacemi o turistických atrakcích a kulturních akcích a tím zvyšuje 

pravděpodobnost přilákání nových zákazníků a investorů.63 

3.4 Meziobecní spolupráce ve Francii a na Slovensku 

3.4.1 Meziobecní spolupráce ve Francii 

Francouzská situace na poli množství obcí a fragmentované správní struktury 

je velice podobná s tou, která je skutečností v ČR. Pokud se hovoří o komparaci velikosti 

obcí na území ČR a Francie, je zde jistá podobnost při přepočtu na obyvatele na jednu obec, 

kdy v ČR je toto číslo zhruba 1 700 obyvatel na obec64 a ve Francii je to pak 1 777 obyvatel 

na obec.65 Současně lze porovnat procentuální množství lidí, žijících na venkovně, kdy v ČR 

je trend vesměs stejný jako ve Francii a je to pak 50% populace.66 

Ač v rámci Evropy v minulých letech byl trend nastaven tak, že se státy snažily 

přímo, nebo docházelo přirozeně, většinou slučováním, ke zmenšování počtu obcí, Francie 

 

62 BEL, G., WARNER, M. Inter-municipal cooperatin and costs: expectations and evidence. 2015, s. 52-59. 

63 GALVASOVÁ, I. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007, s. 13–14.   

64 ČSÚ [online]. Počet obyvatel v obcích - k 1.1.2020. Internetové stránky Českého statistického úřadu, 2020. 

[cit. 2020-10-31]. 

65 BALÍK, S. Komunální politika: obce, aktéři a cíle místní politiky. 2009, s. 19. 

66 VAJDOVÁ, Z., ČERMÁK D., ILLNER. M. Autonomie a spolupráce: důsledky ustavení obecního zřízení v 

roce 1990. 2006, s. 19. 
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tímto směrem nešla a vytvořila nový legislativní rámec, kdy vytvořila tři základní podoby 

pro dobrovolné svazky obcí: 

1. Společenství obcí – jedná se o geografické sdružení obcí za účelem vytvoření 

uceleného geografického prostoru. Vznik takového území je rozdělen do dvou 

etap. První je etapa vymezovací, během které se určí, které obce budou jeho 

součástí. Důležitou osobou v této etapě je zde prefekt, který má toto zařazení obcí 

na starost a vzniku toho společenství dává svolení. Ten také zajišťuje 

přezkoumání, zda bude nově vzniklé sdružení schopné zajistit náležitosti, které 

z hlediska zákona musí a jestli bude pro rozvoj daného regionu přínosné. Prefekt 

má dále pravomoc nařídit obcím, aby se staly členy daného společenství obcí, 

z důvodu vytváření celistvých územních celků. Jednotlivé funkce a aktivity, které 

toto sdružení bude vykonávat je odhlasováno alespoň dvoutřetinovým poměrem 

členských obcí. Současně s tím je v tomto hlasování zahrnut nadpoloviční počet 

hlasů obyvatel žijících v nově vzniklém sdružení. Pro hlasování tomu může být 

i naopak, kdy je odhlasováno nadpoloviční většinou hlasů členských obcí 

a dvoutřetinovým poměrem obyvatel žijícími ve společenství.67 K zániku 

společenství dochází po uplynutí doby, na kterou bylo založeno. K zániku může 

dojít také schválením zániku všemi členskými obcemi a v poslední řadě může 

zánik vyhlásit i prefekt departmentu. Zdrojů financování takového společenství 

je více. Klíčovým zdrojem financování je provozní jednorázová dotace věnovaná 

státem ve výši 75,5 eura na obyvatele a dalších 15–45 eur jako příspěvek 

na výkon úkonu souvisejících s přenesenou působností. Jedním z těch větších 

jsou daňové příjmy. Konkrétně se jedná o pozemkovou daň, daň domovní a daň 

z hospodářské činnosti. Dalšími zdroji jsou dotace z movitých i nemovitých 

majetků společenství. 68 

2. Společenství aglomerací – Jedná se o uskupení podobné jako je společenství obcí, 

kdy alespoň jedna zúčastněná obec dosahuje v počtu svých trvale hlášených 

obyvatel počtu více než 15 tisíc.69 

 

67 KYPETOVÁ, J. Deset let francouzské meziobecní spolupráce – úspěch, který vyvolal další reformu. 2010. 

68 NOVÁK, O. Francie. 2007, s. 11-33. 

69 BAGAROVÁ GRZYWA, M. Moderní obec [online]. Praha: Profi Press, 2001. [cit. 2020-10-31]. 
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Toto společenství má již  povinnosti z pohledu na něj přenesené kompetence 

jakými jsou například ekonomický rozvoj, vytvářejí územních plánů, 

angažovanost v sociální politice i vytváření a správa bytových prostor.70 

3. Městská společenství – V rámci tohoto společenství musí existovat norma, že 

pod sebou sdružuje alespoň 500 tisíc obyvatel a musí být územně ucelené, jak již 

říká fakt, že se musí jednat o aglomeraci.  

 

Tabulka 2 Formy meziobecní spolupráce ve Francii v číslech. 

Počet Společenství obcí Společenství 

aglomerací 

Městská 

společenství 

 2 406 213 15 

Obcí 29 735 4 418 356 

Obyvatel 27,5 mil. 25,5 mil. 7,2 mil. 

Zdroj: Stránky Francouzské republiky71, vlastní zpracování 

3.4.2 Meziobecní spolupráce na Slovensku  

Historický vývoj 

Systém obcí je ve Slovenské republice (dále jen SR) dost podobný jako v České 

republice. Právní zakotvení najdeme v Ústavě Slovenské republiky a v zákoně č. 369/1990 

Sb., Zákon Slovenskej národnej rady o obecnom zriadení.72 Podobný byl i historický sídelní 

vývoj, kdy velký vliv měla komunistická nadvláda. Ve 40 letech převládala snaha 

o decentralizaci a koncentraci obcí, což nakonec vedlo k výsledku, kdy propadl celkový 

počet téměř o 20 %.73 

Po pádu komunismu, začal narůstat počet obcí díky nově schválenému zákonu 

o obecnom zriadení. Díky tomu dnes můžeme slovenskou sídelní strukturu označit 

za rozdrobenou. Pokud slovenské obce srovnáme s obcemi v EU, slovenské obce mají 

průměrný počet obyvatel okolo 2000, a to je 3x méně nežli průměr v EU. U malých obcí je 

 

70 BAGAROVÁ GRZYWA, M. Moderní obec [online]. Praha: Profi Press, 2001 [cit. 2020-10-31]. 

71 LÉGIFRANCE [online]. Code général des collectivés territoriales. Internetové stránky Hotjar, 2020. [cit. 

2020-11-03]. 

72 Zákon č. 369/1990 Sb., Zákon Slovenskej národnej rady o obecnom zriadení, v platnom znení. 

73 SLAVÍK, V. Analýza mikroregiónov Slovenskej republiky.   
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bohužel problémem, že velká část jejich financí je použita jen na správu a obce se nemohou 

dále rozvíjet.74 

Obce z podobných důvodů jako v České republice odmítají slučování, proto jedním 

z řešení jsou formy spolupráce. Přestože se obce snaží o větší samostatnost, chybí jim 

ekonomická stabilita většího celku.75 

 

Formy 

Každá obec na Slovensku může ze zákona a v rozsahu své působnosti rozvíjet 

spolupráci se správními územními celky nebo úřady jiných států, které vykonávají místní 

funkce. Důležité je však konstatovat, že uzavřená dohoda nebo dohodnuté členství nesmí být 

v rozporu s Ústavou SR, zákony a mezinárodními smlouvami, kterými je Slovenská 

republika vázaná a nemůže být v rozporu s veřejným zájmem.76 

V odborné literatuře můžeme najít různé definice forem spolupráce uvedených podle 

určitých specifických znaků a můžeme je třídit z různých hledisek. Formy spolupráce mohou 

mít různou intenzitu, dají se rozlišovat podle časového hlediska a mohou mít i jinou právní 

formu.77 

 

Na základě historického přístupu Wollmann (2010) uvádí a porovnává dvě základní 

formy meziobecní spolupráce: 

a) první forma tvoří ustanovení spolupráce mezi obcemi a městy, které řídí lokální 

vláda (hierarchicky nadřízené municipality), 

b) druhá formu spolupráce vzniká mezi obcemi na základě konkrétních problémů, 

které je třeba řešit. 

 

74 ČERNĚNKO, T., HARVAN, P., KUBALA, J. Skrytý poklad v samospráve: Alternatívne možnosti 

sústredenia výkonu správy v samosprávach. 2017. 

75 BUCEK, J. Komunálna ekonómia a komunálna politika. 2006. 

76 BERESECKÁ, J. a kol. Efektivita a výkonnosť súčasného stavu meziobecnej spolupráce na úrovní 

vnútroštátnych a prihraničných regiónov. [online]. Združenie miest a obcí Slovenska, 2020 [cit. 2020-09-25]. 

77 GALVASOVÁ, I. a kol. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007, s. 140. 
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První formu spolupráce vystihuje na Slovensku nejvíce fenomén společných obecných 

úřadů; ve druhé formě spolupráce jde o meziobecní spolupráci na základě různých typů 

a forem sdružení.78 

 

Podle autorky Galvasové, lze formy spolupráce obcí rozdělit do 4 skupin, kdy poslední 

skupina tvoří mezinárodní spolupráci mezi obcemi a městy států cizích, ta je nejčastěji 

realizována formou euroregionu. Ty mají za cíl realizovat projekty odrážející všechny formy 

spolupráce. Mohou to být spolupráce kulturní, sociální, hospodářské nebo infrastrukturní 

oblasti.  V rámci těchto euroregionů fungují formy „Přeshraniční impulzivní centra‘‘. Jde 

o projekt v rámci Evropy podél příhraničních oblastí Česka, Slovenska, Dolních Rakous 

a Maďarska zaměřující se na oblast hospodářství.  

 Formy spolupráce jsou však vhodné jen pokud dochází k rozvoji, spolupráce 

je efektivní, účelná a má pozitivní dopad na rozvoj území daných obcí nebo měst. Uvedené 

formy v tabulce jsou vhodné i pro ČR.79 

 

Tabulka 3 Formy spolupráce obcí na Slovensku 

Formy spolupráce obcí 

Meziobecní 

spolupráce 

Spolupráce obcí 

se subjekty k 

území 

Národní 

struktury 

spolupráce obcí 

Spolupráce s 

obcemi jiných 

států 

Dobrovolné 

sdružení obcí 

Místní akční 

skupina (MAS) 

Zelené obce 

Slovenska Euroregiony 

Společná 

právnická osoba Místní agenda 21 

Únie měst 

Slovenska 

Partnerská města 

a obce 

Smlouva 

uzavřená za 

účelem 

uskutečnění 

konkrétní úlohy 

Public – private 

partnership (PPP) 

Združení měst a 

obcí Slovenska 

Přeshraniční 

impulzivní centra 

(GIZ) 

Společný obecný 

úřad Mikroregiony     

Zdroj: GALVASOVÁ, I. a kol. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje, vlastní zpracování 

 

 

78 WOLLMANN, H. Comparing Two Logics of Interlocal Cooperation: The Cases of France and Germany. 

2010, s. 263 – 292. 

79 GALVASOVÁ, I. a kol. Spolupráce obcí jako faktor rozvoje. 2007, s. 140. 
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Z hlediska právní formy zná právní řád a současná praxe několik forem meziobecní 

spolupráce 

a) společný fond (§ 7 odst. 6 prvá časť zákona č. 369/1990 Zb., Zákon Slovenskej 

národnej rady o obecnom zriadení, v znení neskorších předpisov  

b) sdružení prostředků (§ 7 ods. 5 zákona o obecnom zriadení) 

c) obchodní společnost (§ 56 a nasl. zákona č. 513/1991 Zb., Obchodného zákonníka, 

v znení neskorších předpisov), zpravidla spoločnosť s ručením obmedzeným (§ 105 

až 153 Obchodného zákonníka) nebo akciová spoločnosť (§ 154 až 220a 

Obchodného zákonníka)80 

d) družstvo (§ 221 až 260 Obchodného zákonníka) 

e) sdružení obcí poskytující všeobecné prospěšné služby (zákon č. 213/1997 Zb. 

o neziskových organizáciách poskytujúcich všeobecne prospěšné služby, v znení 

zákona č. 35/2002 Z. z.)81 

f)  smlouva uzavřená na uskutečnění konkrétní úlohy nebo činnosti (§ 20a zákona 

o obecnom zriadení), např. smlouva o zřízení společného úřadu (§ 20a ods. 3 zákona 

o obecnom zriadení), smlouva o hlavním kontrolorovi vícero obcí (§ 18b zákona 

o obecnom zriadení) 

g) sdružení obcí (§ 20b zákona o obecnom zriadení) 

h) dohoda o spolupráci s obcí/obcemi jiných států (§ 21 zákona o obecnom zriadení) 

i)  členství v mezinárodních sdružení obcí (§ 21 zákona o obecnom zriadení) 

j) dohoda (smlouva) veřejnoprávního charakteru, např. dohoda o sloučení obce (§ 2a 

odst. 2 zákona o obecnom zriadení), dohoda o rozdělení obce (§ 2a odst. 6 zákona 

o obecnom zriadení), písemná dohoda o společném hasičském sboru (§ 33 zákona č. 

314/2001 Z. z. o ochrane pred požiarmi, v znení neskorších predpisov),82 zájmové 

sdružení obcí (čl. 66 Ústavy Slovenské republiky83, § 20f až 20j Občianskeho 

zákonníka). 84 

 

80 Zákon č. 513/1991 Zb., Obchodný zákonník, v platnom znení. 

81 Zákon č. 213/1997 Z. z., Zákon o neziskových organizáciách poskytujúcich všeobecne prospešné služby, v 

znení zákona č. 35/2002 Z. z. 

82 Zákon č. 314/2001 Z. z., Zákon o ochrane pred požiarmi, v platnom znení. 

83 Ústavný zákon č. 460/1992 Zb., Ústava Slovenskej republiky, v platnom zneni. 

84 KUKLIŠ, P., VIROVÁ, V. Vybrané problémy miestnej samosprávy. 2012, 240 s. 
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Srovnání České republiky, Francouzské a Slovenské se nabízí z několika důvodů. 

Všechny země mají velice rozdrobenou sídelní strukturu, jsou součástí Evropy, jejich sídelní 

struktura je velmi podobná a Slovenská a Česká republika mají podobný historický vývoj 

díky vládnoucí komunistické straně, která ovlivňovala tuto strukturu na obou územích 

podobnou strategií. To s sebou nese pozitiva, ale i negativa, která se projevují ve všech třech 

zemích.85 

  

 

85 JETMAR, M. Meziobecní spolupráce: inspirativní cesta, jak zlepšit služby veřejnosti, 2015. 
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4 Vlastní práce 

4.1 Charakteristika Mikroregionu Voticko  

Mikroregion Voticko byl založen roku 2015 a nachází se na území Středočeského 

kraje v jeho nejjižnějším cípu, kdy přesně opisuje svými hranicemi i spádovou oblast obce 

s rozšířenou působnosti Votice (dále pouze ORP Votice). Mikroregion je tvořen 15 obcemi 

– Červený Újezd, Heřmaničky, Jankov, Ješetice Mezno, Miličín, Neustupov, Olbramovice, 

Ratměřice, Smilkov, Střezimíř, Vojkov, Votice, Vrchotovy Janovice a Zvěstov. Na území 

mikroregionu se pak nachází 147 místních částí a celkem 55 katastrálních území. Jediným 

městem mikroregionu je město Votice. Město Votice mělo k datu 1.1.2019 celkem 4 586 

obyvatel, což je téměř třetina celkového počtu obyvatel v rámci Mikroregionu Voticko, 

potažmo i ORP Votice, na kterém je trvale hlášených 12 445 obyvatel. Hustota zalidnění 

je zhruba 43 obyvatel na km2. Z demografického hlediska se jedná o vyvážený model 

poměru mezi muži a ženami, kdy se poměr mezi celkovým počtem lidí na tomto území děli 

zhruba 50:50. Dále se na tomto území nachází dvě obce, kterým z historického hlediska 

náleží statut městys. Jedná se o obce Vrchotovy Janovice a Neustupov. Celé území 

se rozkládá v takzvané vnitřní české periferii, které je charakteristická nedostatkem 

pracovních příležitostí a plošným úbytkem obyvatel. Současně s tímto ukazatelem se jedná 

o oblast, která se řadí k těm s nejmenším počtem městského obyvatelstva. Území je bohaté 

na turistické a kulturní památky. V rámci Středočeského kraje je spádová oblast ORP Votice 

lehce nadprůměrnou z hlediska nezaměstnanosti, s tím, že většina zaměstnaných lidí pracuje 

v sektoru zemědělství a zpracovatelském průmyslu. Závody, které zaměstnávají 100-199 

zaměstnanců jsou na tomto území 2 a jedná se tak i o největší zaměstnavatele. Jak již vyplývá 

z těchto ukazatelů, jde o region, který není atraktivním z hlediska počtu pracovních 

příležitostí.  

Z hlediska dopravní infrastruktury jde o vytížený region, skrz který vede několik 

klíčových tepen spojení hlavního města s velkými městy jihu i se zahraničím. Jednou z nich 

je železniční trať, která aktuálně prochází přestavbou na svém posledním úseku nově 

vznikajícího koridoru z Prahy do Českých Budějovic. Jedná se o trať spojující Prahu s Vídní 

a potažmo s Rakouskem. Přestavba této železnice má klíčový vliv na rozvoj regionu 

z důvodu změny jejího přírodního rázu. Vzhledem ke změně vedení tratě, co se jejího 

geografického hlediska týče, jde pak o možnost pro obce jak naložit s touto skutečností. 
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V rámci mikroregionu a jejich členů se aktivně jedná především o využití opuštěného 

drážního tělesa, jak bude v práci rozvedeno dále. Další strategickou dopravní tepnou 

je silnice 1. třídy č. 3, která byla z historického hlediska hlavním silničním tahem mezi 

Prahou a Českými Budějovicemi. Vhledem k poloze mikroregionu se problematika 

dostavby dálnice D3, jejíž dosavadní vystavěná část je v provozu od roku 2018, dotýká 

mnoha témat, která musí obce řešit. Celá oblast je díky těmto dvěma hlavním dopravním 

tepnám atraktivním místem pro trvalé bydlení lidí, kteří denně dojíždí za zaměstnáním 

do Prahy. Před dostavbou železničního koridoru doba přepravy cestujících z Votic na hlavní 

nádraží v Praze trvala cca 1 hodinu a s využitím osobního automobilu a zmíněné silnice 

kolem 45 minut. Předpokládaný čas po dokončení železničního koridoru by se měl zhruba 

rovnat času dojezdu za využití osobního automobilu.  

 

Obrázek 3 Mapa ORP Votice / Mikroregionu Voticko 

 

Zdroj: ČSÚ86 

Na území ORP Votice fungují dvě místní akční skupiny: MAS Posázaví a MAS 

Krajina srdce. V době psaní této práce docházelo k tendencím založit novou místní akční 

 

86 ČSÚ [online]. SO ORP Votice. Internetové stránky Českého statistického úřadu., 2020. [cit. 2020-11-02]. 
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skupinu, tato problematika bude rozepsána v kapitole 4.3. Dále na území ORP Votice působí 

113 zapsaných spolků.   
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4.1.1 Subjekty operující na území Mikroregionu Voticko 

Turistická oblast Toulava 

Tato turistická oblast vznikla roku 2013 jako iniciativa zatraktivnění turistických 

lokalit na území zejména Jihočeského kraje a přilehlých území na popud zakladatelů: Svazek 

obcí mikroregionu Táborsko, Svazek obcí Bechyňska, Svazek obcí Milevska, Sdružení obcí 

Sedlčanska, MAS Krajina srdce, Dobrovolného svazku obcí Pod Horou, Monínec – Jaroslav 

Krejčí, Penzion a restaurace u Modré kočky Luboš Mudra a Kamil Kulíšek. Toulava vznikla 

a funguje jako obecně prospěšná společnost, která pod sebou zastřešuje celkem 2 000 km2, 

155 obcí, 11 hradů a zřícenin, 18 rozhleden, 7 přírodních parků, 8 národních kulturních 

památek, 15 památkově chráněných vesnic a měst a vesnic, přes 1000 km cyklo a turistických 

tras, přes 200 km naučných stezek a 15 km běžeckých tras, k tomu přes 30 muzeí, 

4 zpřístupněné zámky, 2 golfová hřiště, 5 pivovarů a jednu zoo87 Obecně prospěšná 

společnost Toulava si jako hlavní cíl stanovila koordinaci rozvoje regionu Toulava ve všech 

oblastech. 

 

87 TOULAVA [online]. Turistická oblast. Internetové stránky Jihočeského kraje, 2019. [cit. 2020-10-27]. 
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Obrázek 4 Mapa turistické oblasti TOULAVA 

 

Zdroj: oficiální stránky Toulava88, vlastní zpracování 

  

 

88 TOULAVA [online]. Turistická oblast. Internetové stránky Jihočeského kraje, 2019. [cit. 2020-10-27]. 
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MAS Krajina srdce 

MAS Krajina srdce je zapsaným spolkem, který vznikl roku 2004 zápisem 

u krajského soudu v Českých Budějovicích.  Místní akční skupina pod sebou zastřešuje 

území o celkové rozloze 598 km². Operuje na území již zmíněné turistické oblasti Toulava 

a opět se jedná o mezikrajovou iniciativu s oblastně větším zastoupením na území 

Jihočeského kraje. Posláním spolku je rozvíjet místní partnerství soukromého a veřejného 

sektoru na příslušném území a přispívat tak k realizaci komunitně vedeného místního 

rozvoje.89 

 

MAS Posázaví 

 MAS Posázaví je obecně prospěšnou společností, s datem vzniku 25. března 2004 

a zapsanou u městského soudu v Praze. Mezi druhy obecně prospěšných služeb, které se 

MAS Posázaví zaručila plnit, jsou: vydávání listin, poradenská činnost, spolupráce 

na rozvoji lidských zdrojů, koordinace rozvoje regionu Posázaví ve všech oblastech atd. 

Jako doplňkovou činnost si stanovila provozování cestovní agentury a činnost distančního 

managementu.  

 

89 EJUSTICE  [online]. Výpis ze spolkového rejstříku – MAS Krajina srdce, z.s., L 3891 vedená u Krajského 

soudu v Českých Budějovicích. Internetové stránky Ministerstva spravedlnosti České republiky, 2020. [cit. 

2020-09-01]. 
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Obrázek 5 Mapa MAS Posázaví 

 

Zdroj: oficiální stránky MAS Posázaví90, vlastní zpracování 

 

Společenství obcí Čertovo břemeno 

 Od roku 2001 se jedná o sdružení právnických osob s názvem Společenství obcí 

Čertovo Břemeno, které se snaží iniciovat pozitivní rozvoj tohoto typicky venkovského 

mikroregionu, zejména v oblastech rozvoje kvalitní technické infrastruktury, občanské 

vybavenosti, cestovního ruchu, zaměstnanosti, propagace regionu a ochrany životního 

prostředí, za účelem zachování kulturního a přírodního dědictví regionu91 Mikroregion 

je tvořen celkem 5 obcemi Jihočeského a 6 obcemi Středočeského kraje. Ze Středočeského 

kraje jsou to jmenovitě tyto obce: Červený Újezd, Heřmaničky, Ješetice, Mezno, Sedlec-

 

90 POSÁZAVÍ [online]. Místní Akční Skupina. Internetové stránky Posázaví o.p.s., 2020. [cit. 2020-11-02]. 

91ČERTOVO BŘEMENO [online]. O mikroregionu. Internetové stránky Společenstva obcí Čertovo břemeno, 

2020. [cit. 2020-11-01]. 
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Prčice a Střezimíř. Pro obce Středočeského kraje tento mikroregion působí zejména jako 

orgán zastřešující správu cyklostezek Greenways, turistických tras a tras běžkařských.  

Společenství obcí je od roku 2007 součástí MAS Krajina srdce. Členy se stalo 

z důvodu možnosti čerpání finančních zdrojů v období 2007-2014 Programu rozvoje 

venkova. 
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Kraj Blanických rytířů 

Kraj Blanických rytířů vznikl 13.srpna 2018 pro podporu spolupráce v rámci jím 

vymezené oblasti distančního managementu v oblasti Kraje Blanických rytířů. Jedná 

se o spolek, který patří mezi národní geoparky. Ty mají za cíl turisticky zatraktivnit území, 

na němž se rozkládají.92 Oficiální certifikát pro založení turistické oblasti byl slavnostně 

předáván v obci Zvěstov v roce 2019 

 

Obrázek 6 Mapa Kraje Blanických rytířů 

 

Zdroj: Oficiální stránky Kraje Blanických rytířů93, vlastní zpracování 

  

 

92 BLANÍK [online]. To nejlepší z kraje Blanických rytířů. Internetové stránky Kraje blanických rytířů, z.s., 

2020. [cit. 2020-11-03]. 

93 Tamtéž. 
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4.1.2 Obec Červený Újezd 

Obec Červený újezd je charakteristickým příkladem obcí v rámci MV, kdy se jedná 

o menší obec s 349 obyvateli, ale zato s 1 259 ha katastrálního výměru. Obec leží 

v nadmořské výšce 593 m. n. m. Z geografického hlediska se jedná o vysoce položenou 

obec, která je situována na horském hřebenu uzavírající Sedleckou kotlinu. Obec sestává 

celkem z šesti místních částí: Červený Újezd, Horní Borek, Milhostice, Nové Dvory, Styrov 

a Tretužel. Na území obce není realizován žádný průmysl a jedná se o obec zemědělskou, 

na jejímž katastru leží i velké zemědělské objekty, které však nejsou v majetku obce, ale 

byly odprodány i s pozemky soukromým společnostem. 

 Historie obce Červený Újezd sahá už do 2. pol. 14. století, kdy v dobových listech 

píše o kostelu sv. Matouše. Z tohoto pramene je patrné, že samotná osada zde musela být 

ještě dříve než zmiňovaný kostel, který nechali postavit vladykové, kteří se také podepisovali 

„z Ůjezda“. Samotná věž byla kostelu dostavena až v letech 1833–1838. V současnosti 

je kostel situován na hlavní návsi obce a přímo naproti sousedí s nově rekonstruovaným 

obecním úřadem, jehož rekonstrukce proběhla pomocí dotace z Evropské unie, jak bylo 

autorovi práce sděleno během rozhovoru se starostou obce. 

 Důležitým poznáním pro tuto práci je informace, že Červený Újezd byl původně 

osadou obce Smilkov, ovšem roku 1879 se od Smilkova oddělil a byl prohlášen 

za samostatnou obec.94 

 

Sociopolitické aspekty obce  

Obec je součástí hned několika uskupení. Prvním z nich je Turistická oblast Toulava. 

Do tohoto uskupení obec poskytla své území, aniž by se k němu přidávala jako člen.  V rámci 

tohoto uskupení se nachází na území obce hned několik turistických atrakcí. Prvním z nich 

je vycházková/cyklistická trasa s názvem „Po střeše Toulavy – Ze Střezimíře na Javorovou 

skálu a hrad Zvěřinec“. Jedná se o značený 42 km dlouhý okruh, který začíná a končí 

na železniční zastávce obce. Druhou atrakcí je pak paintballové hřiště „Perlot“ vhodné pro 

konání teambuildingů a teamových aktivit. Dalšími uskupeními, kterých je obec součástí 

jsou MAS Krajina srdce a Společenství obcí Čertovo břemeno 

 

94 ČERVENÝ ÚJEZD [online]. O obci. Internetové stránky Vismo, 2020. [cit. 2020-11-01]. 
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Obec je spravována 7členným zastupitelstvem v čele s neuvolněným starostou. 

Z rozhovoru se starostou vyplynulo, že ve vedení obce je srovnatelně kompetentní 

místostarosta obce, na kterého jsou přenesené některé z odpovědností ohledně vedení úřadu. 

Jedná se například o dozor a vedení výběrových řízení pro realizaci projektů v rámci obce 

týkajících se stavebních prací. K tomuto přenesení došlo zejména z důvodu časové 

vytíženosti starosty obce a faktu, že místostarosta je svým povoláním stavební mistr 

a stavbyvedoucí. Z rozhovoru dále vyplývá, že starosta nemá dostatek časové kapacity pro 

zvládání všech správních záležitostí, které má obec v rámci své přenesené působnosti 

vykonávat. Je tak pro ni klíčová existence servisní kanceláře Mikroregionu Voticko, která 

je schopna v určitých případech, jako je sledování nejnovější legislativy, výzvy k dotacím 

a administrativa projektů, významně pomoci.95 

 

4.1.3 Obec Heřmaničky  

Heřmaničky jsou z hlediska katastrálního výměru obce a jejich přilehlých osad 

v rámci ORP potažmo MV jednou z větších obcí. Celková rozloha obce činí 1 740 ha 

s počtem obyvatel 728, kteří jsou rozprostřeni mezi obec Heřmaničky a dalších 13 osad: 

Arnoštovice, Velké Heřmanice, Čišťovice, Jíví, Jiříkovec, Karasova Lhota, Loudilka, 

Jestřebice, Durdice, Peklo, Dědkov, Křenovičky a Drahnov. Obec leží na železničním 

koridoru Praha-České Budějovice. Realizace nového vedení tratě se výrazně dotklo rázu 

krajiny obce přímo v jejím centru. Náves obce nově překlene železniční most, který tak bude 

novou dominantou obce. Z důvodu výstavby koridoru obec přichází o fotbalové hřiště, které 

se zavázal investor nového koridoru obnovit na obci vybraném území. 

 Nejstarší dochovaná zmínka z území obce Heřmaničky je z konce 14. stol. o osadě 

Arnoštovice, postupně se pak objevují zmínky i o ostatních osadách obce. Nejmladší z osad 

je Loudilka, která byla založena až roku 1788. Osady včetně obce dříve patřily pod 

Smilkovské panství, kromě osady Jestřebice, která patřila pod panství Votické. Obec jako 

celek vznikla v druhé polovině 20. století. Na území obce se nachází přes 30 sakrálních 

objektů. Jedná se převážně o kříže, kaple a pomníky. Jsou zde i historicky zajímavé stavby, 

jako například dřevěná chalupa ve Velkých Heřmanicích. Až rozvoj železnice napomohl 

Heřmaničkám ke změně rázu obce. O populačním růstu, který zde po výstavbě železničního 

 

95 Rozhovor č. 4 
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nádraží propukl svědčí i data. V roce 1870 bylo v Heřmaničkách pouze něco málo přes 100 

obyvatel, v roce 1920 počet obyvatel stoupl na 201, o dvacet let později žilo na území 

Heřmaniček přes 300 obyvatel.96 

  

Sociopolitické aspekty obce 

Obec Heřmaničky je stejně jako Obec Červený Újezd součástí MV. Dále na ni stejně tak 

zasahuje území MAS Krajina srdce i Turistická oblast Toulava i Společenství obcí Čertovo 

břemeno. Obec je zemědělského rázu a na její území není žádný průmyslový podnik.  

 Obec je spravována 9členným zastupitelstvem v čele s uvolněnou starostkou. Zbytek 

zastupitelstva je neuvolněný. 97 

  

4.1.4 Obec Jankov 

Obec Jankov se rozkládá na 2 981 ha a má 911 trvale hlášených obyvatel. K obci 

patří také celkem 9 přilehlých osad: Bedřichovice, Čečkov, Čestín, Jankovská Lhota, 

Nosákov, Jankovské Otradovice, Odlochovice, Pičín a Podolí. Území obce je typického rázu 

celé MV, kdy obec je obklopena zemědělsky využívanými půdami a nemalou část v rámci 

katastrálního území obce tvoří lesy. V rámci problematiky lesů bylo během rozhovoru 

se starostkou zjištěno, že aktuální situace je velice nepříznivá z důvodu vysokého výskytu 

kůrovce v obecních lesích a jeden z velkých příjmů obce se tak velice rychle mění na zdroj 

ztrát, kdy těžební práce jsou dražší než zisky z prodeje dřeva. Obec má v své správě základní 

a mateřskou školu. Obec Jankov je z historického hlediska známou lokalitou, kdy se na jejím 

území konala bitva v době třicetileté války. Ta se zde udála 6. března 1645 a utkala se v ní 

švédská a rakouská armáda, která zde bitvu prohrála. Jedná se o jednu z nejkrvavějších bitev 

třicetileté války a obec na ni vzpomíná pořádáním jejích historických rekonstrukcí vždy 

k jejímu výročí.98 

Nejstarší zmínka o Jankově pochází z konce 14. stol., kdy se o ní zmiňuje zřejmě 

místní farář při odvádění papežských desátků z místního kostela. Dle zápisů v kronice byli 

zakladateli tohoto kostela rytíři z Vlašimi, kteří se poté psali jako rytíři z Vlašimi a Jankova. 

 

96 HEŘMANIČKY [online]. Z historie. Internetové stránky Vismo, 2020. [cit. 2020-11-01]. 

97 HEŘMANIČKY [online]. Zastupitelstvo obce. Internetové stránky Vismo, 2020. [cit. 2020-11-01]. 

98 Rozhovor č. 6 



 

55 

Obec Jankov se stala svobodnou obcí až roku 1848, po skončení vlády Otty Chotka 

z Chotkova.99 

 

Sociopolitické aspekty obce  

 Obec má 15členné zastupitelstvo a pětičlennou radu obce, v čele těchto orgánů stojí 

uvolněná starostka. Dlouhodobou snahou obce je, aby každá z osad měla v zastupitelstvu 

svého zástupce, což se jí z větší části daří. Tato skutečnost je důležitým faktorem při 

zasedáních zastupitelstva, utváření strategických plánů a rozpočtů obce. Jak bylo zjištěno 

z rozhovoru, největší část rozvojových nápadů přichází právě od zastupitelů z osad, kteří 

jsou v rámci obce a její správy velice aktivní. Obec Jankov je jako jediná obec v rámci MV 

řádným členem MAS Posázaví.100 Dalším spolkem, kterého je obec součástí je Kraj 

Blanických rytířů.101 

4.1.5 Obec Ješetice 

Obec Ješetice se nachází v okrese Benešov v jižní části. Celková rozloha obce je 725 

ha a počet obyvatel 127 (aktuální informace ke dni 4.11.2020). Obec je položena 

v nadmořské výšce 520 m. Součástí Ješetic jsou osady Hlaváčkova Lhota, Radíč, Báňov 

a Řikov. Je tedy rozdělena do pěti místních částí. Územím členité obce plné lesů protéká 

potok Mastník, který dál pokračuje směrem k Sedlčanům. Klima je chladnějšího rázu, zimy 

studenější a teplotní výkyvy jsou mírnější než ve zbytku Středočeského kraje. Obec patří 

územím do části nazývané Česká Sibiř. Přesto, že Ješetice jsou spíše zemědělskou obcí, není 

podmínkou, že zde všichni v zemědělství pracují. Většina obyvatel pracuje mimo tuto sféru. 

Velcí zemědělci jsou tu dnes už jen čtyři. K infrastruktuře obce patří i kulturní dům, 

architektonicky typická budova 70. let. Dodnes je používán ke kulturním akcím. V přízemí 

se nachází malý obchod smíšeného zboží, zbytek budovy je využíván jako archiv obecního 

úřadu, zasedací místnost a kanceláře obce. 

První doložená zmínka o obci je z 12. století. Osadu podle historických spisů založil 

zeman Ješata, podle kterého osada dostala své jméno. Jméno je stejného původu jako Jíša, 

Ješek nebo Jech.  Podle jiných záznamů z roku 1356, dle Františka Teplého, to byl pan 

 

99 OBEC JANKOV [online]. Obec Jankov. Internetové stránky Obce Jankov, 2020. [cit. 2020-11-01]. 

100 Rozhovor č. 6 

101 OBEC JANKOV [online]. Obec Jankov. Internetové stránky Obce Jankov, 2020. [cit. 2020-11-01]. 
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Ješuta, protože dřívější jméno obce měli být Ješutice. První vladyka, o kterém se záznamy 

zmiňují, byl Vitoslav z Ješetic. Obec, jak jí dnes známe, vznikla v roce 1904. Ve 20. letech 

se na nějaký čas spojila s obcí Červený Újezd, avšak později se opět osamostatnila. 102 

 

Sociopolitické aspekty obce 

Zastupitelstvo obce se schází každý měsíc jednou v pátek, většinou první v měsíci. 

V obci funguje komise, mezi jejíž kompetence patří doprava, správa pozemků, ekologie, 

odpady, kultura, sociální služby a evidence obyvatel. Tato komise má pět členů, kontrolní 

výbor jednoho předsedu, stejně tak jako výbor finanční. Zastupitelstvo je hlavním 

samosprávným orgánem a schvaluje například rozpočet obce či volí starostu. V obci Ješetice 

je 7členné. 103  

Obec je členem místní akční skupiny Voticko, která byla iniciována Dobrovolným 

svazkem Mikroregionu Voticko, vznikla na jaře roku 2020. Více o ní je napsáno v kapitole 

číslo 4.3. 

4.1.6 Obec Mezno 

Obec je součástí benešovského okresu, patří do Středočeského kraje jako ostatní obce 

a leží 15 kilometrů na sever od města Tábor. Obyvatel tu žije 366 a její součástí jsou 

i Lažany, Mitrovice, Vestec a osada Stupčice. Obec se nachází v nadmořské výšce 556 m 

a rozkládá se na 1 562 ha. Orná půda zabírá necelou polovinu tohoto území, zbytek jsou 

louky a lesní porost. Na území obce je zajímavá přírodní památka - Suchdolský rybník (Nový 

rybník Mezno) s potvrzeným výskytem čolka velkého, který je chráněný.  Dopravní 

obslužnost v Mezně zajišťuje na jejím okraji vedená dálniční komunikace D3. Obec má svoji 

železniční zastávku Mezno. K veřejné dopravě patří i autobusové linky směrem na Miličín 

a Votice. Volný čas se zde dá trávit cyklistikou nebo pěší turistikou, pro které je obec 

přizpůsobena, dále je zde dětské i sportovní hřiště.104 

Nález sekerky vyrobené z černého kamene je důkazem, že území Mezna bylo 

osídleno už v době kamenné. Tento předmět je umístěn v expozici v táborském muzeu, 

zbytek nalezených předmětů je umístěných v sedlčanském muzeu. Své jméno dostalo 

 

102 JEŠETICE [online]. Současnost. Internetové stránky Obce Ješetice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

103 JEŠETICE [online]. Zastupitelstvo města. Internetové stránky Obce Ješetice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

104 MEZNO [online]. O obci. Internetové stránky obce Mezno, 2020. [cit. 2020-11-03]. 
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později od mezníků, které byly používány na ohraničování pozemků. Jméno bylo dříve 

Mezný nebo Mezné. První potvrzená písemná zmínka o obci je z dob Jiřího z Poděbrad, 

přesně z roku 1469.105  

Obec Mezno v roce 2017 zbudovala centrální vytápění biomasou pro území obce 

Mezno a přilehlou osadu Stupčice. Na centrální ústřední vytápění obce se podle původního 

příslibu vedení firmy bývalému starostovi, nenapojil velkokapacitní vepřín firmy Mydlářka 

a.s.. Na dofinancování této velké investiční akce čerpala obec úvěr. Nové zastupitelstvo, 

po celkem trojí rychlé výměně na pozici starosty, aktuálně řeší celou situaci.106 

 

Sociopolitické aspekty obce 

Zastupitelstvo je tvořeno osmi členy spolu se starostou a místostarostkou. V obci 

fungují spolky jako je Myslivecké sdružení Hubert, TJ-SK Sokol Mezno, Honební 

společenstvo Mezno, Sdružení dobrovolných hasičů Mezno, Svaz včelařů Mezno a Mezeňák 

z.s. Dále se obec angažuje v Kraji Blanických rytířů, DSO Mikroregion Voticko, MAS 

Krajina srdce a Společenství obcí Čertovo břemeno.107 

 

4.1.7 Obec Miličín 

Obec Miličín je jednou z větších v rámci MV, která čítá celkem 821 obyvatel 

a katastrální plochou 2 419 ha. Obec Miličín sestává z celkem 9 osad: Kalhovice, Malovice, 

Miličín, Nasavrky, Nové Dvory, Petrovice, Reksyně, Záhoří u Miličína a Žibkov. Osady 

obce jsou poměrně rozhlehlé. Například osada Petrovice, pod kterou pak spadaly osady 

Nasavrky a Nové Dvory, byla až do roku 1970 samostatnou obcí a katastrální rozloha obce 

Miličín tak byla podstatně menší.108 Obec se v současné době potýká s problematikou 

budování čističky odpadních vod, kterou se rozhodlo budovat minulé zastupitelstvo. Celý 

projekt je velice náročný jak organizačně, tak i z finanční stránky. Současné zastupitelstvo 

obce rozhodlo projekt přehodnotit a budovat splaškovou kanalizaci postupně. Celou 

problematiku komplikuje situace velkého katastrálního území obce a odlehlost osad, kdy 

 

105 MEZNO [online]. Historie. Internetové stránky obce Mezno, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

106 Rozhovor č. 5 

107 MEZNO [online]. O obci. Internetové stránky obce Mezno, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

108 MILIČÍN [online]. Miličín. Internetové stránky obce Miličín, 2020. [cit. 2020-11-03]. 
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není možné na stejný systém odpadních vod napojit všechny. Obec spravuje školu 

s mateřským a základním stupněm, na který čerpá dotace v rámci programu MAP.109 

Obec rovněž leží na hlavní dopravní tepně z Českých Budějovic do Prahy. 

Mezinárodní silnice č. 3, která je přetížená, obtěžuje obec zvýšenou hlučností, enormními 

emisemi, zvýšenou nehodovostí. Obec nepřirozeně geograficky rozděluje na dvě části. 

Vznikají nebezpečné situace zejména při přecházení dětí na autobusové zastávky. 

Nepříznivou dopravní situaci obci v minulých letech částečně pomohlo řešit ŘSD změnou 

povrchu komunikace. Snížila se tak zejména hlučnost. 

Dalším problémem obce je, že na jejím území mají provozovny velké firmy, jako 

například Elko, Strojní traktorová stanice, atd. Firmy využívají infrastrukturu obce, jako jsou 

například obecní cesty, vodovody a kanalizace. Na obec je tak vytvářen tlak v podobě 

potřeby zvýšených investic do těchto sítí. 

 Miličín je obec, na jejímž území funguje hostinská činnost, průmyslová výroba 

a zemědělství. Obec je známa svou horou – Kalvárií, která se tyčí do výše 698 m. n. m.. 

Ke kapli, postavené v r.1748 na jejím vrcholu, vede křížová cesta.110 

 

Sociopolitické aspekty obce  

 Samospráva obce je tvořena 9členným zastupitelstvem, kdy všichni jsou bez 

politické příslušnosti. Starosta obce je uvolněný. Stejně tak, jako je tomu u obce Jankov, 

je snahou obce Miličín mít ve svém zastupitelstvu zástupce z přilehlých osad. To je vnímáno 

jako důležitý aspekt pro zajištění různorodých potřeb lidí žijících právě v těchto osadách. 

Starosta obce je ve své funkci z pohledu MV nejmladším, pracuje zde první volební období 

a s úřadem má zkušenost pouze jako zastupitel. Obec je součástí MAS Posázaví, pro které 

poskytla pouze své území, ale není řádným členem, dále je členem již zmíněného MV 

a Kraje Blanických rytířů. 111 

4.1.8 Obec Neustupov 

Neustupov je jednou ze dvou obcí v rámci MV, která má status městyse. Opět, jako 

u předchozí obce, se jedná o obec s velkým katastrálním územím, konkrétně s 2 869 ha 

 

109 Rozhovor č. 7 

110 MILIČÍN [online]. Miličín. Internetové stránky obce Miličín, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

111MILIČÍN [online]. Zastupitelstvo města. Internetové stránky obce Miličín, 2020. [cit. 2020-11-03]. 
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a 536 trvale hlášenými obyvateli. Většina obyvatel žije v Neustupově, ale nezanedbatelné 

množství žije i v osadách přilehlých, kterých je celkem 17. Největší jsou Broumice, Dolní 

Borek, Jiřetice u Neustupova a Sedlečko u Jiřetic. První zmínka o Neustupovu sahá do 13. 

století, kdy zde stála tvrz. Zajímavostí městyse je, že po určitou dobu v 17. století patřil 

Kašparu Keplíři ze Sulenic, který byl pro povstání proti Habsburkům popraven roku 1621 

na Staroměstském náměstí.112 Obec si zažádala roku 2006 o navrácení statusu městyse a bylo 

jí vyhověno. Z rozhovoru se starostou obce vyplývá, že v obci je vzhledem k její velikosti 

nízká populace trvale hlášených obyvatel. Městys je hojně využíván jako rekreační místo 

pro lidi trvale žijících ve městech a v Neustupově mají pouze víkendové domy. Vzhledem 

k velkému katastrálnímu území obce je zde podle starosty nemalým problémem zajistit 

sjízdnost 28 km místních komunikací v období zimy. Údržba ubírá z obecního rozpočtu 

velkou část finančních prostředků. Obec v minulých letech profitovala zejména z 26 hektarů 

lesů, se kterými dobře hospodařila. Ty jsou v současné době zasaženy kůrovcem. I městys 

Neustupov se tak dostává do záporných čísel v lesním hospodářství obdobně jako například 

obec Jankov. 113 

 

Sociopolitické aspekty městyse 

 Obec je řízena 9členným zastupitelstvem, které dále zřídilo kontrolní a finanční 

výbor. V čele obce je starosta, který ve své funkci úzce spolupracuje s místostarostou. Oba 

vykonávají svou funkci jako neuvolněnou. Obec je členem Kraje Blanických rytířů, MV 

a MAS Posázaví poskytla své území.114 

4.1.9 Obec Olbramovice 

Olbramovice je obec o 1 287 trvale žijících lidech s rozlohou přes 2,5 tisíce ha. Obec 

je utvářena z celkem 15 částí. Největšími jsou osady Tomice, Křešice a Veselka. První 

zmínky o obci sahají do 12. stol. Místo osídlil vladyka Olbram z důvodu atraktivního 

přírodního okolí a probíhající zemskou cestou právě v místech nově založené osady.115 Obcí 

 

112 NEUSTUPOV [online]. O městysi. Internetové stránky městyse Neustupov, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

113 Rozhovor č. 10 

114 NEUSTUPOV [online]. Zastupitelstvo obce. Internetové stránky městyse Neustupov, 2020. [cit. 2020-11-

03]. 

115 OLBRAMOVICE [online]. O naší obce. Internetové stránky Obce Olbramovice, 2020. [cit. 2020-11-03].  
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Olbramovice prochází již zmiňovaná silnice I. třídy č. 3, kvůli které tato obec prožívá 

podobnou situaci jako obec Miličín. V obci Olbramovice je větší železniční nádraží, 

na kterém zastavují i rychlíkové spoje, což z obce dělá významný regionální dopravní uzel 

mezi Prahou a Českými Budějovicemi. Právě toto nádraží je lidmi hojně využíváno pro 

dojíždění za zaměstnáním zejména do Prahy. Fakt, že úsek železničního koridoru mezi 

Voticemi a Prahou už plně funguje, značí, že doprava z Olbramovic vlakem, je častokrát 

rychlejší než automobilem. Zmíněná silnice I. třídy je místem častých dopravních 

komplikací, kdy se dá s určitou jistotou předpokládat zdržení před nájezdem na dálnici 

v Mirošovicích u Prahy. Množství obyvatel, které využívá vlakovou dopravu, je velké. S tím 

pak souvisí absence dostatečného množství parkovacích a odstavných ploch pro soukromé 

vozy cestujících. Tuto problematiku obec v současné době aktivně řeší. Z rozhovoru 

se starostou vyplynulo, že obec usiluje o odkoupení pozemků proti vlakovému nádraží 

a jejich následnou transformaci na velké parkoviště. Obec se potýká se stejným problémem 

kolem lesů jako například Jankov a Neustupov. Dalším problémem, který starosta obce 

zmiňuje je podnik velké společnosti DAVOCAR. Tato společnost sice na území obce 

podniká, ale sídlem je zapsaná v Praze. Dochází tak k problému, kdy do obce neplynou z této 

provozovny žádné finanční zdroje, nicméně firma infrastrukturu obce nadmíru zatěžuje116  

 

Sociopolitické aspekty obce 

Obec spravuje 15členné zastupitelstvo společně s 5člennou radou obce, v čele obce 

stojí uvolněný starosta. Místostarosta obce je povoláním hasič, který zároveň vede sbor 

dobrovolných hasičů v obci a stará se o praktické záležitosti obce, jako je například průtah 

silnic v zimních obdobích, funkčnost veřejného osvětlení atp. Obec je členem MV, Kraje 

Blanických rytířů a poskytlo své území MAS Posázaví, která ovšem na území Olbramovic 

nebyla za poslední dobu nijak aktivní, jak kritizoval starosta obce.117 

4.1.10 Obec Ratměřice 

Obec Ratměřice patří k níže položeným obcím. Rozkládá se v nadmořské výšce 498 

m. K 1. 5. 2020 zde žilo 303 obyvatel. Obec leží 8 km východně od Votic. Ratměřice je 

i katastrální území o velikosti 754 ha, na kterém leží samotné Ratměřice, Skrýšov a část obce 

 

116 Rozhovor č. 9 

117 OLBRAMOVICE [online]. Popis úřadu. Internetové stránky Obce Olbramovice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 
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Hrzín. Obec vyhrála soutěž Vesnice roku 2010. Přestože Ratměřice nepatří k největším, 

občanská vybavenost je dostačující. Do infrastruktury obce patří mateřská školka, obecní 

úřad, sportovní areál, hasičská zbrojnice, hospoda, obchod se smíšeným zbožím, kostel a sál 

sloužící pro společenské akce Ratměřic. Obec je také bohatá na historická místa a přírodní 

zajímavosti a tak je navštěvovaná celoročně turisty nejen z celé České republiky.  Můžeme 

se zde setkat i s typickými českými tradicemi jako je masopust, stavění máje nebo 

štědrovečerní setkání.118 Jméno osadě dal zeman Ratmír stejně jako svému rodu, Ratmířici, 

později se názvem transformoval do dnešních Ratměřic. První zmínky jsou z roku 1220. 

Celá vesnice i s místním kostelem bohužel vyhořela v roce 1645 a několik let se zde nikdo 

neusídlil. Po třech letech se sem vrátili první hospodáři. Zámek, který Ratměřice proslavil, 

byl postaven až v roce 1706 Janem Antonínem Kořenským z Terešova. V zámeckém parku 

můžeme najít i dnes vzácné dřeviny a zvláštností jsou dva velké sekvojovce, které jsou 

v současnosti největšími sekvojovcemi v ČR. Obec má mateřskou školu.119 

 

Sociopolitické aspekty obce 

 Ratměřice mají zastupitelstvo složené ze starosty, místostarostky a dalších 

5 zastupitelů. Dále mají stavební komisi, finanční výbor a kontrolní výbor z řad zastupitelů. 

Obec je členem MV od roku 2008 a starosta obce je zároveň i jeho předsedou. Od roku 2008 

je obec i členem Kraje Blanických rytířů.120 

 

4.1.11 Obec Smilkov 

Smilkov se svými 269 obyvateli patří k typickým českým obcím. Její součástí jsou 

osady Líštěnec, Kouty, Zechov, Plachova Lhota a Oldřichovec. Územím leží 

na okraji Českého Meránu a České Sibiře a leží vysoko v nadmořské výšce 521 m. Můžeme 

ji najít 22 km severně od Tábora, kde pokrývá území o rozloze 1 119 ha. K zajímavostem 

patří zámek Smilkov, který byl postaven z tvrze někdy na konci 17. století rodinou 

Talmberků a sousoší svatého Jana a svatého Pavla. V obci funguje malý obchod a pošta. 

 

118 RATMĚŘICE [online]. Obec. Internetové stránky Obce Ratměřice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

119 RATMĚŘICE [online]. Historie obce. Internetové stránky Obce Ratměřice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

120 RATMĚŘICE [online]. Zastupitelstvo, komise. Internetové stránky Obce Ratměřice, 2020. [cit. 2020-11-

03]. 
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Na území obce jsou tři významné rybníky. Rybník Příkop, Pod kovárnou a Mlýnský. Dále 

se zde nacházejí trasy pro pěší turistiku z Heřmaniček až na Kalvárii nebo cyklotrasa 

směřující do Prčic.121 První zmínky o obci jsou už z roku 1383, i když založena byla 

pravděpodobně dříve vladykem Smilkem. Proto se obec nejdříve jmenovala Smilkuov podle 

Smilkova dvora. Jedna z potvrzených informací mluví o tvrzi, která tu stála ve 14. století. 

Smilkov je známý také díky hudebnímu skladateli Jiřímu Jarochovi, který se zde narodil 

v roce 1920.122 

 

Sociopolitické aspekty obce  

Zastupitelstvo obce se skládá celkem ze 7člennů, přičemž starostka je pro svou 

funkci uvolněná. Ze zastupitelstva je vytvořen finanční výbor a kontrolní výbor, vždy 

obsahující tři členy.123 

4.1.12 Obec Střezimíř 

Střezimíř je spíše menší z obcí MV, při svém počtu 324 trvale hlášených obyvatel. 

K obci náleží přilehlé osady Bonkovice, Černotice, Dolní a Horní Dobřejov a Nová 

Střezimíř. Katastrální výměra obce je 820 ha. První zmínky o Střezimíři sahají už do začátku 

13. stol. kdy se o ní zmiňuje dobový list, že obec byla držena Předslavem ze Střezimíře. 

V obci bylo roku 1870 zřízeno nádraží, které zde slouží dodnes. Jedná se o nejvýše 

položenou železniční stanici na trase Praha – Vídeň situovanou v téměř 600 m. n. m.124 

V rámci obce Střezimíř je díky své poloze uzel turistických tras pěších i cyklistických. 

Z rozhovoru se starostou vyplynulo, že obec se aktuálně potýká s nedostatkem vody a řeší 

realizaci nových vrtů k získávání vody pro obecní vodovod. V nedávné době obec také 

od soukromníka odkoupila budovu bývalé hospody se sálem, která vždy byla v obci 

kulturním centrem. Odkup takové nemovitosti je dle starosty pro obec vždy zatěžující a obec 

si na ni musela vzít úvěr.125 

 

121 SMILKOV [online]. Obec. Internetové stránky Obce Smilkov, 2020. [cit. 2020-11-03].   

122 SMILKOV [online]. Historie. Internetové stránky Obce Smilkov, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

123 SMILKOV [online]. Zastupitelstvo. Internetové stránky Obce Smilkov, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

124 STŘEZIMÍŘ [online]. Obec Střezimíř – Historie obce. Internetové stránky Obce Střezimíř, 2020. [cit. 2020-

11-03]. 

125 Rozhovor č. 5 



 

63 

 

Sociopolitické aspekty obce 

 V obci je sestaveno 5členné zastupitelstvo v čele s uvolněným starostou. Toto 

zastupitelstvo ve svém složení funguje bez větších změn už druhé volební období. Starosta 

byl ovšem během prvního volebního období ve své funkci neuvolněný a dle jeho slov 

je agenda spojena s vedením obce pro starostu opravdu velká zátěž. Místostarostkou je zde 

podobně, jako je tomu v obci Olbramovice starostka sboru dobrovolných hasičů, kteří jsou 

v této obci nejaktivnějším spolkem. Mezi obcí a sborem dobrovolných hasičů tak funguje 

jistá reciprocita, kdy obec se snaží vycházet vstříc potřebám aktivního spolků hasičů 

a ti na oplátku obec reprezentují navenek na celostátních soutěžích, kterých se často 

po krajských kvalifikačních kolech účastní. Obec je součástí Sdružení obcí Čertovo 

břemeno, MV a MAS Krajina srdce. Dle slov starosty se nejvíce projektů realizuje 

za podpory MV.126 

4.1.13 Obec Vojkov 

Obec Vojkov je podobně jako Střezimíř jednou z menších obcí v rámci ORP Votice. 

Na územích osad, kterých je celkem devět přičemž těmi největšími jsou Bezmíř a Minartice 

s katastrální výměrou 1 554 ha, žije celkem 480 trvale hlášených obyvatel. Obec Vojkov 

jako taková nemá svou železniční zastávku, ale katastrem obce vede regionální železnice 

vedoucí z Olbramovic do Sedlčan, která má zastávky v osadách Voračice a Minartice.127  

Z rozhovoru se starostou obce bylo autorovi práce sděleno, že obec aktuálně realizuje 

naučnou stezku nazvanou Lesopark. Obec se dále v posledních letech zaměřila 

na rekonstrukci sakrálních objektů na svém území. Zrekonstruovala se například kaplička 

sv. Jana Nepomuckého. Obec Vojkov má ze všech obcí MV nejvíce lesů, konkrétně 92 ha, 

které získala zpět v rámci restitucí. Tyto lesy byly podobně jako u předchozích obcí dříve 

výrazným zdrojem příjmů, ale v současnosti je kvůli kůrovci jejich správa pro obec 

ztrátová.128 

 

Sociopolitické aspekty obce 

 

126 Rozhovor č. 5 

127 VOJKOV [online]. O obci. Internetové stránky Vismo, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

128 Rozhovor č. 2 
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 Představitelem obce je starosta, který je ve své funkci od léta roku 2019 uvolněný 

a obec vede společně s 6 zastupiteli. Obec je členem MV a MAS Posázaví, kterou starosta 

obce autorovi práce z blíže nespecifikovaných důvodů nefavorizuje a spíše MAS Posázaví 

kritizuje.129 

4.1.14 Obec Votice 

Město Votice se skládá z 23 částí ležících na 6 katastrálních územích, ve kterých žije 

4 600 obyvatel (aktuálně ke dni 1. 5. 2020). Město leží na 3 640 ha a nachází se 26 km 

severně od Tábora. Votice je obec, která má status rozšířené působnosti a do svého správního 

obvodu řadí 15 obcí s počtem obyvatel okolo 15 tisíc. Celé území je bohaté 

na pamětihodnosti, památky i na členitou krajinu. Můžeme zde najít nový a starý zámek, 

farní kostel svatého Václava nebo starý židovský hřbitov. Knihovna, která zde funguje, 

s menšími změnami už od roku 1850 své služby rozšířila o konzultační středisko pro 

Virtuální Univerzitu třetího věku, kterou jen tak někde nenajdeme. Skoro 40 % obyvatel 

dnes pracuje v průmyslu a pouhé tři procenta v zemědělství. Pro volnočasové vyžití zde 

můžeme navštívit kino, zájmové spolky nebo v létě unikátní bio koupaliště, které bylo 

otevřeno v létě roku 2020. Pyšní se vlastním biotopem, který udržuje vodu čistou bez užití 

chemie a je tak pomyslným mezistupněm mezi přírodním koupalištěm a chlorovaným 

bazénem.130 První zmínka o městu se datuje už v roce 1359. Díky výzkumu zdiva místního 

kostela se vznik dřívější osady datuje už do roku 1150. Město jako samotné vzniklo 

při výstavbě stezky z Rakouska do Jižních Čech. Ale i tak to byla jen osada s kostelem, která 

později vyhořela a větší rozmach města se datuje až do 16. století, kdy na místě vyhořelé 

tvrze byl postaven hrad a později byl nedaleko vybudován pivovar.131 

 

Sociopolitické aspekty obce 

 Zastupitelstvo města je tvořeno 19 zastupiteli, přičemž 6 z nich je členy politických 

stran. Starosta obce je straníkem TOP 09. Do orgánů města řadíme starostu, zastupitele, radu 

města Votice, výbor zastupitelstva, komise rady, městský úřad a zvláštní orgány města 

 

129 Rozhovor č. 2 

130 VOTICE [online]. O městě. Internetové stránky Městského úřadu Votice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

131 VOTICE [online]. Historie. Internetové stránky Městského úřadu Votice, 2020. [cit. 2020-11-03].  
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Votic. Mezi zvláštními orgány můžeme najít povodňovou komisi, komisi pro projednávání 

přestupků nebo komisi pro sociálně-právní ochranu dětí.132 

4.1.15 Obec Vrchotovy Janovice 

Obec Vrchotovy Janovice je druhou obcí MV, která má status městyse. Katastrální 

výměra obce je 2 308 ha s trvale žijícími 1 024 obyvateli. Městys sestává z 10 místních částí. 

Jsou jimi Bračtice, Hůrka, Libohošť, Manělovice, Mrvice, Rudoltice, Sedlečko, Šebáňovice, 

Velká Lhota a Vrchotovy Janovice. Aktuálně se obec potýká s nutností vyřešit rekonstrukci 

školy a školní jídelny. Vrchotovy Janovice jsou jednou z pěti obcí v rámci spádové oblasti 

ORP Votice, která má školu. Ta sdružuje mateřskou školku, základní školu, školní jídelnu, 

školní družinu a klub. Školu navštěvuje celkem 183 žáků s tím, že jejich počet za posledních 

sedm let vzrostl o více než polovinu. Obec je z hlediska infrastruktury na velice dobré 

úrovni. Disponuje obecním plynovodem a čističkou odpadních vod. Historie obce se datuje 

do začátku 13. stol., kdy Vrchotovy Janovice založil Kunrát z Janovic. Historie Vrchotových 

Janovic je spjata se jménem Sidonie Nádherné, kdy právě tato šlechtična byla posledním 

majitelem zámku stojícím na území obce. Zámek je aktuálně ve správě městyse a přímo 

v měn je umístěn obecní úřad.133 

 

Sociopolitické aspekty obce 

 Správa obce je svěřena do rukou zastupitelstva, rady, finančního a kontrolního 

výboru. V čele obce stojí uvolněná starostka, která svou funkci vykonává už třetí volební 

období. Obec je členem MV a Kraje Blanických rytířů.134 

4.1.16 Obec Zvěstov 

Obec Zvěstov je podobně jako Střezimíř menší obcí v rámci celého MV. Jedná se 

o obec složenou z celkem čtyř katastrálních území, kterými jsou Bořkovice, Laby, Libouň 

a Zvěstov s celkovou rozlohou 2 239 ha. V rámci obce žije 351 trvale hlášených obyvatel 

 

132 VOTICE [online]. Zastupitelstvo města. Internetové stránky Městského úřadu Votice, 2020. [cit. 2020-11-

03]. 

133 MESTYS VRCHOTOVY JANOVICE [online]. Oficiální stránky Městyse Vrchotovy Janovice. Internetové 

stránky Městyse Vrchotovy Janovice, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

134 Tamtéž. 
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s tím, že většina z nich ve Zvěstově.135 Obec se aktuálně potýká s dosud největším 

projektem, jaký kdy realizovala. Jedná se o rekonstrukci zámku, který je v havarijním stavu. 

Obec do projektu rekonstrukce zámku již dokázala zajistit přes 4,5 milionu korun. 

Od postupné obnovy zámku si starosta obce slibuje, že by se v budoucnosti mohl obecní 

úřad přestěhovat to zrekonstruovaných prostor, tak jako to funguje například 

ve Vrchotových Janovicích. Obec se dále stala jedním z míst, kde se těžařské společnosti 

snaží znovuotevřít zlatodůl Roudný. To vzbuzuje u starosty obce obavy, kvůli naložení 

s podložím obce. Také se obává, jak by se řešila problematika arsenu, který je v zemi uložen 

společně se zlatem, což by mohlo mít za následek ekologickou havárii na území obce. 

V současné době je toto téma dle starosty spíše uzavřené, ale není prý možné s jistotou říct, 

zda nebudou nové tendence na těžbu zlata v budoucích letech silnější. Z důvodu 

sounáležitosti v tomto tématu je obec členem Sdružení obcí Čechy nad Zlato.136 

 

Sociopolitické aspekty obce 

Obec je složena ze 7členného zastupitelstva, finančního a kontrolního výboru 

a tří komisí. Jsou to komise stavební, kulturní a pozemková. V čele obce stojí uvolněný 

starosta. Obec je aktivním členem Kraje Blanických rytířů, kdy v roce 2019 obec hostila 

zbylé představitele obcí při slavnostnímu převzetí certifikátu vzniku turistické oblasti Kraj 

Blanických rytířů. Obec je dále členem Sdružení obcí Čechy nad Zlato a MV.137 

4.2 Servisní kancelář Mikroregionu Voticko 

Kancelář Mikroregionu Voticko sídlí na Městském úřadě ve Voticích, který poskytl 

prostory pro potřeby mikroregionu z důvodu vlastního zájmu na kvalitním fungování celého 

DSO. V kanceláři sídlí předseda mikroregionu, Viktor Liška, který je také starostou obce 

Ratměřice, a společně s ním zaměstnankyně mikroregionu. Pro Mikroregion Voticko 

pracuje celkem 5 zaměstnanců, již zmíněný předseda společně s třemi zaměstnankyněmi 

na plný úvazek a jednou zaměstnankyní na čtvrtinový úvazek, která se stará o účetnictví. 

Servisní kancelář je financována z příspěvků členských obcí, které ročně přispívají 40 Kč 

za každého svého trvale hlášeného obyvatele, z dotací pro centra společných služeb (Projekt 

 

135 OBEC ZVĚSTOV [online]. Obec Zvěstov. Internetové stránky Obce Zvěstov, 2020. [cit. 2020-11-03]. 

136 Rozhovor č. 1 

137 OBEC ZVĚSTOV [online]. Zastupitelstvo. Internetové stránky Obce Zvěstov, 2020. [cit. 2020-11-03]. 
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Svazu měst a obcí - „Posilování administrativní kapacity obcí na bázi meziobecní 

spolupráce“), MAPu, evropských projektů, které mikroregion spravuje a vlastní výdělečné 

činnosti. Dalším příjmem MV jsou příjmy z poskytnutých služeb, čímž se rozumí, že 

si za každý projekt (např. úspěšně realizované výběrové řízení), který pro obce pomáhá 

kancelář mikroregionu realizovat po administrativní stránce, nechává provizi 5 % z celkové 

získané dotace.  

 Zmíněná administrace dotací pro obce byla jedním z hlavních důvodů vzniku 

servisní kanceláře mikroregionu. Obce byly dlouhodobě nespokojené s potřebou 

vyhledávání soukromých subjektů, které si účtovaly provize kolem 20 % za činnosti spojené 

s administrací dotací. Varianta vlastní správy dotačních titulů po celý běh jejich trvání je pro 

obce s omezenou správní kapacitou problematické a po rozhovorech se starosty 

je nepředstavitelné, že by si tuto administrativu společně s vlastní agendou obce měly 

vykonávat samy. Další činnost, kterou kancelář vykonává, je vedení výběrových řízení jak 

při projektech podpořených dotacemi, tak i pro zakázky obcí na ostatní investiční akce.  

 V rámci kanceláře se konají také 2x měsíčně pravidelné pracovní porady starostů 

všech 15 členských obcí, na kterých se řeší otázky aktuální problematiky. V rámci těchto 

porad je pro každého ze starostů vymezen prostor pro předkládání návrhů, co by bylo vhodné 

řešit, následně je na každé téma vedena diskuse a na konci porady je prostor pro otázky. Tyto 

členské schůze, jak by se poradám také dle rozhovoru s předsedou dalo říkat, jsou klíčovým 

aspektem fungování mikroregionu, tak jak to při jeho založení bylo zamýšleno. 

 Zaměstnankyně mikroregionu se nezabývají pouze administrativou spojenou 

s projekty a dotacemi. Starají se také o to, aby členské obce měly vždy k dispozici nejnovější 

legislativu pro obce ale i o navrhování vhodných řešení pro specifické problémy každé 

z obcí. Například pomoc s vyplňováním různých povinných statistických výkazů, 

s vytvářením strategických a rozvojových dokumentů, provozních řádů, atd. Tuto 

administrativní pomoc vykonávají pro členské obce, které o to požádají.  

4.3 Místní akční skupina Voticko 

Dříve v práci byla zmiňována MAS Posázaví, která dle starostů několika obcí, které této 

místní akční skupině propůjčili své území, nenaplňovala své poslání a žádné projekty se 

na jejich území nerealizovaly. Jedním z důvodů může být ten, že obce mikroregionu Voticko 

se nachází většinou na periferii MAS Posázaví. Starosta Zvěstova přímo tvrdí: „To se rovnou 
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můžeme jmenovat Pobaltí“138, stejně tak starosta Vojkova říká“ „když my žádáme MAS 

Posázaví, tak tam je takový mezičlánek a pošlou to někam výš a tam oni napíšou, že potřebuji 

doplnit tohle a tohle“139 v kontextu na složitost při snaze získat dotaci administrované touto 

místní akční skupinou pro své území. Jedinou členkou, která je s MAS Posázaví v rámci 

mikroregionu spokojená, je starostka Jankova. Jankov je tak jedinou obcí v rámci ORP 

Votice, která je řádným členem MAS Posázaví a ročně platí, dle starostky, velice malé 

příspěvky. Starostka tvrdí: „jsme členem MAS Posázaví a s nimi taky hodně spolupracujeme, 

přes ty teďka čerpáme ty peníze hodně. Máme s nimi letitou spolupráci a já nechci bourat 

letitou spolupráci, která funguje velice dobře.“140.  Dle názoru starosty Vojkova je MAS 

Posázaví příliš centralizovaná z pohledu přerozdělování jí svěřených evropských prostředků 

a obce, které jsou na fyzickém okraji ohraničující území MAS se k nim dostanou pouze 

zřídka. 

O MAS Krajina srdce nejvíce autorovi sdělil starosta obce Střezimíř. Důvodem 

nespokojenosti obcí s MAS Krajina srdce, je především v charakteru zaměření vypisovaných 

projektů. Ačkoliv je MAS, které obce propůjčily svá území z hlediska získávání dotací 

aktivní, nejedná se o projekty, na které by takto malé obce, jako Střezimíř, Červený Újezd, 

Ješetice, Smilkov a Heřmaničky dosáhly. Často se jednalo o projekty cílené na školství, 

což je pro vyjmenované obce nerelevantní, protože ani jedna z nich školou ve své obci 

nedisponuje.  

Na členské schůzi MV v březnu tohoto roku se tak starostové dohodli, že budou 

iniciovat založení vlastní místní akční skupiny, která stejně jako mikroregion ponese název 

Voticko. Po ustanovující schůzi dne 17. června 2020 v klášteře sv. Františka z Assisi 

ve Voticích se tak sešlo všech 41 zakládajících členů. Ustanovil se předseda, kterým 

je zvěstovský starosta a dva místopředsedové.141 Dne 3. července 2020 tak došlo 

k oficiálnímu zápisu do veřejného rejstříku nové vzniklé organizace, jejímiž členy jsou 

všechny obce Mikroregionu Voticko s výjimkou Jankova, který se rozhodl setrvat jako řádný 

člen MAS Posázaví. Obce, které propůjčily svá území ostatním MAS, tato stávající uskupení 

 

138 Rozhovor č. 1 

139 Rozhovor č. 2 

140 Rozhovor č. 6 

141VOTICE [online]. Místní akční skupina Voticko má čtyřicet jedna členů. Internetové stránky Městského 

úřadu Votice, 2020. [cit. 2020-11-03].  
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opustily, aby je mohly zařadit pod MAS Voticko. Vzhledem k tomu, že nová místní akční 

skupina ještě neobdržela certifikaci, jsou obce stále uváděny pod minulými MAS, to se ale 

dle předsedy MV brzy napraví. Obce si od vzniku tohoto nového celku slibují, že jejich cesta 

pro získávání financí na své projekty bude jednodušší, než u minulých MAS. Dle tiskové 

zprávy vydané po ustanovujícím zasedání „bude kancelář místní akční skupiny pracovat 

na Strategii komunitně vedeného místního rozvoje pro následující programové období 

2021–2027, v níž definuje potřeby regionu. Abychom mohli vypisovat výzvy pro žadatele 

o dotace, máme před sebou mnoho administrativní práce,“ říká Bc. Nikola Tupá, manažerka 

MAS Voticko.142 

 

  

 

142VOTICE [online]. Místní akční skupina Voticko chce v novém programovém období evropském období 

Evropské unie ,,nastartovat motor‘‘ regionálního rozvoje. Internetové stránky Městského úřadu Votice, 2020. 

[cit. 2020-11-03]. 
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5 Výsledky a diskuse 

V rámci výzkumu se autor práce dotazoval respondentů i na subjektivní pohled starostů, 

jaký je jejich názor na výhody a nevýhody být malou obcí. Dále na otázky zaměřené 

na otevření debaty o správní kapacitě obcí a požadavků, jaké jsou na ni kladeny z hlediska 

přenesené působnosti. Pro ucelený pohled na problematiku spolupráce obcí byla autorem 

také položena otázka na financování obcí a jejich projektů. Během dotazníků se autor 

přesouvá k problematice MV, na který se pak soustředí i otázky ohledně zapojení obcí 

do aktivit mikroregionu, pomoc při administraci projektů a jejich vyhledávání.  

 

5.1 Vyhodnocení rozhovorů se starosty 

První a třetí otázku se autor rozhodl během vyhodnocení spojit, z důvodu jejich časté 

souvislosti v odpovědích starostů. Hlavní výhodu malých obcí totiž starostové vidí v malém 

počtu lidí, kteří rozhodují.143 Není proto tak časté, že by během rozhodování v rámci 

zastupitelstev obcí docházelo k neshodám. S tím ale následně souvisí i malý počet lidí 

v zastupitelstvech, kteří jsou ochotni podílet se na rozhodování. Ve vedení obce jsou 

nejaktivnějšími členy starostové a místostarostové, na kterých pak také leží veškerá agenda 

s vedením obce. Malá správní kapacita obce, myšleno ve smyslu nedostatku lidí pracujících 

pro obec, je v případech obcí jako je Neustupov, Červený Újezd a Ješetice, které mají 

ve svém čele neuvolněného starostu, potažmo starostku o to znatelnější a lidé na těchto 

funkcích využívají služeb kanceláře MV nejvíce.144 Starosta Červeného Újezda v rozhovoru 

sdělil: „mikroregion je fakt jako, jak jsme řekli, dost dobrý suplování těm malým obcím.“145 

O málo jinou situaci zažívá obec Neustupov, kde starosta obce a místostarosta obce sdílejí 

nadšení pro správu obce a snaží se věc zvládnout sami, nicméně co se týká legislativy 

pro obce, plně důvěřují schopnostem servisní kanceláře mikroregionu a vždy ho využívají 

jako místo, na které se obrátit.  

 

 

143 Rozhovor č. 5 

144 Rozhovor č. 10 

145 Rozhovor č. 4 
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Druhá otázka se týká financování obcí, na kterou vesměs všichni starostové odpověděli 

stejně, bez větších rozdílů. Výsledek je takový, že obce jsou ve větší míře financovány 

z rozpočtového určení daní a v některých obcích, jako je například Střezimíř, Vrchotovy 

Janovice nebo Miličín získávají obce při různých příležitostech finance i od sponzorů, 

kterými jsou většinou právnické osoby podnikající na území obce, nebo fyzické osoby, které 

jsou majetnější a na území obce mají například dům postavený k rekreačním účelům.146 

Jak již bylo zmíněno u charakteristik obcí, třetina z nich měla historicky velké příjmy 

z hospodaření se svými lesy, jedná se o obce Vojkov, Miličín, Jankov, Vrchotovy Janovice 

a Červený Újezd. Představitelé všech těchto obcí však autorovi práce sdělili, jak současná 

situace související s kůrovcem změnila výnosy obcí s hospodaření se svými lesy 

ve ztrátovou položku.147 

 

Čtvrtá otázka se týká spolkových činností v rámci obce a toho, zda spolky napomáhají 

tvořit meziobecní spolupráci, nebo se na ní nějakým způsobem podílí. Z odpovědí starostů 

vyplynulo, že nejaktivnějšími spolky jsou spolky sborů dobrovolných hasičů, které mají 

v některých případech dokonce zastoupení v obecních zastupitelstvech.148 Je tomu tak 

na příklad v obci Červený Újezd, Neustupov, Miličín, Olbramovice, Smilkov a Střezimíř. 

V poslední jmenované je místostarostkou obce zároveň starostka dobrovolného sboru 

hasičů, což vede k mimořádně dobrým vztahům největšího a nejaktivnějšího ze spolků obce. 

Dobrovolné sbory hasičů se dle odpovědí většinou podílí na kulturním životě v obci, jak také 

potvrdil starosta Olbramovic: „Stavění májky, čarodějnice, takže cokoliv… to je spojený 

s hasiči“. Co se týká sborů dobrovolných hasičů, ty mezi sebou každoročně pořádají sezónní 

soutěže, které se pokaždé konají v rámci jiného katastru obce, což také napomáhá 

k meziobecní spolupráci, kdy dochází k utužování vztahů obyvatel jednotlivých 

zúčastněných obcí. Podobně aktivní jsou myslivecké spolky v obcích, které se ku 

příležitostem honů scházejí a pořádají myslivecké plesy. Všechny z obcí v rámci MV pod 

sebou sdružují spolky myslivců a již zmíněných dobrovolných hasičů. Obce Miličín 

a Červený Újezd pak mají spolky divadelní. Obec Vrchotovy Janovice má početnou 

základnu svazu žen, která je také zapsaným spolkem a v rámci obce má dlouholetou tradici, 

 

146 Rozhovor č. 7 

147 Rozhovor č. 3 

148 Rozhovor č. 9 
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kdy do tohoto spolku dojíždí i ženy z okolí a lze tak říct, že tento spolek meziobecní 

spolupráci napomáhá zejména z důvodu výměny zkušeností ze svých obcí. Jak uvedla 

starostka v rozhovoru: „Dokonce to došlo tak daleko, že ta místní aktivita byla jedinečná 

na okrese, takže de facto v Janovicích vznikla okresní organizace svazu žen“.149 Pokud 

dochází k potkávání příslušníků různých obcí a komunikaci mezi nimi, dochází tak 

k potkávání celých obcí, protože obec je tvořena především lidmi. Vzhledem k velkému 

počtu spolkových aktivit na území mikroregionu je tak možné tvrdit, že meziobecní 

spolupráce je těmito spolky podporována. Konkrétním příkladem meziobecní spolupráce 

může být i situace, kdy starosta Miličína tvrdí, že pokud by bylo něco potřeba, může 

zatelefonovat jinému starostovi a je si jist, že mu problém pomůže vyřešit: „kdybych 

potřeboval něco a zavolal třeba starostovi Střezimíře, tak mi sem někoho pošle… tak 

samozřejmě nikdo neodmítne, jako co se mikroregionu týče.“150   

 

Pátá otázka se věnuje zjištění náležitostí obcí do různých svazků obcí, tato otázka je blíže 

rozepsána v 4.1.1 o subjektech působících na území Mikroregionu Voticko. Za připomenutí 

ovšem stojí, že starostové obcí se často zmiňují o důležitosti být součástí dobrovolného 

svazku obcí a účastnit se schůzí, které pořádá, z důvodu výměny zkušeností a informací.  

 

Šestou otázkou se autor práce zaměřuje na vznik DSO v návaznosti na konkrétní impulzy 

a akce, které museli starostové vykonat pro vznik. Nejblíže k tomuto tématu hovoří předseda 

MV, který ve své výpovědi uvádí, že byl již předsedou mikroregionu Džbány.151 Ten v sobě 

však zahrnoval například obec Bystřici u Benešova, která už je ve spádové oblasti ORP 

Benešov. Zatímco například současní členové MV byli součástí jiného mikroregionu, který 

měl sídlo v Jihočeském kraji. Myslí tím Mikroregion Čertovo břemeno, které je ale zaměřené 

na zatraktivnění spravovaného regionu jako turistické destinace. Proto v roce 2008 došlo 

k transformaci mikroregionu Džbány, která trvala dle předsedy téměř rok, s tím že celou 

transformaci realizovali ve stávající kanceláři mikroregionu, která už dříve sloužila pro 

potřeby mikroregionu Džbány, s jejími zaměstnankyněmi. „Takže třeba tu transformaci 

to jsem provedl já s holkama tady v kanceláři. Transformaci myslím teda z Džbány 

 

149 Rozhovor č. 3 
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na Voticko, která měla jeden zásadní důvod a dopad a to bylo sjednocení ORP Votic 

a mikroregionu“ uvádí předseda MV. Transformace mikroregionu zahrnovala kromě 

přijmutí obcí, které v rámci mikroregionu Džbány nebyly a vyloučení obcí nespadajících 

do ORP Votice.152 

Starostové členských obcí museli dát před vznikem nového Mikroregionu Voticko návrh 

svým zastupitelstvům, zda si přejí, aby obec byla součástí, kdy všechny zastupitelstva 

hlasovala pro členství a přerod mikroregionu tak mohl být realizován. Někteří ze současných 

starostů, jako například starosta Mezna, nebo Miličína v té době nebyli ve funkcích starostů 

a nemohli tak tuto otázku komentovat. 

 

Sedmá otázka se zaměřuje na financování kanceláře mikroregionu, která byla zodpovězena 

v 4.2 věnované kanceláři Mikroregionu Voticko.  

 

Osmá otázka cílí na konkrétní zjištění zapojení obcí do společných projektů mikroregionu. 

V rámci této otázky se také po zkušenostech z předchozích rozhovorů autor práce starostů 

dotazoval na zapojení do aktuálně probíhajících výběrových řízení, které také provádí 

kancelář MV.  

Oblast odpadového hospodářství 

Obce v mikroregionu už dlouhou dobu odpadové hospodářství zatěžuje. Podle výpovědi 

starostů každá obec měla jinak stanovené podmínky svozovou firmou, která je z hlediska 

sídla jedinou v ORP Votice. Proto došlo k iniciativě, kdy si celkem 9 obcí nechalo 

vypracovat studii, která se týkala odpadového hospodářství. Řešit věc společně v rámci 

mikroregionu se starostové pověření svými zastupitelstvy rozhodli na jaře letošního roku. 

Důležitým faktorem, který k této iniciativě vedl, bylo otevření sběrného dvora v Jankově, 

který má však limitovanou otevírací dobu a občané Jankova se tak často se svým tříděným 

odpadem vydávají do sousedních obcí Ratměřic a Zvěstova. V těchto dvou obcích 

tak starostové od otevření sběrného dvora v Jankově zaznamenali vysoký nárůst tříděného 

odpadu kolem svých sběrných nádob a situaci tak museli řešit.153 Obce jako je Mezno, 

Střezimíř a Heřmaničky, které patří spíše na jih mikroregionu, byly s podmínkami svozové 

firmy také nespokojení a během schůze starostů na mikroregionu tak vyvstalo právě toto 

 

152 Rozhovor č. 8 

153 Tamtéž. 
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téma odpadového hospodářství.154 K již zmíněným obcím se přidal Vojkov, Smilkov 

a Olbramovice. Celkem devět obcí z MV se tak rozhodlo ke změně podmínek a kancelář pro 

ně uskutečnila výběrové řízení. Zbylé obce se do iniciativy nezapojili z důvodu dobře 

nastavených podmínek, nebo pro nesouhlas zastupitelů.155 Zastupitelé obce Jankov o tomto 

tématu nehlasovali z důvodu poměrně nově vyřešeného sběrného dvora, stejně tak o této 

problematice nehlasovali zastupitelé Neustupova, který má svozovou firmu z Jihočeského 

kraje a s podmínkami jsou spokojení.156 Nové řešení pro zúčastněné obce tak přichází 

ve formě očipování nádob na odpad a následné vážení odpadu na katastrech jednotlivých 

obcí. Tento systém by měl být přesnější a obce by tak měly získat lepší přehled o svých 

odpadech.  

Oblast sociálních služeb 

Dalším společným projektem je přerozdělování peněz ze společného účtu sociálního fondu 

města Votice. K této iniciativě došlo poté, co starosty unavovalo, že je stále oslovují různé 

neziskové organizace se žádostí o příspěvky. Na jedné z porad byl tak přednesen návrh 

na přerozdělování hromadně vybrané částky od členských obcí směrem k těmto subjektům, 

s tím, že každá obec se tak podílí na obdarování jisté částky a má se na co odkázat. Tuto 

problematiku vystihuje starosta Zvěstova v rozhovoru takto: „…Votický sociální odbor ten 

vlastně vyhodnocuje takový ty firmy, který v regionu operují, předkládá nám návrh a my 

mezi sebou vybereme nějakých 500 tisíc a ty pak přerozdělujeme. A víme že to tam mají pak 

zase z druhé strany a oni, když pak volají „o vy nám nic nedáváte“ tak řeknu že 

to přerozdělujeme přes mikroregion, mám výmluvu a mám pokoj.“157 Problematiku dále 

rozvíjí směrem, kdy každá jedna obec dříve na různé neziskové společnosti věnovala různé 

částky peněz a při následném zjištění kolik obce nějaké společnosti věnovaly a jakých služeb 

se jim od nich dostává, a co taková společnost zajišťuje. Bylo to velice nevýhodné a tyto 

společnosti se často dostaly k neúměrným částkám za služby, které pro obce vykonávaly. 

Tuto oblast financují obce v rámci již zmiňovaného členského příspěvku 40 Kč na trvale 

hlášeného obyvatele Mikroregionu Voticko, který jej dále na základě podkladů od Votického 

sociálního odboru rozdělí a část z nich na tento sociální odbor věnuje. Ten je přerozděluje 
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již zmíněným organizacím zajišťující různé sociální služby. V rámci tohoto sociálního fondu 

nově v létě roku 2020 vzniklo nové Komunitní centrum ve Votické klášteře.158  

Oblast školství 

Projektem, do kterého je zapojeno pouze několik obcí, ale mikroregion jej aktivně řídi 

je projekt pro školy místního akčního plánu rozvoje vzdělání Tento program má zajistit 

zejména kvalitní rozvoj vzdělávání v rámci ORP Votice na základních a v mateřských 

školách. Do tohoto projektu se zapojila obec Votice, Vrchotovy Janovice, Jankov, Miličín 

a Olbramovice, jako jediné obce se školami na svých katastrech. Tedy všechny obce ORP 

Votice, které disponují školou. 

Oblast rozvoje turismu 

Všechny obce, které jsou v MV se dohodly na spolupráci ohledně realizace cyklostezky 

na opuštěném drážním tělese. Tento projekt je podporován nejen obcemi, ale i širokou 

veřejností a je součástí cyklokoncepce Středočeského kraje. V území MV se v nové trase 

staví moderní IV. železniční koridor. Na pozemcích původní dráhy MV připravuje 

cyklostezku. Postupně se převádí pozemky pro její vybudování. Zpracovává se stavební 

a projektová dokumentace. Součástí bude i železniční muzeum v původní železniční stanici 

Střezimíř s provozem manuálně poháněných drezín. Spolupráce obcí na tomto projektu 

demonstruje, jak efektivně lze využít historii jako významný potenciál turistického rozvoje 

regionu. Projekt přivede do oblasti turisty a v souběhu by měl podpořit i zaměstnanost 

v souvisejících oborech podnikání. 159 

 

Devátá otázka pro starosty se zabývala problematikou reálného vyhledávání dotací 

a zjištěním, zda je někdo v rámci obce touto aktivitou pověřen. U všech respondentů 

se dostalo autorovi práce odpovědi, že projekty si vyhledávají jako starostové sami, 

či případně je osloví někdo ze zastupitelstva, že v obci je potřeba udělat něco konkrétního. 

Dalším zdrojem inspirace jsou starostové ostatních obcí mikroregionu, kteří své nápady 

na projekty přenáší nejen při pravidelných poradách starostů, ale často je komunikují i mezi 

sebou nezávisle na schůzích mikroregionu. Starostka Jankova situaci popisuje takto: „No tak 

máme plný maily, žejo, to prostě dnes a denně pořád chodí nějaký výzvy, z MASky 

 

158 VOTICE [online]. Komunitní centrum Voticka. Internetové stránky Městského úřadu Votice, 2020. [cit. 

2020-11-03]. 

159 Rozhovor č. 5 
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z Posázaví…“,160 starosta Olbramovic pak říká: „No samozřejmě z MV dostáváme hlášení 

a pak druhá věc je, že víme, co chceme a víme co bychom chtěli koupit.“,161 který dále 

v rozhovoru zmiňuje že například nový obecní traktor na údržbu porostů pořídili přes dotaci 

od soukromého subjektu. Starosta Vojkova uvádí: „my se scházíme pravidelně takhle každý 

měsíc třeba a tam prostě je pan předseda mikroregionu s tím zástupcem vždycky něco 

navrhnou. Nebo i s těma manažerkami jako, to oni vyhledávají tyhle ty projekty…“162 z jehož 

odpovědi vyplývá potvrzení přínosnosti schůzek starostů a funkčnosti kanceláře 

mikroregionu. Pomoc kanceláře mikroregionu potvrzuje i předseda MV, který říká, 

že mikroregion je schopen projekt zadministrovat, ale starostové pro něj musí mít připravené 

podklady.163 

 

Desátá otázka se zabývá administrativou spojenou s projekty, které obce realizují, nebo 

realizovat chtějí a tím, kdo ji vykonává. Například obecní úřad Neustupova řídí neuvolněný 

starosta a značnou část administrativní práce mu pomáhá vykonávat účetní obce a zároveň 

i jeho manželka. Starosta tak přiznává “Připraví to moje manželka, pak zkontrolujem, aby 

nám to nevrátili a pak už i to výběrový řízení dělaj vesměs oni.“164 Tím „oni“ myslí MV. 

V obci Jankov starostka zastává názor, že administraci projektů si vede sama, kromě 

výběrového řízení, ve kterém spoléhá na kancelář MV.  

Lze tedy rozdělit obce v rámci mikroregionu na tři kategorie: 

1. obce, které většinu administrativy spojenou s dotacemi nechávají na kanceláři 

mikroregionu 

2. obce, které většinu administrativy spojenou s dotacemi vykonává účetní/sekretářka 

obce, nebo některý ze zastupitelů 

3. obce, které si administrativu spojenou s dotacemi vykonávají samy 

Takové dělení je velice pomyslné, neboť všichni respondenti v procesu řízení dotací 

využívají vždy v nějakém kroku kancelář mikroregionu, ale pro pochopení problematiky 

využití administrativní podpory kanceláře toto dělení postačuje. Starostové také uvádějí, 

 

160 Rozhovor č. 6 

161 Rozhovor č. 9 

162 Rozhovor č. 2 

163 Rozhovor č. 8 

164 Rozhovor č. 10 
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že před vznikem kanceláře a možností využívat její administrativní pomoci se v mnoha 

případech museli obrátit na soukromé firmy zabývající se administrací dotací a tato služba 

je stála mnohem více, než kolik stejná služba stojí u mikroregionu. Starostové dále 

zdůrazňují, že peníze zaplacené kanceláři za zprostředkování dotace zůstávají na daném 

území a kancelář s nimi může nakládat, jak sama potřebuje.165  

 

Jedenáctá otázka rozhovoru se starosty obcí se zaměřuje na subjektivní hodnocení 

spokojenosti v tom být součástí MV. Starosta Střezimíře uvádí: „Když to ale vidím z pohledu 

malé vesnice, tak je to všechno čím dál složitější, je tam víc administrativy.“166 A dále je toho 

názoru, že bez podpory směřující z nějakého centrálního orgánu by nebylo možné obec a její 

aktivity efektivně rozvíjet. Stejný názor sdílejí představitelé všech dotazovaných obcí. 

 

Vzhledem k tomu že autor práce začal s výzkumem pro diplomovou práci v průběhu února, 

ještě nebylo veřejně známé, že se chystá vznik nové místní akční skupiny Voticko. 

 

Dvanáctá otázka rozhovoru byla zodpovězena během několika prvních rozhovorů. Jedná 

se o otázku, zda starosta obce spatřuje za fungováním kanceláře mikroregionu zárodek 

nějakého jiného administrativního celku. Ačkoliv se administrativním celkem v obecné 

rovině chápe něco jiného, než zájmové sdružování obcí, dostalo se autorovy práce odpovědi 

v rozhovorech v podobě MAS Voticko. Tato místní akční skupina aktuálně v listopadu roku 

2020 čeká na svou certifikaci.  

5.2 Diskuse 

V části výzkumu, ke které autor využívá rozhovorů, bylo zjištěno, jaké aktivity 

vykonává zkoumaný DSO a z jakých důvodů jsou některé obce s těmito aktivitami 

spokojené a z jakých jiné obce ne. Klíčovým zjištěním je vznik Turistické destinace Kraje 

Blanických rytířů a to ze dvou hlavních důvodů. Prvním je zatraktivnění nově vzniklého 

turistické regionu a zvýšení potenciálu pro jeho rozvoj. Druhým důvodem zachování 

provozuschopnosti kanceláře Mikroregionu Voticko, která tak získá další práci a bude 

schopna dále zaměstnávat schopné pracovníky na poli dotačně administrativním. MV 

 

165 Rozhovor č. 1 

166 Rozhovor č. 5 
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se aktivně podílel na vzniku právě této destinace a ta bude pro svůj rozvoj a administrativu 

využívat služeb kanceláře MV. Vznik MAS Voticko, který je stále v běhu, byl realizován 

zejména z důvodu možnosti vlastní správy při přerozdělování dotací v rámci projektu 

LEADER pro období 2021-2027, a opět také z důvodu potřeby využívat servisní kancelář 

mikroregionu pro pomoc v rámci obecní agendy. Tato zjištění vedou autora práce 

k doporučení, které se týká úpravy legislativy částečně po vzoru Francie, kdy stát financuje 

společenství obcí jednorázovými ročními příspěvky podle počtu obyvatel těchto 

společenství. Tyto finanční prostředky tak pomáhají realizovat provoz celého společenství 

a i vybrané investiční akce. MV funguje na bázi v podstatě podobné s tím rozdílem, 

že peníze pro fungování DSO plynou z členských obcí a nikoliv od státu. Pro členské obce 

takového DSO je pak důležité spočítat si, zda se jim účast v DSO vyplatí, protože pokud 

budou chtít, aby DSO byl aktivním na poli rozvoje, bude za účast obec platit určitou sumu. 
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6 Závěr 

Hlavním tématem práce bylo zjištění funkcionality spolupráce obcí a formy, kterých 

může nabývat. Z práce vyplývá, že v rámci ČR dochází nejčastěji ke vzniku dobrovolných 

svazků obcí, kterých je na celém území přes 750. Tématem, kterému se práce věnovala, 

je také legislativní ukotvení této spolupráce. Z legislativního hlediska je sdružování obcí 

na území ČR specifické nesjednocenou legislativou této problematiky a nejblíže se jí zabývá 

zákon o obcích. V práci byly popsány způsoby, jak dobrovolné svazky mezi obcemi mohou 

vznikat, proč vznikají a zanikají a jejich hlavní výhody a nevýhody. Mezi dílčí cíl práce patří 

porovnání správní struktury s Francií a Slovenskem, které mají podobně fragmentovanou 

správní strukturu i obce s podobně velkými katastrálními územími, s rozdílem legislativního 

zakotvení spolupráce. Ve Francii je společenství obcí podporováno státními příspěvky, 

na Slovensku zase docházelo ke vzniku společných obecních úřadů, tedy k částečné 

centralizaci veřejné správy. Bližší výzkum v rámci ČR byl proveden v Mikroregionu 

Voticko pomocí deseti rozhovorů se starosty. Další bližší informace byly získány komparací 

dokumentů z výročních zpráv, stránek obcí a zápisů ze zastupitelstev.  

Hlavním cílem diplomové práce bylo přinést ucelený pohled na problematiku 

spolupráce obcí na vzoru Mikroregionu Voticko. Součástí zkoumaného mikroregionu 

je vlastní kancelář a její zaměstnanci. Členové mikroregionu se také pravidelně schází. 

Členská schůze Mikroregionu Voticko je nejdůležitějším prvkem fungování celého 

dobrovolného svazku obcí a pro obce je to jakýsi opěrný bod, na kterém se od zaměstnanců 

mikroregionu dostanou k nejaktuálnějším možnostem ohledně možností čerpat dotace, 

ale i informování o potřebě řešit cokoliv v rámci obce. Dalším důležitým přínosem práce 

je na vzoru Mikroregionu Voticko ukázat, jak se postupným vývojem událostí členové 

svazku dopracovali k vytvoření iniciativy vzniku místní akční skupiny, která bude opisovat 

hranice mikroregionu potažmo spádové oblasti ORP Votice. Obce, které jsou součástí 

mikroregionu vidí hlavní přínos založení MAS Voticko ve vytvoření vlastní strategie 

pro přerozdělování peněz, které ji budou svěřeny a možnost do tohoto přerozdělování 

zasahovat. Zároveň obce očekávají, že na jejich území se tak dostane více veřejných 

prostředků k realizaci vytyčených záměrů. Negativa, která vytvoření nové MAS s sebou 

přináší, jsou zejména pro místní akční skupiny, kterým obce poskytovaly své území, 

ale se vznikem vlastní MAS se ze spolupráce s nimi vyvazují. 
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Z rozhovorů a ze studia dokumentů bylo zjištěno, že obce v mikroregionu disponují 

malým počtem obyvatel s trvalým bydlištěm přímo v obci, s čímž jsou spojeny problémy 

jako nízké daňové příjmy obcí a vysoká administrativní zátěž z hlediska budování 

infrastruktury. Na druhou stranu díky nízkému počtu zastupitelů, kterým jsou obce v rámci 

mikroregionu charakteristické, nevniká problém na politickém poli s hlasováním o různých 

projektech. Jedinou zjištěnou výjimkou bylo odpadové hospodářství, do kterého byla 

ze stran starostů iniciativa od více obcí, než u kterých bude nová strategie realizována. 

Je tomu tak z důvodu neodhlasování zapojení do strategie zastupitelstvem v některých 

obcích. Hlavními výhodami, které členská chůze mikroregionu přináší, je konzultace 

starostů a následně hledání inspirace z okolních obcí. Jako jednu z výhod malých obcí 

pak představitelé obcí spatřují v jednodušší komunikaci a tím pádem i rychlejší realizaci 

vybraných projektů. V rámci tohoto tématu autor odpověděl na výzkumnou otázku: „Jaké 

jsou výhody a nevýhody malých obcí?“ 

Na výzkumnou otázku: „Jaké jsou hlavní důvody meziobecní spolupráce?“ autor 

práce odpovídá analýzou poznatků zjištěných z rozhovorů se starosty. Hlavním důvodem 

je množství agendy, kterému obce čelí a snaha zatraktivnit svou obec a celý region.  

Nejčastější forma spolupráce je sdružování obcí do dobrovolných svazků obcí, které 

nejčastěji nesou formu mikroregionů. Z výzkumu práce vyplývá, že Mikroregion Voticko 

v rámci své spolupráce realizuje mnoho projektů a je velice aktivním, co se týče poskytování 

podpory členským obcím při administrování výběrových řízení obcí a také následnou 

administrací realizovaných projektů. Celý tento odstavec pak popisuje celkovou spokojenost 

s členstvím v mikroregionu a odpovídá na další výzkumnou otázku: „Jak starostové 

v Mikroregionu Voticko vnímají, že jsou členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro 

jejich obec?“ 

 

Autor práce navrhuje pro řešení problematiky malých obcí z pohledu jejich velkého 

zatížení množstvím agendy částečnou změnu legislativy. Změna by se týkala způsobu 

financování dobrovolných svazků obcí, které si dosud musí svou různorodou činností umět 

zajistit finanční prostředky pro svou vlastní existenci. Jedná se tak o jakýsi pomyslný návrat 

k okresním úřadům a poskytování servisu obcím. Na rozdíl od direktivního vznikání 

takových celků, například státní legislativou, by docházelo k tomuto procesu na základě 

podnětů od obcí z jejich vlastního zájmu. 
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8 Přílohy 

Otázky pro rozhovor se starosty obcí: 

1) Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší 

nevýhody v tom, být malou obcí? 

2) Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

3) Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere 

prostředky pro vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi 

administrativními zaměstnanci a fyzicky pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává 

svou činnost na uvolněné pozici? 

4) Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké 

akce vytváří?  Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

5) Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody 

meziobecní spolupráce?  

6) Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

7) Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? 

Z jakých zdrojů je tato činnost financována?  

8) Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

9) Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální 

pracovní pozice?  

10) Kdo administruje tyto projekty?  

11) Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak 

pro váš region?  

12) Vidíte v činnosti svazků Možný zárodek vzniku vyššího administrativního úřadu?  

Rozhovory: 

Otázky pro rozhovor: Dohnal, Červený Újezd 

 

Tak já začal 2002, protože otec tady dělal starostu taky že jo, ale jako starostu dělám druhý období, jednou 

jsem dělal místostarostu a dvakrát jsem byl zastupitel 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

No jako výhody jsou, že si to uděláme tady všechno sami a podle toho se to nechá udělat a nevýhody jsou to 

jako že to papírování je stejný jako v těch velkých obcích. A já jak jsem neuvolněný že jo, paní účetní je 

neuvolněná, ta sem chodí večer taky… takže ty papíry co má v tom Miličíně tak ty my máme taky ale musíme 

je dělat po nocích, to jsou takový ty nevýhody. Ale výhody jsou takový ty jakože jsme schopný si to dělat sami, 

zase jako aby lidi dojížděli někam do Miličína do Votic, tak si myslím, že je lepší aby si to vyřešili tady. Ty 

jejich problémy, ty místní žejo a pak asi… I když si myslím že budoucnost těch malých obcí je na hraně, jestli 

to bude tak jak říkáš ty, jednou že chceš být, ale já to nevidím že by ty lidi do toho byli až tak zapálený. Ty 

mladí jako no. Buďto bude muset dělat uvolněný taky jako starosta a to už tvrdím taky že to tak musí být, ale 

já to tak dělat nechce, já mám doma zemědělství, já mám les…. Já to mám jako koníček tohle. Baví mě to ale 

na úkor rodiny, doma mi nadávají jako no…  

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována? 

Hlavně z rozpočtu středočeského kraje, podle daní z nemovitostí to je si myslím hlavně. Z toho je si myslím 

nejvíc. Potom my máme 100 Ha obecních lesů, tak z toho my jsme si žili docela dobře, ale teď teda přišel 

kůrovec, teď budeme doplácet. Ale stejnak no, hele z lesa my jsme si opravili školu celou, hasičárnu vlastně 

z toho lesa to jde hodně. Jinak dotace bereme hodně, naposledy jsme měli na sociální byty, to jsem udělali 6 

bytů, to šlo 90 % dotace, 95 % možná. Vyšlo to na 6 milionu a zaplatili jsme pak málo… teď máme na hřbitovní 
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zeď, taky to je ze zemědělství ministerstva letos, pak jsme koupili prasečák v zemědělským družstvu, na to 

taky sháníme nějakou dotaci, chtěli bychom to předělat na něco. Něco jako dům služeb, jakoby pro tu obec my 

tady nemáme garáž nebo tak, takže takový technický zázemí potřebujeme něco. To jsme koupili na vlastní 

náklady a teď budeme žádat dotaci abychom to zrekonstruovali. Na jaře teď to vypukne, a je z z (zamýšlí se) 

myslím že z životního prostředí ministerstva. Ale jako jinak jsme financovaný nejvíce z kraje, jinak bychom 

nemohli být funkční.  

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Žádná, nemáme nikoho na hlavní pracovní úvazek, ani tu účetní. Ona totiž nechce, ona dělá účetní v Praze a 

hlavně nikoho jiného sem nechce pustit. Myslel jsem si kdyby si sem k sobě vzala nějakou holčinu k sobě přes 

den a nějak jí to ukázala, ale ona nechce pustit sem nikoho. Dělá si to taky sama jako. Místostarosta, to je 

Tomáš Hrdinků ten funguje velice dobře, tyhle ty stavební věci… my to máme dobře rozdělený a o ty stavební 

věci o to já se jako vůbec nezajímám. No pak máme jednoho technického na dohodu, ten to dělá s rodinou a 

sníh a zeleň no… No to taky proto jsme ten prasečák koupili, protože to je neúnosný. Jakože to jak to tedy teď 

děláme. No když začal táta tak povídá že to není potřeba ale teď… to vidím jinak no. Jako to papírování no. Je 

to stejný jako v Miličíně, akorát jemu tam sedí dvě ženský, tak to se mu to dělá lepší (smích)  

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Tak hasičů je 70 a vesměs jsou všichni tady, myslivců je 20 pak jsou nějaký cizí, a divadelníky máme tady no, 

těch je asi 30. Divadelníci ty jsou za hranice obce ale jináč hasiči a myslivci ty jsou tady, ale divadelníci jo a 

vystupují jinde a angažují se, jo to jo. Jináč ty hasiči ani ty myslivci ty asi ne, ty jsou tady tak nějak ale 

divadelníci jo. Jakože vystupují no. On Červený Újezd má asi 6 částí ale máme jedno SDHčko no.  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce? 

Mikroregion čertovo břemeno, ale víc se zapojujeme do toho Voticko ale v minulosti to bylo hodně čertovo 

břemeno, protože to Voticko nebylo, a to ORP bylo takový rozdělený. MY jsme tady z toho jihu tam nebyli. 

A je to teda velice výhodný pro nás určitě a musím říct že určitě víc funguje ten mikroregion Voticko určitě. 

Ale dokud byl zase v Čertovu břemenu pan Sedláček který je dneska už někde pryč, myslím že v cizině tak to 

to fungovalo ještě docela dobře, protože nic jiného jsme neměli, takhle zase jo, k těm Voticím jsme šli jen na 

úřady, ale teďka když něco potřebujeme tak dojdeme na ten mikroregion a oni se o to postarají. Muslim si že 

to je velice výhodný, pro ty menší obce každopádně teda 

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Asi nic, to vyplynulo z těch schůzí, protože se jezdilo do Votic na porady starostů a oni tam měli schůzi toho 

Posázaví, nebo to nebylo Posázaví (zamýšlí se) nebo tam byli taky no, to nevím už ale teď nás zajímalo proč 

si to nemůžeme dělat v tom ORP sami žejo, a ono to zase tak dlouho není to ORP. Asi až od roku 2002. 

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Tak to je Liška, předseda hlavně a Čertova břemena, borotínský starosta bývalý. Ta teda taky pořád jsme, ono 

nás to stojí pět korun na občana asi jen, takže nás to skoro nestojí nic. Takže to nemá smysl opouštět. Tam byla 

ta nevýhoda že jak je to rozdělený na jihočeši a Středočeši tak jihočeši dostávali dotace každý rok a třeba teď 

pět let zpátky jsme dostali jen kompostéry no… Oni to totiž nechtějí posílat ty peníze přes hranice kraje, ale 

stejně jsme tam.  

No z dotací, tak my to máme tak udělaný, že nějaký procento z nich jde za nimi. Výběrový řízení dělají nám 

tak z toho taky, no a pak se platí za člověka asi 45 korun. Ale furt je to výborný jako, protože ten servis je, je 

se na koho obrátit, kam zavolat a dojet případně. 

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

No tu hřbitovní zeď, to je z ministerstva zemědělství, to se bude dělat už teď, to nám i zařizovali oni. Pak jsme 

v BENE Busu, a taky nová MASka a bude teď to o tom svozu. Tam si ještě nejsem jistý jestli v tom budeme, 

záleží jak dopadne výběrové řízení. Může se stát že odstoupíme, protože my t stou firmou máme docela 

výhodnou tu smlouvu. Nechceme abychom na tom tratili. Takže jako jsme v tom zainteresovaný a i v MASce, 

to už máme schválený i zastupitelstvem teda, ta by měla vznikat teď nějak 19. března nebo tak nějak no. Ale 
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doteďka jsem v MASce ve Mladé Vožice. Tam to teda končí ta lhůta. Zezačátku to bylo dobrý, protože to bylo 

provázaný docela s Čertovým břemenem, ale co začaly ty Votice tak vůbec vlastně. Ono se tam nějak i měnilo 

to vedení, takže vůbec s ní nespolupracujeme teď. No to opuštěný drážní těleso ještě, tam jsme si ale dali za 

cíl že do toho půjdeme jako celý mikroregion jako celek prostě no. Jo a ještě ty no! Ty čističky, zaťali jsme 

přispívat občanům na čističky domovní. Na to přispíváme 40 tisíc plus zaplatíme projekt a stavební povolení. 

Udělali jsme si to na takový etapy že každý rok na to dáme 1,5 milionu, takže bychom to za tři roky měli mít. 

Máme 115 co by mohli podat, my v tom nemáme chataře jo, a máme tady 80 žádostí už jo, ale to ještě není 

všechno určitě, protože jak se teď platit popelnice tak to nesej lidi žejo, ještě dneska třeba to se zvedne. Jakože 

zatíží to rozpočet to je jasný ale jak se to rozloží. Jde o to, že my každý rok k tomu musíme udělat ještě nějakou 

budovu obecní a ty jsou dražší než ty domovní žejo. Kord hospoda. Tam jenom čistička na tu hospodu vyjde 

plus mínus na 0,5 milionu. Ale jelikož jsme vlastníci, tak než abychom to vyváželi tak se to vyplatí než 

abychom si platili za vývoz. A taky je to taková investice do budoucna určitě no.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice? 

Hele průběžné tak nějak všichni zastupitele, Pak ta servisní kancelář dá podnět, kdy něco vypíše středočeský 

kraj a pošlou nám co vtom je, jestli hasiči, hasičké auto teď třeba máme požádáno, a už nám ho i přiklepli. 

Letos to auto máme my, vy a Zvěstov, letos jsme tři. 

Ne to ne, spíš vždycky když nás něco napadne tak se pídíme jestli by na to šlo něco získat, spíš takhle. 

Kdo administruje tyto projekty?  

Tak je to zase hodně ten mikroregion, takže funguje jako takový uzel no, my dodáme podklady a oni to nám 

dají do šanonu a ten nám potom odevzdají a my to podáme. 

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region? 

Obec nevím jak to vnímá, jo, protože některý lidi to třeba vůbec nezajímá. Ale já to beru určitě kladně. Nejsem 

si vůbec jistý jestli bych tady seděl kdyby nebylo to co je ve voticích, to si nejsem vůbec jistý jestli by to to 

bylo dobrý. My bychom to nezvládli si takhle podat v tom osazenstvu co jsme tady ty dotace podat.  

Doplňující otázky: 

Takže to naráží na to, že není dostatečná kapacita lidí? 

Tak tak tak, není čas lidí a už vůbec ne administrativní. Proto říkám, že si myslím že bych tady vůbec byl kdyby 

nefungovala ta kancelář ve Voticích. Hodně nám to supluje spoustu věci, hodně to supluje.  

Vidíte v tom možný zárodek vyššího administrativního úřadu? 

Já si myslím že do budoucna ne…. Je tu jeden pán, který říká že lidi se vždycky najdou, ale to si teď už moc 

nemyslím. Jako jo asi se najdou lidi co by to chtěli dělat ale nevidí, co všechno to obnáší jo. Nejsem si jistý… 

Do budoucna si myslím že to nebude ale možná to někdy nastane. Jsem rád že každá obec si dělá svoje a že ty 

malý obce jsou, myslím si že by to nebylo dobrý nějaký velký celky anebo společný obecní úřady. Možná to 

je i těma možnostmi jaký teď jsou. Dřív starostové žili z toho co si našetřili a nějakých dotacích si mohli nechat 

zdát jo. To je teš takový boom teď jako nějakých deset let zpátky no. Rád bych dodal, že ten mikroregion je 

fakt jako jak jsme řekli dost dobrý suplování těm malým obcím. Jinak vody no to je problém a co se nimi bude 

dělat dál….  

 

Otázky pro rozhovor: Jonzková, Jankov 

 

Tak my máme 935 obyvatel, aktuálně přesně teď úplně nevím, vždycky říká do tisíce obyvatel když teda 

s někým mluvím, že jsme malá obec do 1000 obyvatel, teď jsme právě zahájili prodej stavebních parcel 29, 

takže předpokládám nějaký nárust do budoucna, během těch pěti deseti let, že se nám sem nastěhuji lidi a 

narodí se tu nějaký děti ještě. OP ty parcely je zájem, všech 29 už je prodaných, na deseti z nich už dokonce 

nemovitosti stojí, zbytek je vlastně teď v řízení na stavební povolení.  

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

No tak určitě ta samospráva, že si sami rozhodujeme o věcech který nás tížej a který si dokážeme nějakým 

způsobem udělat. I když to teďka není tou legislativou zpřísňující se, to není úplně tak jak říkám, protože my 

jako musíme hodně poslouchat. Musíme nejdřív splnit legislativu a pak můžeme rozhodovat, jo takže je to 

těžký na rozhodování, i ti zastupitelé jak právě nejsou přesně seznámeni s legislativou tak potom i ty občané si 

říkají: „vždyť je to na vás, vy si rozhodněte“ ale ono to tak až tak úplně není no, což je teda ta hlavní nevýhoda. 
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Je to tak že stát nařizuje obcím co musí dělat, ale už na to nedá finanční prostředky, a my nejsme vlastně 

soběstačný. Jsme totiž financovaný nejen z daňové výtěžnosti ale na ty velký investiční akce musíme sehnat i 

dotace anebo jako prakticky za úvěrovat ale potom už to stojí obci v dalším rozvoji, protože už si netroufnete 

na nic víc. 

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Ze státního rozpočtu, na základě zákona, který rozhoduje o rozpočtovém určení daní, takže tam odtud si to 

dokážeme i spočítat když sestavujeme rozpočet a potom vlastně z těch dotačních titulů a nedaňových příjmů, 

což teda taky dost ovlivňuje rozpočet, ještě teda před kůrovcem byly ty příjmy z toho lesa žejo, protože jsme 

měli třeba půl milionu ročně v tom jo. Což byla dobrá částka. Ale to už není protože se to prodává za směšný 

peníze, který ani nestihnou pokrýt nákladovost té těžby. Nás tady kůrovec postihl. To má na starosti náš 

místostarosta, který je neustále v lese a jakmile se objeví nějaký ohnisko tak okamžitě těžaři a naší zaměstnanci 

a i složky vlastně místní půjdou po těžbě na brigádu žejo spolky co působí na území obce tak nám choděj 

připravovat na zalesnění a podobně. Jako oni nejsou moc lidi na práci, je jí ještě ztěžuje tu práci, mít připraveno 

k zalesnění a tyhlety věci to záleží na tom jakou máte v obci a v okolí možnost výběru těch firem a to teďka 

moc není. Jo, buď jsou to firmy dobrý a ty jsou zaneprázdněný protože mají hodně zakázek, anebo jsou to 

firmy který nemají lidi, takže teď to vypadá že soutěžíme, nebo posíláme žádost na pěstební činnost a vypadá 

to, že firma která tady vlastně dřív působila, bude muset pozvat Rumuny a vlastně cizí příslušníky jestli teda 

by třeba nám zalesnili. Taky záleží jak ta práce bude vypadat, jestli bude kvalitní, no zkusíme to.  

A jedná se o dotace spíše státního charakteru, nebo jsou to evropské dotace?  

Tak jako se snažíme vlastně leta, protože já jsem tady vlastně předtím dělala ekonomku, já jsem tady od roku 

97, takže to co my jako chceme dělat, tak mít ty projekty připravený minimálně pro stavební povolení, aby 

když se ukáže nějaká výzva, nebo dotační titul, abychom byli připravený na to to podat, brzy. Jo a teďka vlastně 

v současný době čerpáme z IROPu peníze na půdní vestavbu, školy, kde vlastně se opravila střecha. 

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Máme vlastně dva zaměstnance, máme, já nevím jak bych vám to… , Máme 9 místních částí který pod nás 

spadají, Jankov jako takový mám asi 450 obyvatel ale ještě k nám patří těch dalších 9 částí..  No a fungujeme 

tak že máme dva stále zaměstnance na údržbu, máme dva traktory, takže si sami děláme údržbu komunikací, 

letní údržbu, zimní údržbu. A přičemž využíváme v těch malejch místních částech kde máme SDH na takovou 

drobnou údržbu zeleně, ale kde teda zase my pomáháme s traktorama a tam ti naši lidi jedou a někdo tam ještě 

jede a pomůže jim třeba shrabat listí. Jinak já na úřadě jsem uvolněný starosta a pak tady na dva úvazky mám 

dvě zaměstnankyně, měli jsme dva a půl úvazku, byla tady paní která odešla do důchodu, ta tady byla půl roku 

a dohodli jsme se že tu práci rozdělíme a podělíme a ušetříme nějaký peníze. Že tady občas třeba zůstaneme 

po pracovní době… ale ono je jako hodně těžký, když jsem vypisovala výběrový řízení na účetní tak to je jako 

velmi těžký sehnat účetní která umí samosprávu to je prakticky nereálný. Takže jsem si vytipovala paní co 

dělala dřív na poště a je velmi šikovná a teď jí všechno vlastně učím, protože jsem profesí ekonom. Takže já 

jako neustále sedím první druhá třetí židle takhle kolečko a pořád dokola (ukazuje na dveře v kanceláři, smích). 

My tady jako máme dobrou partu, ale myslím si že to chce lepší programy tak jako aby se nám lépe pracovalo. 

Pan místo starosta je neuvolněný a zastupitelstvo je patnácti členné. Máme pětičlennou radu, takže rada se 

schází každých 14 dní, zastupitelstvo podle potřeby, ale minimálně jednou za čtvrt roku, reálně máme tak 7 

zastupitelstev do roka a rady dvakrát do měsíce no. Lidé v radě také pomáhají řešit, jsou to lidé ze zastupitelstva 

co jsou tam dlouhou dobu, třeba dvacet let a vlastně snažíme se aby vlastně v ty radě byl člověk z té největší 

místní časti, takže tam máme z Pičína z Vodlochovic, z Jankovské Lhoty a dva jsou z Jankova, aby to bylo 

takhle obsazený, aby přinesl nějaký informace z těch částí co je tam potřeba opravit atak dále. Protože starosta 

to samozřejmě všechno neobsáhne. A zase prostřednictvím těchto lidí komunikují ostatní lidé, zase si předáme 

informace co je potřeba kde a i vlastně sestava rozpočtu vlastně potom je tímhle způsobem že většinou prostě 

jo. Většinou tam fungujou sbory v těhle místních částech, takže oni když mají výročku tak se i pobavěj o tom 

co potom chtějí dát do rozpočtu a co by se mělo udělat. Takže na ty názory hodně dáme. Dva administrativní 

a dva provozní a já, takže je to co se týče zaměstnanců obce padesát na padesát. 

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti? 
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Já si myslím že většina, já když přijdu na výroční schůzi hasičů do Odlochovic, tak je tam tak 60-70 lidí a ta 

obec mám dejme tomu 130 až 150 občanů, takže minimálně tak 50% , hodně teďka ženy jsou v SDH i, takže 

to je pak taky docela přínos že se tam angažují. Mívali jsme svaz žen v Odlochovicích, ale tím jak se právě 

změnila legislativa a muselo se to přeregistrovat na Z.S. tak ty lidi už to nechtěli takhle absolvovat, volit si ty 

předsedy a rady… takže byrokracie se tam podepsala úplně jako.  

Takže máme patery hasiče a celkem tak 10 spolků, včelaři, Sokol, aktivity pro sokol, klub rodičů, to je asi tak 

všechno, jo a ještě Jankovští žoldáci, což je vlastně spolek, který se stará o historii. Jo, bitva u Jankova… no 

takže ty vlastně dělají hodně, s těma vlastně teďka děláme to výročí, kdy tady bude asi těch 200 účinkujících 

7. března. Teďka támhle potom máme plakát.  

No tak to určitě protěže jak nemáme ty lidi na práci, tak já když potřebuju něco udělat, tak vezmu hasiče a 

samozřejmě že jim zaplatím za to něco do kasy, což je taková výhodná spolupráce, protože samozřejmě oni se 

taky potýkají s nedostatkem finančních prostředků takže jdou rádi, ale vystřídají se no, protože samozřejmě 

nemůžou jít všichni najednou, i je vždycky někdo samozřejmě vytíženej v práci no tak… teďka půjdou do toho 

lesa No a jinak meziobecní, teď v únoru byly plesy hasičský takže se samozřejmě navšetěvujou mezi sebou. 

Potom vlastně ty spolky pořádají v létě dětský tábor, takže vlastně jedou Ratměřice, Zvěstov a Jankov, teď teda 

nevím ten poměr ale jedou na dětský tábor. Pak samozřejmě myslivci, ty samozřejmě hodně spolupracují mezi 

sebou.  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Je to Benebus, na zkvalitnění dopravy v obci, tam dáváme do 200 tisíc ročně, pak mikroregion Voticko, pak 

klub Blanických rytířů a jsme členem MAS Posázaví a s nimi taky hodně spolupracujeme, přes ty teďka 

čerpáme ty peníze hodně. Máme s nimi letitou spolupráci, a já nechci bourat letitou spolupráci která funguje 

velice dobře. Nás to vlastně vůbec nic nestojí, my se rozhodneme jim ročně přispět na nějakou činnost, jo 

dáváme dvacet tisíc ročně, jako symbolickou podporu. No do budoucna vytvoření tý nový masky přinese velký 

náklady a malý peníze, to si myslim že je důvod proč Jankov zůstal u tý masky ve který je. My jsme vlastně 

díky ní letos sehnali 9,5 milionu korun. Vlastně oni do tohohle území sehnali jejich prostřednictvím asi 150 

milionu kornu, a ty se rozdělaly vlastně v tom Posázaví a ten region Votickej… vlastně pro obce který jsou 

v Masce, to nikdo jinej čerpat nemůže, takže to je ten důvod proč jsme tam zůstali: letitá spolupráce a 

ekonomické důvody. V Benebusu jsme hlavně pro zkvalitnění dopravní obslužnosti jak tady máme školu. 

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Vznik určitě ne, protože ten probíhal někdy před 25 lety, to tady byl pan starosta pan Kocourek a to byl 

zakladatel toho svazku, teďka vlastně klub Blanických Rytířů, teďka jsem teda jako členy ale předtím s nimi 

byla taky asi 20letá spolupráce z hlediska cestovního ruchu a propagace obcí takže tam už je to taky dlouholetá 

spolupráce, to se taky schylovalo za pana kocourka.  V tom klubu jsou Ratměřice Zvěstov, ale tam nejsou 

jenom obce vlastně v tom klubu jsou i jiné Z.S, organizace a podnikatelské subjekty, takové trochu podobenství 

s „maskou“, hodně jsou tam podnikatelé zaměření na rozvoj a turismus a funguje to velmi dobře. Ted je tam 

manažerka paní Špačková, takže nám pomohli s plaketami a publicitou v mediích a podobně 

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Je tam schválený nějaký výbor který to mám na starosti, který se schází jednou za 14 dní a my obce co tam 

spadáme se scházíme jedenkrát za měsíc, teďka máme vlastně příští středu v Ratměřicích.  

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

Meziobecní nemáme žádnou, nejsem zapojení. V současný době nemáme nic ale dělali se studie na veřejné 

prostranství, kde ale zapojil jen kdo chtěl. V odpadovém hospodářství jsme spokojení, ani si nevytváříme nové 

výběrové řízení, byla jsem v pátek na školení a čekáme jak se vyvine situace na trhu. Dneska je tak málo firem 

na trhu že se vám o takové soutěže nemusí taky vůbec nikdo přihlásit. Zas ty regiony jsou tak zas jako 

rozdělený, že určitě bude jako velmi drahý, kdyby já nevím, my jsme vysoutěžili firmu z jižních Čech. To je 

neekonomický. Tady v tom regionu je COMPAG, pak teda jsou možná ještě technický služby. Nevím… jako 

chystáme se výběrový řízení rozhodně udělat, ale v letošním roce určitě n. Počkáme teďka jak se vyvine situace 

na trhu se separovaným odpadem. Nás k tomu tlačí legislativa, my to výběrový řízení musím e udělat na ty 

odpadový služby podle zákona. Takže nám nic jiného nezbývá, ale aktuálně vlastně porušujeme zákon, protože 

to už 4 roky bylo (smích). Když se podívám na dodávku těch služeb od současný firmy, tak ekonomicky my si 



 

98 

stojíme velmi dobře, protože máme velmi dobře nastavenej vnitřní svoz komunálu, takže taky to nebylo úplně 

bez námitek občany, ale podařilo se to dobře vysvětlit, funguje to velmi dobře, naučili jsme občany dobře třídit 

takže my toho komunálu máme velmi málo… máme hodně separovanýho odpadu. Obec ale musí zajistit kam 

sním, a to bude problém. Protože teď už jsou na to uvalený recyklační poplatky, bude se to zdražovat žejo, 

bude se to zdražovat a musí se najít ta cesta kde to skončí ten odpad teďka jo. My jsme tak jako postupně tou 

legislativou co všecko je nařízený od těch občanů převzít v rámci vlastně toho těch odpadů, tak my máme že 

kovy už třídíme tři roky, bioodpad už několik let a než se to legislativně dostalo do zákona, tak vlastně na těch 

obcích bylo potřeba někam to dávat žejo. A nechtěli jsme aby to plnili popelnice komunálem, tak jim musíte 

vytvořit prostor kam to můžou vytřídit. Máme shromaždiště na bioodpad, pak v těch malejch místních částech, 

tam když občané shrabou na jaře a na podzim tak tam jedou naši chlapy s traktorma, naložej to a ukliděj to do 

tý kompostárny a plus je tady teda už druhým rokem otevřený to shromaždiště který teda má dvě části, na 

drobnej bioodpad a na větve, tam to teda štěpkujeme a vozí se to, vlastně máme smlouvu s kompostárnou na 

Budeníně, kdy to teda zatím vozíme tam. Plus teda lidi, protože máme v rámci toho šetření nastavenou 

frekvenci svozu toho komunálu podle počtu obyvatel v nemovitosti, tak ty začali třídit tak že mají i kompostéry. 

Já když jsem začala třídit doma tak jsem zjistila že mám najednou třetinu popelnice, že tam nemám co dát. Já 

se těším na to až tu obec a to až převezme vaše generace, protože víte my jsme zatížení tím socialismem jako… 

já si myslím že ta další generace co jste tak na to pohlížíte hodně, jde vám o to aby se to životní prostředí 

nezatěžovalo. Ty kompostér to si každej řeší individuálně.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice? 

No tak máme plný maily, žejo, to prostě dnes a denně pořád chodí nějaký výzvy, z MASky z Posázaví, 

prakticky pořád informace o tom že jsou vypsaný výzvy tam a tam, takže si úzce spolupracuju takže si vytvářím 

nějaký pohled na to co do budoucna… Vlastně dneska když chcete investičně něco zrealizovat tak to strašně 

dlouho trvá ta administrativa připravit to stavební řízení. Tohle bych řekla že je velkej problém. I když se to 

zadá firmě i když si to dělám sama tak to trvá dva roky mi trvá než se udělá projekt a než se to dá do toho stadia 

aby se to mohlo soutěžit. Teďko třeba máme čističky, máme v plánu čističky odpadních vod. Odkanalizovat 

celé území obce, včetně těch 9 místních částí a o to bude velká ekonomická zátěž jako no. Ale už máme dva 

hotový projekty, třetí se dodělá. Takže tam je to jako tak jako předběžně daně. Ještě nemám úplně rozpočty ale 

zhruba to bude 50 milionů investice. Projekty jsou na Jankovskou, revitalizaci Jankovský, pak Odlochovice, 

to je druhá největší místní část, tam bude kanalizace a čistírna odpadních vod a pak ještě jedna místní část, 

kterou sem přivedeme přes kopec, kdy my uděláme kanalizaci a místní přivaděč do Jankova. 50 milionu bude 

náklad pro obec a čekáme kolik seženeme a co seženeme, teď co vypisují tak tak do 60% dotace. Takhle, 

legislativa nařídila před lety plán obnovy, takže my jsme zavčasu poslechli, nevím teda jak jiné obce, ale my 

máme docela pěkné peníze našetřené, takže asi 30 milionu korun na investice ale není to teda jenom na plán 

infrastruktury odpadních vod, je to samozřejmě i na pitnou vodu.  

Dotujete jednotlivce? 

Dotujeme všechno, teď jsme teda zdražovali, protože legislativa nařizuje že nesmíme moc dotovat, musíme se 

vejít do určitých procent na dotace na vodu, takže jsme uposlechli, takže jsme zdražovali v Jankově vodný 

stočný a i v těch přilehlých místních částech, po zpracování nákladů na vodný stočný z roku 2019 jsme se 

rozhodli o 4 koruny zdražit, ale i tak ta dotace z rozpočtu je markantní, takže se snažíme lidem vyjít vstříc. 

Pořád ještě budeme doplácet deset korun na stočným Jankovskejm. Pak až uděláme samozřejmě tu čističku tak 

ten záměr byl, abychom přivedli těch 9 místních částí abychom jí využili a zabezpečili všem lidem aby mohli 

vyvézt splašky což samozřejmě dneska všechno jde přepadama, všechno jde do potoku všechno jde do rybníků 

protože není v současné době není v kapacitě ani současných čistíren odpadních vod ani ve voticích … ve 

Voticích se stým také potýkají, budou dělat kapacitu myslím si že na deset tisíc obyvatel, ale samozřejmě 

dneska když se občan objedná tak minimálně měsíc čeká, to je ekonomicky je to náročný ale nedá se nic dělat, 

je to povinnost toho občana. Těch 29 prodaných parcel je ještě plánovaných v rámci tohoto projektu, na to 

máme stále kapacitu. Už teď mám studii, dělali jsme novej územní plán, a mám studii rozvoje území, takže 40 

dalších parcel máme v plánu, ale tam je podmínkou nového územního plánu dělat větší kapacitu čističky. Ten 

plán je z toku 2018. takže s těma 29 se počítá a s těma 40 ne, takže se bude muset zvyšovat kapacita čističtičky. 

Nemůžu vlastně vykupovat pozemky protože všade mám potřebu té čističky nejdřív… Takže ono to půjde 

v souběhu asi, akorát na to nebudou peníze jen tak vykupovat pozemky a takhle, tam to bude hodně 

ekonomicky náročný, protože tam budou problémy přeložení kabelu ČEZu a to jsou desetimilionové položky.  
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Kdo administruje tyto projekty? 

My jak jsme jakoby velký, tak mi tu kancelář MV moc nevyužíváme. Já je využívám k výběrovým řízením, 

zakázky malého rozsahu a podlimitní a žádosti o dotace některé, ale ty větší ty jednodušší jsem si vlastně dělala 

teďka sama s firmou kterou jsme vysoutěžili na vodu a takový věci. Ale dělali mi tam třeba zakázku na tu 

školu, to dělaly děvčata jako. Jinak to dělám já tu administraci třeba na tu čističku, samozřejmě teď budeme 

soutěžit firmu, která nám zpracuje žádost na dotaci a uvidíme teda… i výběrový řízení zřejmě. Teďka si dělám 

takovej průzkum trhu co jsem byla se poradit za panem starostou ve Voticích, protože jsem slyšela že to je 

velmi nákladná záležitost co se týče času, protože oni vlastně už jen tři roky soutěžili. Museli tu soutěž zastavit, 

to by vám řekl pan starosta úplně přesně, mezitím narostly náklady a to velkým způsobem a to o nějakých 

třináct procent, inflace do toho.  

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

Tak to voticko to chodím ráda, protože se tam dozvíte určitě spousta nových věcí, oni vlastně dbají na to aby 

měli nejaktuálnější informace takže jezdí po školení, i pozvou odborníky. Pan starosta Votický se snaží vesměs 

vždycky, když je nová legislativa, tak pozve svoje odborníky, pak vedoucí odborů, kteří nám říkají na co si 

máme dát pozor, co je nového, co nás čeká. Jezdím na ty sjezdy starostů. S MASkou Posázaví spolupracujeme 

dlouhý léta a nemáme důvod od nich odcházet, protože jsme spokojený, teďka tam zase žádáme o dotaci 

vybavení spolkových místností, takže my jsme ve spolupráci se spolky. Chceme jim vytvořit zázemí aby se 

měli kde s sházet. Kus za sálem co je tady, ten sál se taky bude dělat. K tomu pak právě přes tu MASku za 

necelých 300 tisíc bude to vybavení, což je krásný, samozřejmě musíte dodržet pravidla, ale to je stejný jako 

v kterýkoliv jiný výzvě. Často je čerpání dotací dražší než si to dělat na vlastní náklady. Je tam to riziko toho 

že stejně zodpovídáte, protože ty dotace vám stejně někdo zpracuje a je to o velký důvěře že máte dobrýho 

odborníka a že to zkouknete a podepíšete to. Já se snažím vzdělávat, pořád jezdím po školeních a snažím se tu 

ekonomiku mít stále pod palcem aby to bylo v pohodě. Hodně na to nahlížím z toho ekonomickýho hlediska, 

každej rok si dělám rating a myslím si že je to hodně dobrý jak pro občany, ale i  když to přikládám k dotacim, 

nebo když jednám s lidma co na sem přijdou něco nabízet, tak je dobrý když viděj certifikát, žejo. A jako mám 

radost, šetříme, soutěžíme, my jsme v tomhle důslední vlastně v támhletom, takže já mám na všechny zakázky 

i malýho rozsahu výzvu třem… hledám si ceny obvyklý, jak se pohybuji ceny a neuzavřu smlouvu třeba 

s nikým kdo by byl dražší. Je tam prostě aspekt toho, té kvality žejo hodně. Ono jako nejlevnější není nejlepší, 

dám hodně na to že se vrací ti lidi co tady už něco udělali.  

Vidíte v tom možný zárodek vyššího administrativního úřadu? 

Určitě informační věci, pro nás to ale až takový efekt, protože my jsme poměrně velká obec, takže my to 

musíme umět vlastně když se jedná o tu přenesenou působnost a tyhle věci co musíme pro lidi zajistit. 

Samozřejmě to ale vidím jak to funguje pro ty malý obce, ty co teďka přišli, nebo se tam hodně vyměnili 

starostově a pro ně je hodně velký tohle zajistit a tam si myslím že je hodně ty informace a tu administrativu 

využijí v tý přenesený působnosti. Oni si už odpoledne ani nikam nezavolají žejo, … To je takových věci co 

musí člověk zajistit ani lidi nedokážou představit, oni si myslí že tady sedí a pije kafíčko ale to je hodin a hodin 

práce…  

 

Otázky pro rozhovor: Karda, Miličín 

 

Tak já jsem tady teprve rok, tak nevím, jestli budu všechno vědět, takže spoustu věcí ještě pátrám a ptám se 

zkušenějších kolegů.  

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Miličín má dohromady 926 obyvatel, to včetně právě ještě těch dalších osmi osad, dohromady nás je devět a 

přímo Miličín má nějakých 600 obyvatel no a výhody nevýhody? No tak možná si vidíme víc do talíře a líp 

fungují ty osobní vazby, že když se s někým znám spoustu let, tak je možný přímo zavolat, takže to není jako 

ve voticích, že si telefonuje cizí paní cizímu pánovi. No to je takový že tam je už víc lidí. I když samozřejmě 

rozlohou to je poměrně už hodně velký ten Miličín, takže to už není úplně sranda to celý ukočírovat. Kdyby 

byl Miličín a vedle záhoří, tak by se to dělalo celý ještě daleko jednodušeji. Přičemž Petrovice jsou druhý 

největší, no, a ještě myslím v 70. roce byli Petrovice ještě jako samostatně a Nasavrky, Nový Dvory a pak se 

to nevím co, nějak v 75. spadlo pod Miličín, takže teď ten záběr je jako opravdu velký no.  



 

100 

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Víceméně jenom z dání, Z přerozdělovaných daní ze státního rozpočtu. Protože jako žádná fabrika tady není a 

ty co tu jsou tak jako zemědělci a tak, tak ty mají sídlo někde jinde, nebo firmu nahlášenou někam jinam, takže 

z nich nepřiteče vůbec nic. To je věc, která nás trápí, že tohle ta legislativa nemá ošetřený, že ta firma má sídlo 

nahlášený někam do Prahy a tady pak nepřijde vůbec nic. Přestože jezdí po našich silnicích, využívají tyhle ty 

všechny věci, ale tohle to… to je hodně nešikovný. Hotel – cizí lidi, donedávna Peugeot, co byl, že jo ta 

hospoda, to bylo Elko taky, teď je zavřeny, Traktorka, to patří do Neustupova, JZD – to jsou Táboráky, Klas 

Petrovice, ty jsou jediný, co jsem teď koukal, ten se nahlásil támhle do toho, někam do Prahy. Takže z  toho 

nepřijde vůbec nic. To mají výhodu ty kde se objeví nějaká firma. Jo, takže si myslím že by bylo dobrý, aby se 

ty finance přerozdělovali těm možná kde ta firma má jak sídlo tak ale kde má provozovnu, kdyby nějaký 

desátek z toho přišel … protože je to logický, tam jezděj ty kamiony do té fabriky a tyhle ty věci, to bohužel 

není.  

Z jakých důvodů? 

No tak protože to jsem zdědil takhle ten projekt a on byl vzatý tak jako megalomansky na celý Miličín a bylo 

to nějakejch 75 milionu bez daně pořízení, z toho byla dotace 50,5 milionu, čož vypadalo tak jako ještě 

rozumně, ale bohužel během roku se to hlo takovým způsobem že si řekli o 105 milionu bez daně, a to si 

nemůžeme dovolit žejo a ta dotace zůstala stejná. Takže zatím jsme to pozastavili a museli jsme do konce roku 

vysoutěžit zhotovitele, ale do toho jsme teda už vůbec nešli, protože to nemělo smysl za peníze někoho soutěžit, 

tak jsem tak pak vždycky navrhl nějaký změny, za který mě pan projektant vždycky teda pochválil. Tak jsem 

se ptal proč ty změny neudělal on a on vždycky řekl že ho to teda nenapadlo jo. no… Já teda jsem nezkušený 

ale ptám se proč to děláme tady a proč to nevede tudy a jen tím že to tu znám… no to je jedno to jsou takový 

historický ty. Takže jsme museli tu dotaci odříct a nevím no, vymýšlí se, že to půjde na nějaký etapy, my na to 

máme projekt jako na celek. A musíme jít teď že se udělá čistička jako taková a půjde se hlavní stoka která 

bude jako taková páteřní co toho pojme nejvíc aby ta čistička mohla naběhnout a postupně jak budou peníze. 

Zvažuji i nějaký alternativy, my tady máme kanalizaci a na tady to se měla udělat úplně nová splašková, no a 

vypadalo to, že někde by se udělala jakože společná, což zase přináší to že oto větší musí být kapacitně ta 

čistička centrální, ale nám by to ušetřilo mraky peněz za to kopaná, protože z větší části se to dá využít jako no 

prostě. Teď je to prostě takový tápání tenhle rok, protože jdu od zdi ke zdi a když vždycky na něco přijdu že 

by to mohlo tak být tak zase narazím třeba ve Voticích na to, že třeba na životním mi to nechtějí dovolit kvůli 

nějaký… jsou to takový jako opravdu věci zapeklitý. Samozřejmě obec na to peníze má nějaký připravený, ale 

prostě vzít si 50 milionovej úvěr je nesmysl s našim 17 ti milionovým rozpočtem, to prostě bychom 

nezvládli…. Pod to já se rozhodně nepodepíšu.  

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Já jsem uvolněný starosta, mám místostarostku neuvolněnou, pak tady jsou dvě ženský zaměstnaný jako 

v kanceláři jako účetní vlastně a dva jako technický zaměstnance mám. A knihovnici tyjo! Na tu bych málem 

zapomněl, ta je přes ty kulturní věci, plakáty a tak, to, když se něco pořádá tak to řeším přes ní. Což zase 

takovejchle ansámbl mi jakoby vyhovuje a co se týče těch technických, tak strašně bojuji s tím, že nemám po 

ruce vodáka a zedníka, takže jsem si říkal že kdybych sehnal ještě dva lidi který by tyhle dvě … bych je měl 

pod palce. Protože to jsou takový ty hlouposti, je nějaká velká stavba prostě a buďto jde přes nějaký výběrko 

a podobně, al potřebuji tady spravit taras nebo ať jde o cokoliv zednického a ať je to kdokoliv koho já oslovím 

ať je to já nevím Hrdinka z Újezdu, tak oni všichni mají mraky práce jo a přijdou až někdy. Nebo je to pro ně 

nezajímavý i. jo to je věc se kterou já tady bojuji no. Dřív když bylo takový to JZD, kde byli truhláři, tesaři, 

zedníci, tak se písklo a fungovalo to, no tak tohle věc která mi chybí a říkám si jestli má smysl. Vždycky si to 

hodím na papír a tím pádem já tady vytvořím dvě místa pracovní. Mám to dát cizí formě nebo místním lidem. 

Někde jsem koukal že třeba Borovany nebo kde, co jsem koukal tak mají vlastní technický služby, což je pro 

nás jako pro Miličín je velká frajeřina a jako mít firmu ve firmě je taky blbý. Takže takhle mít ty zaměstnance 

na tvrdo co dělají všechno tím, že já budu ten kdo tu práci bude dorozdělovat tak to opravdu to by bylo super 

jo. Teď řeknu: hele támhleto je potřeba vyzdít nebo zpravit… A teď vodák dneska to je kord. Samozřejmě teda 

spolupracujeme s Radkem Dohnalovým, ale že každých pět let se mění vodoměry a těch lidí na to je málo a 

každou chvíli tady někomu něco praskne, i o víkendu žejo …  
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Jak jsou financovaný tito zaměstnanci obce?  

Všichni jsou z rozpočtu obce. Sociální zaměstnance aktuálně nemáme, ale když tady byl přede mnou pan Zíka, 

tak tady někoho měl na ty nařízený veřejně prospěšný práce tak tady dělali něco no. Aktuálně jsem se na to 

ptal loni ale s tím pracákem to je složitý. Zítra zrovna sem přijdou z pracáku tak nevím co budou nabízet. Před 

rokem nám bohužel nabízeli jenom ty lidi, co jsou 12 a víc měsíců na úřadu práce, což teda z toho mám strach, 

protože to jsou buď lidi, co čekají na nějaký důchod jo anebo to jsou lidi co pracovat neuměj nebo nechtěj. 

Takže s nimi je víc problémů než to…  Jako já to tady přes léto řeším brigádníkem, nebo dělají se jako smlouva, 

na dohody se dělají. Jako bylo že se nám tady zbláznil důchodce a bylo to takový to sekání, takže se sním dělala 

smlouva, dostal obecní křoviňák a staral se o hřbitov jo třeba. Takže se to řeší tak nějak operativně co je zrovna 

potřeba.  

Jaký je poměr zaměstnanců obce pracujících administrativně a manuálně? 

Dva jsou jako technický a zbytek jsou jako administrativní no. Na uvolněné pozici jsem jen já. 

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

No tak jako jsou samozřejmě, spolků my tady máme spoustu, Sokolové, co mají sokolovnu, pak Sokolové co 

jsou fotbalisti, to je teda zase jiná odnož pak myslivci, včelaři, mezitím se ty lidi prolínají že jsou ve více 

spolcích naráz. Pak v těch menších osadách jsou většinou hasiči, v Záhoři hasiči, v Malovicích hasiči, 

v Petrovicích hasiči a dělají všechno vlastně, starají se o kulturní dění v těch osadách jednotlivých ale přesah 

do jiných obcí. Jakože třeba miličínský fotbalista hraje i v Mezně. Jinak nevím no, hasiči ty si moc do zelí 

nelezou, ale pořádají různý soutěže to je jasný no. Samozřejmě teď v mezně jak je to vypláchlo, tak volala 

tenkrát starostka ještě, tak jsem tam poslal místní hasiče s cisternou na omývání silnic že jo, to je jasný. Takže 

to jako aby jim pomohlo. No jako já si myslím, že my zas tolik věcí neřešíme, samozřejmě že když někde 

padne strom nebo popadají stromy tak to jsou věci třeba dělaný na oficiální výjezd kdy my teda v Miličíně 

máme profesionální hasiče třetího výjezdového stupně a ty kluci právě jezdí na dálnici, když musejí. No já 

nevím no, ke všemu, když musejí, ale to je tak jako taková povinnost když to písknou. Ale jako tyhle 

výpomoci… to Mezno třeba bylo takhle no… ale jinak ty pomoci to moc nepřichází, každej si to řeší vlastníma 

silama ale jako zároveň jsem přesvědčený, že kdybych potřeboval něco a zavolal třeba tátovi (starosta 

Střezimíře) tak mi sem někoho pošle tak samozřejmě nikdo neodmítne jako co mikroregionu týče.  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

MV, kraj blanických rytířů a pak teda v rámci mikroregionu řešíme založení ty MASky, což teda ještě není, 

ale už je to na spadnutí. Od čeho si teda slibujeme že budeme blíž k těm penězům žejo. A hlavně tím že si 

myslím jako že jsme schopný se dohodnout, tak je pro nás asi jednodušší, když bude nějakej balíček peněz 

kterej přijde do tý MASky jako Voticko, a řekneme si, že teď vy tří potřebujete vyřešit ty školy nějak jako 

doklepnout tak si vemte ty peníze teď a my si zase vyloupneme peníze na něco jiného. Alespoň si to od toho 

takhle slibuji jo! (smích) Samozřejmě že když potom dojde na peníze. žejo… Jasně že všichni jsou v pohodě 

jako v rodině, dokud nepřijde na peníze žejo, dokud nepřijde dědictví (smích). Jinak jako čerpali jsme nějaký 

peníze z Posázaví, ale nejsme členy, jen je tam naše území. Ale jinak to honíme přes ten mikroregion.  

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Já u toho nebyl, to byl můj přechodce, a to byl dokonce ještě pan Posteckej pře 12 lety když byl starostou, ale 

vím, že to nějak asi se Slavíkem a v Mezně byl Ruda tak to asi nějak vymýšleli no.  

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

No tak je tam nějaký předsednictvo, je tam nějaká skupina, která to táhne. Nás sezvou na schůze a my řešíme 

nějaký věci jo … já třeba v žádném předsednictvu nejsem ani v jednom svazku 

Z jakých zdrojů jsou financovány? 

Máme nějaký členský příspěvky, nějaká podpora je a pak se přiznám že teda úplně netuším. Nejde to vědět 

všechno naráz. Hodně věcí jsem si představoval a ještě víc ne. Hlavně teda já jsem šel do zastupitelstva, protože 

mi to nebylo lhostejný a jako miličínskej patriot jsem chodil občas na zastupitelstva jako občan, abych byl blíž 

tomu rozhodování, aby to nebylo takový to jakože někde sedím na pivu a mám k něčemu připomínky tak jako 

říkám takhle ne, já prostě budu kandidovat a ono to vykvetlo až úplně takhle no. Já se přiznám že jsem rád, 

protože mě to začalo strašně bavit, samozřejmě mě mrzí spousta věcí, protože jsem si myslel že něco půjde 
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jednodušeji, protože jsem do toho vůbec neviděl a jakákoliv pitoma než to protlačím přes razítka ať už ve 

Voticích nebo v Benešově je tak jako na tři měsíce, ale je to strašně zajímavý je to strašně pestrý ale je to o 

nervy, ale zase nevím no… Jak to tady mám prostě rád, tak jsem ochotný to tomu obětovat 

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

No jako dotace? Tak teď zrovna budeme dělat, všechno nám to přiklepli, což je dobrý, řešilo se hasičké auto, 

jak byli nějaký ty na tu dodávku hasickou, jak to máme. Vysoutěženo máme i že přes prázdniny velký budeme 

opravovat vytápění ve škole. To je ale nějaká krajská dotace, to je nějak jak je nějak ta tisícovka na obyvatele, 

pak nějaký dvě speciální učebny přes dotaci z Posázaví se tam budou zařizovat a jinak další dotace, tu 

kanalizaci jsem teď shodili, no a jinak tady byli nějaký dotace na opravu kapliček a takových věci. Já se přiznám 

že s těma dotacemi trošičku bojuji, protože ně všechny jsou jako rozumně nastavený a i to opravování těch 

kapliček je přemrštěně drahý jako. Tady třeba z toho Posázaví na ty dvě učebny, tam je krytí 95 % takže i 

kdyby to někde jako ulítlo, jakože si budu myslet že to je dražší, než by mělo tak ta spoluúčast obce je tak 

malá, že mi to může bajt jedno když to řeknu. Bohužel tady u té kanalizace, tam z toho SFŽP je jenom 63,75 

% a to už je strašně jo…. Hlavně mě na tom štve to, že já sem si to nechal přepočítat v Benešově tuhle tu věc 

a jsem o těch 50 milionu levnější a je to tím že oni si podle  nějakých tabulek počítají nějakých 10 tisíc za 

trubněnej metr kanalizace a v Benešově jsme na 5 tisících a když jsem tady schválně  šel a koukal na místní 

opravy nebo překlady vodovodů, tak jsem tedy dal dohromady nějaký faktury a průměrný náklady když tady 

spolupracujeme s firmou tady vedle ze Záhoří kdy má Kul dva bagry a tohle to tak jsem na třech tisících na ten 

metr jo… takže blbý je že opravdu teď jsem byl tady teda jo, protože to řeším tu kanalizaci tak jsem byl za tím 

starostou v Bělči u Mladé Vožice. Ale tím, že ta obec je malá tak můžou mít i domovní čističky a nám je tady 

na ten počet lidí nepovolej už a zase vám udělají domovní čističku, tak ta čistička stojí 60-70 tisíc ale tím že 

oni jdou taky přes dotaci, tak za ní platit 125, to prostě je jako normálně je jako státem řízená loupež. Fakt je 

to špatný no tohle to. Jinak jsme ještě v BENEBUS, a i v MAPu, ale to je jakoby delegovaný na ředitelku školy, 

ta si to řídi paní ředitelka sama 

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Projekty si vyhledáváme sami, samozřejmě z mikroregionu nám je předhazují taky, že jo když něco je, tak 

třeba oznámí, nebo takhle, nebo spíš my si tady něco vymyslíme a řekneme v mikroregionu, kdyby něco bylo 

v tomhle tom smyslu tak oni nám předložil co je a není možný, jinak já teda sám za sebe řeším chod obce a 

věci kolem obce a tohle to jsem s dovolením přehodil na místostarostku která je předsedou sokola a už léta se 

v těch dotačních titulech motá a umí v tom pracovat, nebo alespoň určitě předpracovat aby až když se s tím jde 

na ten mikroregion bylo snažíš. Ta je tedy semnu taky úplně nová no.  

Kdo administruje tyto projekty?  

Všechno to řešíme přes mikroregion, protože nám to jako nabízejí a my jsme si i jako odsouhlasili že když ten 

projekt dopadne tak zaplatíme nějakou částku, myslím že to nějak deset tisíc. Protože ty firmy, když to nabízejí 

tak se to pohybuje úplně jinde když řeknu tak třeba i jednou tolik a my zase jsem rádi, když ty peníze skončí 

mezi námi, a proč ne že jo. Musím říct, že zase ty holky opravdu jsou tam šikovný jo a fakt je to spolupráce 

fakt výborná.  

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

Přes ně fungují veškerý vazby, tam se potkáváme se starosty, a jako když jeden něco řeší tak jako řekne, že 

tady byl starosta ze Střezimíře a řešil zrovna to samý, zavolej mu a takže je to fakt jako takový uzel přes který 

to všechno honíme. Nebo já to tak každopádně vnímám, teď u mě samozřejmě jak jsem spoustu věcí nevěděl, 

tak Viktor Lišků který to tam jako šéfuje a když jsem něco řešil tak on vezme telefon, zavolá na Svaz měst a 

obcí protože tam má už třeba někoho známého abychom to jako třeba hned řešili.  

Vidíte v činnosti svazků Možný zárodek vzniku vyššího administrativního úřadu?  

Nevím, pro mě to má přesahy v tom, že třeba ten Viktorem je předsedou i toho „KÁBEREKA“ toho klubu 

Blanických Rytířů, takže tam ty vazby veškerý fungují dobře, takže on je poměrně jako velmi důležitá osoba.  

 

Otázky pro rozhovor: Škréta, Neustupov 

 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 
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Dneska je nás v obci už asi 550 a působím zde od roku 94. Teď jsem třetí volební období starosta a tři roky 

nebo čtyři roky místostarosta. Asi tři roky.  

My nemáme radu, my máme zastupitelstvo ve vyčíslení. No výhoda a nevýhoda je v tom, že… nebo … dřív 

to bylo tak, že ty malý obce, když bylo to Posázaví dost biti, protože to Posázaví to spíš podporovalo ty velký 

města. Proto Benešov vystoupilo z Posázaví, už asi určitě, už má svoje, že jo. A ono potom to bylo takový 

špatný no. Jsou ty malý obce stejně furt byti, na tom, jak je to, tak je to. Ten rozpočet není to takový. Je to tím, 

že jsou v těch obcí lidi, který choděj do práce větších. Daních těch sem jde málo. Tady je to spousta důchodců. 

Všechny jsou pracovně činí, nejde z nich daň. Těch mladejch je tu prostě pár a ty jezděj všichni pryč, protože 

tady není kde. Ale to už je pěkný, jsou tu hlášený a jde z nich daň, už je to tady, těch je ale málo. Protože my 

jsme Neustupov a 17 osad pod to. 2670 hektarů má rozlohu obec. Máme i 26 kilometrů silnic, které se musejí 

prohrnovat v zimě a udržovat. Je to hodně no. 

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Naše obec je financována hlavně z těch daňových. Obec je vlastníkem, dneska už je to passé, 26 hektarů lesů, 

který vlastně jsme nějak provozovali ve vlastní režii a tím pádem, když jsme z toho potřebovali peníze tak 

jsme, ale dneska to žere kůrovec a dříví není k prodeji. Je to vlastně passé. Má obec, nevím, třicet, třicet dva 

hektarů polí, ty jsou teda pronajmutý. Teď jsou tak za tři tisíce hektar, tak to už jsou dneska taky peníze, že jo. 

Další peníze máme ještě z ministerstev. Z toho asi nejvíc, z životního a z těhle těch no. Ale tohle všechno 

vlastně ERPČko je založeným na tom, že ty ženský co tam jsou, nám pomáhají za prvé s těmi dotačníma 

titulama a i to hlídaj. Takže vlastně ty když ten dotační titul vyjde, tak oni už vědí, kdy vyšel, do kdy musí být 

podanej, proto je potřeba hlídat furt, mít připravíno dopředu, aby se potom jen podávalo. Protože oni vyhlásí 

dotační a za dva měsíce chce, aby už byl podanej, že jo. A to potom se už nestačí, že jo. 

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

No já jsem starosta neuvolněný, místopředseda je také neuvolněný, máme 9 zastupitelů a pak je tu paní jako 

zaměstnanec. Jinak tady třeba jsou lidi na smlouvu nějakou dycky, na provedenou práci třeba údržba zeleně. 

To jsou lidi, který těch 300 hodin, dohodáři. Dříve jsme mívali třeba 7 nebo 5 sociálních pracovníků, 4 nebo 5 

bylo normálně, ale taky sedm. Ale dneska už to není protože, dneska už tam zbývá takové zrno, to řeknu 

popravdě, to nemá cenu brát. A ty který tam byli, tak už někde dělaj. Už je to hotový, že jo. Zaměstnance jsem 

byla jedině tady z těch našich místních částí. Já jsem nebral nikdy odjinad, protože jsem si říkal, že je to věc 

starostů, který to tam mají a ty lidi práci nemaj, proto jsem bral tady jenom. Jiný sem nechodili. 

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Nejvíc jsou tu hasiči., jako jediná složka nejvíc. Zhruba tak 30, 36 je členů s výjezdovkama 18. Stupeň 

výjezdovky máme pětku, ale máme auto s vodou i v zimě. Dýchací přístroje, veškeré vybavení, je tu, ale jsme 

pětka. Ono nás používá Benešov jakoby k nim nebo Voticko, takovej ňákej krizovej štáb tam je udělanej, když 

potom se něco děje, tak vlastně je to, ty tam pojedou nebo Vlašim se. Dneska je to tak, že oni hasiči nedělej 

kraje, takže tady máme tři kilometry Jihočeský kraj, takže oni už překrejvaj naší až do Jihočeskýho kraje. Oni 

udělají nějakou kružnici aby to pokrytí bylo co největší, že jo. 

Jsou tu taky myslivci, ty fungujou. Ono je to vesměs všechno takový, člověk je používá proto, protože když je 

teď kůrovec, tak ho chodějí pálit do toho lesa, sbírají odpady, takový brigády no. Často je to OK, že kdo je u 

hasičů je i u myslivců. Oni pak říkají, že jsou takový ozbrojení brigádnící (smích). Jedny myslivce mám tady, 

jedny mám v Jiřeticích, hasiče mám čtvery. Jedny Neustupovský ty jsou s výjezdem. Vlčkovice,  Jiřetice máme 

taky vůz s vodou. Ale v zimě nejezdí vůbec. 

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Mikroregion, pak jsme Vlašim, kraj Branickejch rytířů, jo. Oficiálně teď nový vznikl teď napodzim, protože 

dřív to bylo, dřív jsme tady z toho Votice – Ratměřskej a my. Víc nikdo tu nebyl. Samozřejmě tyhle všechny 

spolky potřebují peníze, že jo. My jsme v týhle době platili ročně deset tisíc do toho spolu, do toho, aby to 

vůbec nějak fungovalo, že jo. No teďka jak se to zakládalo, samozřejmě, dneska už jdou tady vlastně všichni, 

ale ono je to tak založený, že tam je i Zruč, i tahle strana, že jo. Dále jsme Svaz města obcí České republiky, 

Sdružení místních samospráv SMS ČR a spolek pro rozvoj venkova SPOV. 



 

104 

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

U Kraje Blanických rytířů jsem byl jako, obec tam byla, protože už tam fungovala. My jsme tam vlastně přešli, 

to se předělala jen smlouva. Byl jsem u založení i mikroregionu, ale už předešlého, protože tady byl Džbánek 

u toho založení jsem byl taky a pak se to přešlo vlastně na tohle to. Tohle to byl vlastně ten počinek, že se 

založí to svoji masku a budeme si brát svoje dotace, protože tady to funguje tak, že když třeba i město Votice 

něco sehnalo, příhrálo, tak se tam vždycky starostové dohodli, komu se to dá nebo jak to bude jo, když dostal 

jednou ten, tak přístě dostal ten. Tady to nebylo takový, že jeden bral furt. Což je tady hrozná nevýhoda. 

Hejtmanka tohle chválí, ono jich je tady těhle víc, který nevěřej, že to tady takhle funguje. Byli tady na schůzí 

z kraje a koukali na to a říkali, že tam se sedí a nikdo neřve, že by to chtěl. Oni prostě řeknou dohodnout, tak 

se to dohodne. Tak to má právě fungovat.  

Důvody? – těch je spousta. Školy, školky, doktor, to se všechno řeší vlastně mezi obcema. Tady je . To vlastně 

v těch městech ani nevědí nebo ona to neví ani hejtmanka, když se to veme. Nám chodí doktor do Miličína 

praktickej, zubař. Do Jankova mi zas chodí praktickej zubař. Zubař mi utekl, protože podle nového zákona 

zubařů musí mít svůj rentgen. Ona ty peníze nemá na ten rentgen, tak jsme se dohodli s Jankovskou, k tomu 

šel i Ratměřeckej, protože tam mu choděj taky lidi a my jsme na to přispěli nevím asi 100 tisícema na ten 

rentgen jsme se složili, obce tři. Tak čtyři roky, to je, ani ne. Oni tam mají ty ordinace, zařízený už z dřívějška. 

Ale prostě ten doktor, bez nějak to prostě nefunguje, dneska řekli, musej mít rentgen, jinak to nemůže 

provozovat. Tak se to udělalo, Miličín to samí. Musel se podpořit rentgen, jinak by zubař nebyl. Tady jsme 

mívali doktora, doktorky. Ale nemá to cenu, protože stará vymřeli a mladý sem nechoděj. Ty si chodí od 

zaměstnání, tam maj svýho doktora. Takže tady chodili tři čtyři lidi, tak toho pak nechal a chodil jednou za 

měsíc, řekl, že můžete do Miličína, když nechcete do Votic. Měli jsme školu, ale tu zavřeli asi v 88 nebo 87, 

já jsem jí ještě vychodil. Teda tu devítku, ještě tady. Je tu ještě jeden problém. Mě tu chodí děti do školy do 

Votic, do Miličína, do Mladý Vožice a do Jankova. A to samí se školkou. Jsme i v Rebusu (NEROZUMÍM), 

využíváme je hodně jako školní autobusy. Dneska už to bude asi passe, teďka když se to dohodne, tak tu bude 

integrovaná doprava. Už teďka se ladí jízdní řády. Mělo by být sezení během dalších 14 dní. Z Bene bude bus 

jezdit taky. Tady je problém, že to musíme provozovat s Jihočeským krajem. Protože máme na hranici. Oni 

sem stejně přejížděj a oni přejížděj tam. To nejde udělat, oni si mysleli, že udělají integrovanou dopravu 

středočeského kraje, ale tak to není. To se dělá z Benešova, to je fajn. Ale když dojedou do těhle konců a ty 

kraje mezi sebou. To tak nefunguje že jo. Ještě vám řeknu, tady je jedna velká výhoda, že starosta města Mladý 

Vožice, Pan Větrovskej je jakoby i senátor.  A tady když byli volby, tak jen pro zajímavost, tady ho volila víc 

jak polovina lidu a přitom je z jihočeského kraje. Protože když pak k něčemu přišlo nebo jsme někde 

potřebovali pomoct. Tak on i když je z jihočeského kraje, je senátor, má přece jen někde slovo. To tak je. 

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Samozřejmě tam, aby to fungovalo. Jsou věci, které se musej i střídat že jo. Ale jako předseda spolku je pan 

Liška, že jo. Nejvíc to zaštituje město Votice, protože jsou tam kanceláře a tyhle věci, že jo. Oni nám dělají 

výběrový řízení. To výběrový řízení, stojí nějaký peníze. Oni to dělají za úplně jiný peníze a ono se z toho 

financuje papír, telefony, tiskárny, potřebují počítače. To všechno stačí z těch výběrek udělat. Nebo poplatit. 

Financovaný je to čistě tadydle z toho. Oni si pak ještě vyřídí nějaký dotační titul. Ve směs. Od hejtmanky. 

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

Ty sociální, to je meziobecní. Protože tady je jak. Město Votice zas dalo nějakou místnost v tom 

rekonstruovaným klášteře, kde vlastně může přijít člověk, co je v tísni. Tam jsou právní nebo sociální 

pracovníci. To je vlastně dohoda mezi těma obcema, že ty to zaštituj a tam to funguje. Ty meziobecní věci se 

žene všechno přes ten mikroregion. 

Čističku odpadních vod řešíme individuálně. Udělali jsme výběrové řízení a vyhrál to ten Humpolec, po třech 

letech to vyhrál znova. My jsme vlastně začali jako první, tady dělat čističky nebo jsme chtěli dělat čističky. 

No, požádali jsme o ten dotační titul, to bylo těch 150 tisíc. Na barák, na všechno no a tu dotaci nám jako by 

přiklepli. No jenže, jak jsem to furt študoval dál, tak jsem přišel na to ta čistička, dneska už to vím, vyjde na 

64 tisíc, když je to normální barák, tady se dával dotační titul. Ale vy musíte pak poslouchat, co oni pak říkaj. 

Takže děláte projekt za 4 tisíce, projektant, ale to je tam pak už za 12. Takže těch 150 tisíc, ty lidi vyberou, jo. 

Někdo se kapsuje, když to řeknu, takhle a vůbec. On tu u mě Karel Babickej byl teďko, oni to teď, jakoby 

projektanta vzali přes mě. Tady mi totiž dělal na děšťovou kanalizaci z jihu a tak jsme se bavili, že jednou na 
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to dojde, jak budem dělat ty čističky, tak se jednou bude muset udělat i kanalizace a on že proč. Já že na 

deštovky, tak jsem začal od Votic, pak už to bylo na kraji a tak to došlo tak daleko, že jsem řekl, že je to stát 

ve státě a že ten dotační titul jsem vzal zpátky. A to byl problém, protože jsem, oni mi ho nedali a musel jsem 

znova za zastupitelstvem schválit, že s nima končíme a že od nich peníze nechceme. A když to lidi viděli, co 

se děje, tak se schválilo v zastupitelstvu, že obec dává na čističku třeba třicet tisíc, když člověk předloží 

kolaudaci. A musí tady mít trvalý bydliště. A tak je to teď nastavený. Takže ten člověk do toho teď dá 30 tisíc 

a třicet dostane. Ty náklady jsou okolo těch 60 tisíc, pokud si to neudělá nějak svépomocí. Tady je to ještě tak 

zařízený, že to dělá pro nás pan Hromádko, můžete si ho objednat, že si ničeho nevšimnete, a nebo můžete říct 

že si tu díru uděláte sám, dáte si do toho tolik a tolik betonu a já přijedu a namontuju ho tam. Bagr něco stojí, 

ale takhle, na tý vsi je to úplně jinak. Ten mu to vyhrábne, za pětistovku. Takhle, když už přijedou odjinad, tak 

jsou to jiný náklady. Pak to vychází někde. 

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

S tímhle nápadem jsem přišel já. Ale to bylo na popud ty velký čističky. Tady se měla dělat čistička, už řeknu 

zpátky v 98 roce. V tý době byl nějakej projektík, který měl stát 32 nebo 38 milionů. Teďka když jsem byla na 

krajský schůzi a tam říkali že do roku 2022 se musí něco udělat s tím životním prostředí, čističkami a todle. A 

když si sem přijel, tak jsme se tu začli dohadovat o tý čističce jsme oprášil ten projekt, jak to tedy bude. Máš 

šedesát milionů, zad to o dvacet povylezlo. No tak jsme to ještě nechali bejt. Furt jsme přemýšleli, co s tím 

vytvoříme. Ale potom začal Vikov a Vikov si udělala čističku a ty okolní ne. A já jsem se na to pak někde ptal 

a oni říkali, jo to je dobrý, oni ty okolní osady pak vozej do čtističky. A já povídám, že si mi to moc nelíbí, že 

hodíme všechny ty vsi, všech těch 17 osad hodíme přes palubu. Tak pujdeme do tohohle toho, no, jenom vám 

řeknu, jak to skončilo. Vikov to začal stavět, my už jsme to dělali. No a teďkon je tam takovej boj, že vlastně, 

ty co pouštěj do čističky, platěj třeba 250 korun měsíčně.  A ten co tam vozí, platí tisíc korun měsíčně a už jsou 

boje že jo. Říkají, proč já mám platit tisíc korun, že jo. U nás to tak není, u nás má každej svoji. My jsme tady 

udělali tu centrální a všichni mají čističky. Když jsem tohle udělal na sále, tady máme sál, tak jsem svolal lidi, 

přišlo, přišla celá obec, přes sto lidí přišlo. A do týdne tady bylo 80 žádostí, ale já jsem jim tam slíbil, že jim 

pomůžu vyřídit papíry. A dělám to do teďka. Veškerý papíry, manželka to píše, vyplňuje, tyhle. Oni vlastně 

jenom dávají podpisy. Přijede z Berouna, my to objedeme, šest, sedm jich uděláme, objednáme čističky a 

jedeme dál. To by nešlo najednou. Taky kvůli kolaudaci, objednám kolaudace a vím, že projdou. Vím, co tam 

chtěj, co chtějí na životním prostředí, to připravíme do detailů, zase to objedeme a je to. 

S vodou jsme na tom, no dvakrát jsme. Nikdy jsme nemuseli dovážet. Zastavili jsme, regulovali jsme, 

neposlechli lidi, tak jsme museli zavřit. A oni když jsou mydlinky na rybníce v devět hodin večír a nejde voda, 

tak ono se to srovnalo. On stačil jeden tejden takovej. Je to drzý, ale voda přes den byla každej, do večera. Lidi 

pak viděj, že je zle, tak začnou pak šetřit. Ale zase pak ty mydlinky an rybníce no, kdo to nestihl do devíti se 

doma vykoupat, tak šel na rybník. My máme vodovody jeden v Neústupově a jeden v Miřiticích. Ale ty ostatní 

lidi jsou na bázy studen. Vozili jsme vodu, vloni, předloni. My ale máme studnu v Miřeticích, že to můžeme 

brát kolik chcem, to nemá dno. Hodně silnej. A aby lidi nemuseli chodit s kyblíkem k cisterně, tak jim to 

pustíme do studny. Ale Když vědí, že jí je málo, tak oni si ji lidi pošetří. 

Projekty si vyhledáváme tak nějak sami. Nebo nám je nabízí mikroregion. Žádnou speciální pozici tady k tomu 

nemáme, svépomocí a klape to tu 

Kdo administruje tyto projekty?  

Připraví to moje manželka, pak zkontrolujem, aby nám to nevrátili a pak už i to výběrový řízení dělaj ve směs 

oni. My bez výběrovýho řízení nic moc nemůžem. Tady je ještě ta blbost, že to musí být nejlacinější. Pak jsou 

tu firmy, o kterých člověk ví, že je nějaká, nepředstavoval by si jí, ale vyhrála výběrový řízení a musí jí vzít. 

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

Bez tohohle svazu bych řekl, by byl problém. Dneska vám řeknu, je ta stošestka, zákon sto šest, jsou věci, který 

ani ona neví, musela by to hledat. A ty ženský na tom mikroregionu, už vědí nebo se s tím potkali, jezdí víc 

těch obcí, že jo. Jí to pak pomůžou sepsat, že jo. Tak to vidím jako velký přínos a teď jestli se nám povede ta 

maska… Takhle, já jsem nejstarší v tom mikroregionu, ale ty mladý, třeba Karel, tomu je, no asi padesát, tady 

je představa, že tady budou kolik let, že jo. Ty jsou pak schopný se dohodnout. Nejsou to nějaký rváči. Liška, 

ten je tam taky nějaký třetí období starostou. Ty tam budou a ty budou schopný se dohodnout. 

 

Otázky pro rozhovor: Novák, Olbramovice 
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Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Tak já říkám že pořád ta vesnice má své kouzlo, o…. Je to něco jiného než žit na městě. To jediný no a pak 

taky že ty lidi k sobě mají samozřejmě trochu, trochu blíž. Takže tam myslím že je ta hlavní… Asi jako 

samozřejmě, že ty služby nejsou tak úplně ideální jako v tom městě, ale jinak bych už ani neviděl tak velký 

rozdíl žít v tom městě nebo na té vesnici.  Ony Olbramovice mají něco přes dvanáct set obyvatel a to už je dost. 

Jinak osad je tu dost, spousta samot…. Jinak valná většina lidi samozřejmě žije tady v Olbramovicích, pak ty 

větší jsou Tomice a Křešice, ale…. 

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

No vlastně, z daní co jde od státu, to je nejvíce co dostáváme. My sice jako obec podnikatelský subjekt můžeme 

mít, nebo máme IČO ale vlastně v ničem nepodnikáme momentálně, takže z toho máme minimální peníze. 

Historicky jsme měli větší příjmy z lesů a tak podobně ale nic takového že by to tu obec nějak výrazně nakoplo 

nebo že by se to tak dalo říct. Ani v minulosti… Pak máme nějaký rybníky v nájmu, ale to jsou řádově 

desetitisíce a to není úplně nic.  

Co dotace?  

Tak to čerpáme především evropské víc si myslím a to je něco přes mikroregion. Ale i v minulosti tady ta obec 

byla napojená na některý lidi který nám ty lidi dotace shání. To jsou soukromníci, který vám ty dotace shání. 

A vlastně dělají jen tohle to, takže už tam ty cesty mají vyšlapaný a takže bych řekl že vědí jak a kde co a jak. 

To jsou teda jako firmy na IČA. Dělají to i jinde a i u nás. Prostě jsou to firmy co shání dotace.  

Co MAS Posázaví? 

V minulosti nám sháněli, ale nepamatuji si že bychom někdy něco od nich dostali. Vždycky jsme skončili u 

nich první pod čarou. 

Nejste první kde to takhle slyším.  

No mě je to taky divný, ale opravdu to takhle funguje. Ono v těch Maskách to je pak že jsme jim přestali dávat 

peníze a oni nám pak taky no. 

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Uvolněný starosta, pak jedna paní v podatelně, pak tady je účetní, pak vlastně tady mám člověka, zaměstnance 

obce… máme prostě dva a půl úvazku na technickou správu obce.  

Kdo se stará o kulturní akce v rámci obce?  

No tak to musím říct že za stoprocentní pomoci jsou to hasiči, ty nám vlastně jakoukoliv akci pořádáme, tak 

nám to dělají hasiči. Samozřejmě místostarosta náš tady je taky hasič. Jakože ne jenom tady, on je to i hasič 

z povolání. On dělá vlastně práci která je zároveň i jeho koníčkem no. Což je taky samozřejmě vidět no.  

Jaká je poměr v zaměstnaneckých pozicích tady?  

Administrativa 3 a fyzicky taky tak zhruba 3. Pak tady samozřejmě máme paní v knihovně který tam pracuje, 

pak tady máme na poloviční úvazek paní který se nám stará tady o sýpku která se nám stará o kulturní akce a 

pořádají se tam výstavy. No takže… A pak samozřejmě lidi kteří jsou tady na dohodu když je potřeby něco 

opravit nebo udělat. Nemáme tady správce hřiště, ale máme tady člověka který tam odpracuje nějaký hodin 

protože je třeba aby tu trávu posekal tak tam máme člověka který se stará o hřiště co máme umělou. Ale to jsou 

hodináři, kteří nás stojí tisíc až třeba tři tisíce měsíčně a pak samozřejmě podle toho jestli je sezona nebo zima.  

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Myslím že hasiči mají řádově něco kolem 160 členů, což si myslím že je hodně. Pak samozřejmě sportovci, 

těch nevím kolik je ale přes sto jich bude určitě. To jsou vlastně asi ty největší spolky který tady jsou. Pak tady 

máme samozřejmě myšivce, včelaře, hokejisty, pingponkáře.  

Přilehlé osady mají vlastní spolky? 

Ne, akorát mají teda samozřejmě ty Tomice a Křešice, ty mají teda své hasiče, ale my máme výjezdovou 

jednotku, ta je tady u nás. Ta je na úrovni tři tady u nás. 

Vytváří tyhle spolky nějakou činnost? Pomáhají nějak v rámci meziobecní soudržnosti?  
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Já bych řekl že ne úplně ve velkém, ale určitě se to děje. Třeba Tomičáci, ty jsou blízko tady Tomicím nebo 

takhle, takže když je třeba tak si nějak navzájem pomůžou. Takže zase hlavně ty hasiči určitě. Jinak pořádají 

turnaje, memoriály, dětské dny. Ale s těmi hasiči pořádáme pochod kolem Olbramovic a většinu činností co se 

tu dějí. Letní kina, loni tady byly zábavy v létě na parketu… Takže jak říkám, ty hasiči nám tady opravdu 

pomáhají… Stavění májky, čarodějnice, takže cokoliv… to je spojený s hasiči.  

Sběr šrotu taky… to je angažmá místostarosty. 

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Tak MV, potom vlastě jsme členy toho jak jsou Blanický rytíři, tak na to vlastně přispíváme asi dvaceti tisíci 

ročně, nebo takže jsme i u nic ale ty nám vlastně tak nějak dělají reklamu nebo tak.  

Jaké myslíte že jsou hlavní důvody vzniku té meziobecní spolupráce? Proč se to děje? 

No protože, podívejte se, víte co… Na té obci je tolik práce, když to vidím. Není to jako ve městě, kde na 

každou věc je úřad. Ale ta malá ves se s tím vším musí umět popasovat sama, takže je toho hrozně moc a proto 

vlastně když jste tady v tom tak si dokážete nějakou část zjednodušit. Nebo vlastně nějaký novely zákonů a 

všeho… Oni vám to všechno připraví, dají vám to na stříbrném podnose když to tak řeknu, takže to je takový 

nejlepší. Pak samozřejmě dotace… ale nejenom jí sehnat, ale potom jí samozřejmě čtyři pět let propsat, takže 

tohle všecko oni nám zvládnou udělat tam. Sociální zabezpečení, jo…. To my všichni přispíváme na jednu 

hromadu a pak samozřejmě takhle každý ten starosta nevěděl komu ten druhý. A pak teda jedny z toho nemohli 

profitovat a druhý strašně moc a tak. Takže než to vzniklo tak to bylo o tom kdo jak kdy přišel a dokázal z toho 

starosty ty peníze vyprosit, ale to teď už tak taky není jo.  o je obrovský plus. 

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Takže vlastně to už začínalo jak byly džbány a já jsem do toho tak nějak nastoupil. Ale ono se to pořád tak 

nějak rozvíjí a posouvá víc a víc dopředu jo… 

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

No šéf je Viktor Lišků a pak samozřejmě ty děvčata co tam s ním jsou na Mikroregionu. S těmi komunikují 

děvčata tady z obce…Prostě ta spolupráce tady s tím mikroregionem to je pěkný. Víte co, když něco funguje 

tak to funguje. Takže když se něco děje anebo je něco potřeba tak oni zavolají. Každý dělá něco a když je něco 

potřeba tak je jednoduchý tam zajet, skočím do auta a jsem tam hned.  

Jak je činnost DSO MV financována?  

No my jim na to přispíváme jako obce a pak vím že shánějí různé dotace na ty lidi tam, aby j tam mohli udržet, 

aby je tam mohli financovat ze zdrojů které dokážou najít a s tím že nejvíc to samozřejmě dotuje město votice 

opravdu, jako to určitě.  

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

Dělala se škola, školka, kříště víceúčelové, pak jsme dělali novou hasickou zbrojnici v Tomicích, pak jsme na 

dotace sehnali traktor, pak jsme sehnali kontejnery, štěpkovač, všechno přes dotace postupně získáváme. Pak 

jsme získali dotace na opravu sociálního bydlení. Ta sýpka kde pořádáme kulturní akce se z peněz za dotace 

opravila, tenhle ten obecní dům se opravil. Přestavěla se hasičská zbrojnice, koupili jsme hasické auto, toho 

tranzita. Takže ta obec si nešáhne tolik do rezerv. Zkrátka by nemohla tak opravovat a tak budovat v takové 

míře ve které se to děje jako teď.  

Odpadové hospodářství? 

To nás hodně trápí… to jsme s těmi devíti obcemi za jedno, může to fungovat líp a tím ale nechci říct že by to 

fungovalo nějak špatně ale všechno se musí hlídat a samozřejmě nás tlačí i legislativa. 

Ty projekty co jste jmenoval, kdo je pomáhal zprostředkovat? 

Tak samozřejmě hasický auto je MV, potom tu máme školku, posílení vodních zdrojů, zateplení téhle 

budovy…. Vlastně jsme tady takhle opravovali kříže a zvoničky a kapličky…. Ale jinak tyhle nějaký velký 

akce to často šlo i přes někoho jiného.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

No samozřejmě z MV dostáváme hlášení a pak druhá věc je že víme co chceme a víme co bychom chtěli 

koupit. Že třeba jsme sháněli traktor, který vlastně ta dotace nebyla pro nás nebyla reálna ale nakonec jsme to 

úplně z jiný strany dostali a máme nový traktor jo, takže…. No a to bylo zase přímo přes firmu co to prodává 

a ta se zapříčinila za získání ty dotace. 
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Speciální pozice pro vyhledávání dotačních titulů? – NE 

Kdo administruje tyto projekty?  

Všecko bych skoro řekl že nám dělá MV, tak určitě 90 %.... dřív ještě než jsem tady byl tak tady byli 

soukromníci kteří to pro tu obec dělali a já když jsem nastoupil tak to tady ještě dobíhalo ta administrace jejich 

a jako taky to byli lidi na svém místě jako opravdu. Žádný problém s nimi nebyl nebo tak. Ale jako teď vesměs 

to všechno přebral MV. My jsme přešli z jednoho funkčního mechanismu do druhého a musím ještě zdůraznit 

že ten MV to dělá podstatně laciněji než to dělali ty soukromníci.  

Takhle nám ty peníze zůstávají za tu provizi vlastně zase v tom MV. 

Jak vnímáte to že jste členy DSO? A jak to vidíte pro celé ORP? 

No určitě dobře to vnímám. Nevidím nic špatného. Jen samá pozitiva. Fakt mě nic nenapadá špatného. My 

jsme taková velká rodina co funguje. S Viktorem s Děvčaty a ty ostatní starostové a Starostky tak samozřejmě, 

každý má svůj názor ale neviděl bych tam nějaký rozkoly veliký, my jsme se fakt ve všem velkým shodli anebo 

dohodneme.  

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?   

No... právě ta si myslím že ta nás hodně zaměstná ta MASka ale to bude dobrý a bude to celý to gro toho 

mikroregionu. 

 

Otázky pro rozhovor: Liška, Ratměřice 

 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Takže malé obce mají tu výhodu že si osobě můžeme rozhodovat v pár lidech, v tom že máme k sobě blízko, 

že je snadné ovlivnit ty věci co se dějí na malém prostoru, je lehčeji dohledatelná odpovědnost a 

spoluzodpovědnost a tak dále. Nevýhodou jsou menší finanční prostředky na rozvoj a to že ta samospráva musí 

plnit do stejné jisté míry stejné nebo podobné úkoly jako ta velká samospráva a to jí velmi zatěžuje, Další 

nevýhodou může být leckdy i to že jak si vidíme do talíře tak to může být kontraproduktivní, když si ty zájmy 

nepotkají, ale v našem případě je to spíše pozitivum. Existují dílčí spory sousedské, manželské, který ten 

starosta, nebo ta místní samospráva musí řešit, na druhou stranu jsem docela rád že ta přestupková agenda není 

na obcích tak jak bývala, že ten starosta není ten rychtář, který by soudil. To bylo kontroverzní, a to je dobře 

že zmizelo a přesunulo se to na vyšší instituci. Protože si myslím že z opozice toho starosty, kterej se kolikrát 

na tu funkci dostane tak jako mimoděk, protože nikdo jinej tu funkci nechce dělat, tak by neměl mít pravomoc 

rozsuzovat nějaké spory, takže to je dobře že jakoby potom ta veřejná správ a justice, policie a tak měla řešit. 

Dřívávějš to tak bylo, třeba ještě v těch 90. letech já si tady ještě prohrabávám ty zápisky a když pak ten starosta 

musel jít a říct kdo má pravdu tak to bych pak bral jako tu nevýhodu. Jsem v úřadu od roku 2006, takže nejstarší 

starosta tady. Už čtyři volební období no. Ale stále mě to baví. Hlavní nevýhoda jsou finance a z toho praměnící 

rozsah služeb, malá obec a venkov mám dneska strašně jednu velkou nevýhodu. Dneska když se k nám 

přistěhují lidi, tak se k nám stěhují s tím že budou mít jako věci které mají ve městě. Zjišťujeme, že to je pak 

největší problém obecně: dostupnost služeb pro venkov. Takže to je pak velká nevýhoda. Nejsem si jistý že to 

souvisí úplně s těma penězma a myslím si že ne tak úplně ale samozřejmě kdybychom he měli tak dotujeme 

hospody, krámy, kadeřnice a tak ale to zase jako nejsme socialisti a věříme v ten trh, ale tady ta myšlenka nám 

najednou selhává. Protože ten trh nás úplně diskvalifikuje a teď ten balanc mezi tím je jednoduchej, chceme 

nakupovat levně kvalitně a velkým ale to v tom obecním krámě nikdo nedokáže. Dál nás diskvalifikuje 

vzrůstající mobilita, kdy dneska ta bohatá společnost nekouká na to jestli pojede nakoupit do Votic autem. 

Manželka vždycky říkala že by potřebovala dojet nakoupit ale přece nepojedeme jen nakoupit, až pojedu na 

jednání tak tam dojedem nakoupit. Ta cesta byla branná jinak! Dneska to neřeším, potřebuješ nakoupit? 

Sebereme se a jedeme do Lidlu. Takže v tomhle nás to válcuje, možná jsou to nějaký vnější vlivy. Výhodou je 

samozřejmě klid a nějaký další věci to vám ale nemusím říkat.  

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Tak samozřejmě z rozpočtového určení, A historicky čerpáme z dotačních titulů. I když musím říct že ta 

politika se trošku obrací, jakože musím říct že čím dál méně žádáme o dotace, protože kontrola, estébáctví, 

kontrola nesmyslů, byrokracie no… šílený. Všechny ty věci kolem tu akci prodražujou ale třeba v této 

souvislosti před dvěma lety jsme si vzali raději úvěr na rekonstrukci obecního úřadu na dva miliony než bysme 
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si brali dotaci. Co se týče těch dotací tak bereme více z národních, i když zase se to obrací, začali jsme jenom 

z národních přes MASku, ale potom když jsem dělal barák, revitalizaci zeleně, tak to potom bylo OPŽP 

dvakrát, že se to jakoby mění. Přírodní zahradu jsme dělali z OPŽP. 

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Tak u nás je neuvoněný starosta, neuvolněný místo starosta, uvolněná účetní, na půl úvazku udržbář a na 

dohodu správce čistírny. Možná nějaká uklízečka, a máme celkem devět zastupitelů. Všichni zaměstanci 

zaměstaní na dohodu jsou vypláceni z obecního rozpočtu. 

Poměr mezi administrativně pracujícími a fyzicky? 

Tak jedinej kdo dělá vlastně tu administrativu je ta účetní. Nebo jako administrativu samozřejmě děláme 

všichni, i já ale hlavně místostarostka je na to vyčleněná, která píše zápisy, dělá správní řízení, to jsem se snažil 

ze sebe sundat a jí to spíš vyhovuje, takže jsem spíš pro rozvoj a jednání s lidma a vymejšlení strategií a tak a 

ona je spíš jakože ten úředník, ale ne v tom trapném slova smyslu. 

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Tak třeba 100? 150? takže polovina a víc určitě obce určitě.  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

No tak Mikroregion Voticko jen. No a ještě BENEBUS, cože je jednoúčelový svazek obcí pro zajišťování 

veřejné dopravy. Tam jsme od vzniku založení spolku. No a MV vzniknul právě jako nástupnický 

mikroregionu Džbány. Který zaniknul a byl nahrazen MV.  

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Tak já jsem nebyl u toho vzniku mikroregionu Džbány, ale jen u té transformace, od roku 2008, jsem předsedou 

mikroregionu Džbány a následně rovnou Voticko, Takže třeba tu transformaci to jsem provedl já s holkama 

tady v kanceláři. Transformaci myslím teda z Džbány na Voticku, která měla jeden zásadní důvod a dopad a 

to bylo sjednocení ORP Votic a mikroregionu, Bystřice je v ORP Benešov. Zatímco vy tam dole jako Střezimíř 

a tak dále jste byli součást mikroregionu čertovo břemeno a my jsme podle tehdejší metodiky dokázali aby se 

těch 15 obcí ORP stalo 15 obcemi mikroregionu. Tato transformace nám zabrala tak asi rok. Trvalo to tak 

dlouho i kvůli změněn vedení obce Votice, kde se měnil starost a až ten nový tomu byl nakloněný a to se sejde 

měsíc s měsícem. Pak ty právní předpisy, stanovy, středočeský kraj, registrace, ale to neznamená že nic 

nefungovalo, pořád byly ty Džbány, pak se to ale prostě přímo nahradilo Votickem. Je to opravdu nástupnická 

organizace  

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Tak já jakožto předseda ale navíc mám plný úvazek od mikroregionu a dál tady mám tři děvčata která pracují 

na plný úvazek, paní účetní, na čtvrt úvazek.  

Z jakých zdrojů jsou tito zaměstnanci financováni?  

Tak jedna část financování jsou členské příspěvky obcí, což je 40kč na obyvatel, druhá věc, je vlastní 

hospodářská činnost, což je administrace veřejných zakázek a psaní žádostí o dotace a třetí část jsou evropské 

projekty,  které my tady děláme, které doteď, do 31.12.2019 bylo takzvané centrum společných služeb (CSS), 

kde jsme měli asi dva a půl úvazku a další byly dva evropský projekty který nám pomáhají uhradit ty mzdový 

prostředky, jeden je plán na místní akční plán na rozvoj vzdělávání v ORP Votice, tedy spojené s podporou 

škol a vzdělávání tady v ORP, takže tam třeba já mám půl úvazku, kolega má tam 0,6, Eliška tady pracující 

tam má 0,3. A pak tady je další projekt, to je sociální koordinátor, nebo koordinátor sociální práce na Voticko 

a z toho máme 1,5 úvazku pro lidi který dělají pro ORP a Mikroregion koordinaci sociálních služeb, 

komunitního centra a tak dále. Takže je to financované z více stra, přičemž to CSS nám končilo a tam bychom 

si právě přáli, aby vznikla nějaká systémová podpora v rámci středočeského kraje, alespoň třeba na jeden 

úvazek. Jakoby pro tu administrativní podporu malým obcím, starostům, což ty děvčata díky těm školením a 

zkušenostmi čím prošly umějí dobře poskytnout.  

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 
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Do všech, co se dá předpokládá jako projekt. Tím že dáme těch 40 korun, což u nás dělá 12 tisíc (300 obyvatel), 

tak prostě se zapojujeme do fungování MV a ten má vedle toho že máme ty děvčata který poskytují tu lidskou 

podporu, že píšou veřejné zakázky, píšou žádosti o dotace, dokážou nám napsat odpověď na 106tku tamhle ve 

Střezimíř udělat hlášení o vodách, prostě spoustu těch drobných admin. Věcí zkontrolovat a tak dále a tak dále. 

Tak to bych nazval administrativní podpora malých obcí. To je to, co nám starostů pomůže nejvíc, protože to 

za mě v podstatě udělám a mám se s tím na koho obrátit.  A druhá část jsou společné projekty, které tady 

realizujeme a ty se vždycky týkají daných obcí, viz realizace cyklostezky na opuštěném drážním tělese, nebo 

jsme se dokázali jako Mikroregion že budeme přispívat peníze do sociálního fondu a přerozdělovat peníze 

poskytovatelům sociálních služeb, tak do toho jsme třeba zapojení. Nebo koordinujeme integraci veřejné 

dopravy na Voticku do toho PIDu, jo takže, to je zase to že my, máme tu kapacitu za ty starosty to řešit, 

v tuhletu chvíli zase děláme společný zadávací řízení na dodavatele svozové firmy na odpad. Tam je zase 9 

obcí které se dohodli že uděláme společné výběrko na ten KOMPAG. Konkrétně jde o to že máme společného 

dodavatele, je to kompag, sváží nám, ukládá nám a tak dále, ale máme pocit že máme různé podmínky v rámci 

mikroregionu, porovnáme to ale nejsme spokojeni s nastavením služeb a nejsme spokojeni ani stým že právní 

vztah mezi námi a Compagem je velmi na vodě, my nesoutěžíme dobře tu jeho zakázku, a tak jsem si řekli, je 

hele tak zkusíme to dát do nějaký optimalizace, spojíme se a uděláme výběrové řízení na toho dodavatele. 

Samozřejmě že předpokládáme že to vyhraje Kompag, ale na základě nějakých rovných údajů. Aktuálně jsem 

ve fázi kdy si specifikujeme podmínky a do dvou měsíců budeme řešit výběrové řízení, nevíme zatím kolik 

poskytovatelů služeb se nám do výběrového řízení přihlásí.  

V čem konkrétně nejste spokojení v této problematice? 

Nejsme spokojení v oblasti vážení odpadu kompag nám neváží odpad, když třeba jednou z Ratměřic do 

Zvěstova tak je to všechno odborný odhad a my se můžeme pouze domnívat jaká je váha kde. Je to iniciativa 

hlavně kvůli novému zákonu o odpadech. Zvětšená míra separací a tak dále, stát na nás tlačí obrovský zátěže 

v rámci skládkovacího poplatku, tak bychom očekávali že to naše území půjde tomu více naproti. Nespokojeni 

jsem třeba s tím, že nevíme kam jde ten náš separovanej odpad. Jenom tak nakonec možná mlčky přihlížíme 

jak jde na tu samou skládku s tím komunálem takže jako jsou to věcí o kterých se moc nemluví tak bychom 

chtěli se je tak nějak otevřít.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Starosta, on musí vědět. Mikroregionu přijde informace: jsou ted dotace na školky. A starosta přece ví jestli 

potřebuje opravit školku a už na to musí bejt přichystanej, to nejde že by si řekl, hele postavíme si školku, musí 

vesměs vědět co chce. A čeká na to kdy vyhlasí podobnej grantovej program, nebo ho dopředu připravuje aby 

byl připravenej až ho vyhlásí, to není úkol mikroregionu, aby sháněl stavební povolení, rozpočet… ten 

mikroregion si potom vezme v mašličkách ten projekt, dokáže ho samozřejmě popsat, lepší napsat, dát do 

nějakých souvislostí. Ale to že obec potřebuje opravit školku, to nemůže vědět mikroregion, to musí vědět 

starosta. Je to taková trochu symbióza konzultace s mikroregionem který řekne co je potřeba a starosta si 

podklady musí zajistit.  

Je za tímto účelem zřízena nějaka pozice? 

 Ne to není, starosta dělá samozřejmě úplně všechno přece. Tyto projekty administruje kancelář společně se 

starostou. Ale hlavně kancelář no. To je taková ta práce do detailů, s termíny a odevzdanými šanony a kdovíco 

s čím vším a to popravdě já na to nemám čas si sednout den a psát projekt, to je nemožný. Minimálně někomu 

se zaběhne pes a tak dále. Já jsem tam neuvolněnej tady jsem v práci, v Ratměřicích jsem jen jak vyjde čas, tak 

to prostě je. Prostě na to není čas a už nejsme tak ohebný abych ještě po nocích psal…  

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

No já to vnímám tak jakože já tady mám práci (smích). Já jsem ten, kterej vždycky říká „jsme malá obec a byli 

bychom ještě menší, kdybychom se nespojili s ostatním“ – moje krédo.  Pro mě je to zcela zásadní věc, všechno 

jsme nevymysleli, vymysleli to třeba vedle, nebo se dokážeme na něčem podílet, někde si něco půjčit, něco 

vymyslet společně, nebo si jen sednou a pokecat jako zájmová skupin 15 starostů že tady na ty schůzi i 

postěžujeme na ty problémovější občany a situace co musíme řešit. I ten svoz odpadů třeba! Já když nad tím 

přemýšlím a to je teda úplně kacířská myšlenka jo, ale říkám si, jestli by na těch obcích neměla zůstat jen ta 

samospráva – když uvažuji úplně dopředu.   

Proč jen devět obcí šlo soutěžit o nového dodavatele svozu odpadů?  
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Votice vlastní kompag a mají to vysoutěžené od minulého roku, jiné obce si myslí že to mají také atak podobně. 

Obec votice do toho vstoupila ještě lépe kdy si nechala vypracovat strategii skládky s ohledem na opuštění od 

skládkování a možností moderních vstupů. Do téhle části se zapojili, městys Neustupov přešel k rumpoldu, ten 

říká že má vše dobré. Vrchotovy Janovice nechtěli dávat tolik prostředků, Ješetice ty nedohlížejí věci a neumějí 

to moc a Jankov si myslí že to má vysoutěžené dobře, a asi to má i nejlépe vymyšlené.  Ale jak říkám je to tady 

otom že já to vezmu tady do toho balíku a nemusí tam jezdit každej starosta jednotlivě za ten mikroregion a je 

to tam, vidíte se tam všichni jo? Myslím že i těm na Compagu tím šetříme čas a peníze.  

Vidíte v činnosti svazků Možný zárodek vzniku vyššího administrativního úřadu?  

Respondent: V případě našeho svazku ne protože, a proto jsme takhle vzorový, já to řeknu takhle. My jsem 

ORP. A úřad má ORP, proč bysme tvořili další úřady.  Já si myslím že kacířská myšlenka je to že řeknu takhle: 

dejte nám peníze na samosprávu a my si tam budeme šéfovat tam ty svoje investice, ne teda osady, že 

dostaneme 200 tisíc investice a my si tu uděláme kapličku, ale stejně to město musí vysoutěžit. Ale ve smyslu 

samosprávně to bysme si udělali my ale ten úřad nám vezměte, náš s to stejně jenom zatěžuje. Ten úřad máme 

na ORP, ten nemusí tvořit ten svazek! Takže proč by tady Eliška měla být úřednicí další vedle 50 který jsou 

tady. Takže my jsme 15 obcí MV který jsou zároveň v ORP Votice, takže my tu máme přestupkovou komisi a 

kácení stromů atak dále tak od toho máme to ORP Votice. Kácení stromu si ale děláme sami, i náhradní 

výsadbu. Ale rozhodně bych nestavěl druhý úřad vedle ORP. 6e na mikroregionu by byli najednou zase 

úředníci.  

 

Otázky pro rozhovor: Jelínek, Střezimíř 

 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Tak nevýhody jsou tom když v té obci se chce něco dělat, kde na to sehnat peníze, a výhody jsou v tom že 

může vládnout větší shoda v menší komunitě v tom co se bude považovat za priority a na co se ty peníze 

případně použiji 

Dobře a, je to možné po nějak rozvést?  

No tak že jo, tím že máš tu obec malou tak protože se vlastně peníze do rozpočtu dostávají na základě zákona 

o státním rozpočtu a potom na základě přerozdělení daní a počítá se to se to na trvale žijící obyvatele tak pak 

nevýhoda těch malých obcí je, že   v tom že většinou těch peněz ze státního rozpočtu potom nepřijde do toho 

obecního tolik. To je ta nevýhoda. Pak samozřejmě musejí shánět peníze jinde když se chtějí dělat větší 

investiční akce, což je na malý obci problém, protože ne každý chce pracovat v té místní samosprávě, protože 

ví že je to komplikovaný se k těm penězům dostávat, je to náročný. No a ta výhodnost co jsem říkal že když je 

menší komunita lidí tak že vládne větší shoda, tak to je pochopitelný. My jsme tady na malých obcích oproštěný 

od nějakých politických aspektů, který kolikrát to kam ty prostředky budou umisťovaný, s tím musejí v těch 

větších sídlech válčit, protože tam do toho samozřejmě mluví politika a různý poltický uskupení a strany, který 

se snaží prosazovat svoje zájmy no a tak. Je tohle to jiný prostě u nás no, tohle to. 

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Tak… tady jsou záležitosti a nejdřív je nutný si říct, že obec vedou volený zástupci a ty můžou samozřejmě 

bud pracovat v uvolněných nebo neuvolněných funkcích. Je to spíš právě taky o vůli právě těch lidí , který 

vůbec pravěk chtějí opustit nějaký svůj zdroj příjmů, ať už je to zaměstnání nebo podnikání a vrhnout se do 

toho aby se do toho s plným nasazením, nebo na HPP když do řeknu , pracovali  pro potřeby obce což u nás 

teda u nás se v současný době ten model změnil, tak jak si myslím už je to dneska potřebný i pro ty menší sídla 

aby vůbec se v těch obcích vůbec něco dokázalo udělat, to znamená Já pracuju poprvé v tomhle volebním 

období a v celý historii v uvolněný funkci no a pak samozřejmě obec zaměstnává , bez toho se většinou žádná 

obec neobejde, ať už to má na nějaký způsob úvazku zkráceného nebo plného většinou nějakou hospodářku, 

účetní což bývá většinou jedna osoba, takže se dá vlastně říct že ten jeden povázek tam je vždycky na tady ty 

ekonomický činnosti, protože té admini stravy a těch věcí který se musejí řešit přibývá a je toho čím dál tím 

víc. Hlavně potom teda obec zaměstnává lidi, který jsou potřeba, vlastně pro praktický fungování obce, ať už 

je to nějaký elektrikář na údržbu veřejného osvětlení, lid na držbu obecní zeleně, v zimně na pluhování a posyp, 
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prostě těch činností je strašná spousta, práce v lese a obec třeba naše k tomu využívá docela úspěšně už roky 

zpátky prostředky, který jsou poskytovaný prostřednictvím úřadu práce z ministerstva sociálních věcí na 

podporu lidí, který jsou třeba dlouhodobě nezaměstnaný. Takže se snažíme ti ohledy věci řešit zase s nějakou 

podporou a vidíme v tom i nějaký hlubší sociální rozměr, kdy pomůžeme lidem který to potřebuji.  

A můžu se teda doptat … Takže výhradně z tady těch prostředků (z ministerstva soc.)  

No výhradně… ne, ne! Samozřejmě že ty prostředky který se používají pro odměnu starosty a té hospodářky 

tak ty jsou samozřejmě… ty si ubíráme, z těch peněz který jsou nám v uvozovkách přerozdělovaný 

přerozdělením těch finančních prostředků z toho státního rozpočtu   

A ti sezonní zaměstnanci?  

No ty sezónní zaměstnanci… ty si ubíráme právě z těch peněz co je plán na rozpočtu s tím přerozdělením. 

Takže to nejsou nějaký peníze jako to… Je to jako hlavně potom o tom jak se dokážeš domluvit za jak vysokou 

odměnou mzdu jsou ochotný ty práce pro tu obec dělat. Takže tady u náš na vsi je to třeba tak, že ty lidi v tom 

spatřuji, že když to dělají pro obec, tak si neúčtuji tolik, jako když by ten soukromník, když to tak řeknu, 

kterého si nájmem, by to dělal pro nějakou firmu třeba v Praze, když to takhle zjednoduším, že se snaží pomoct 

té obci, ulevit jí třeba tím, že neúčtuji plnou hodinovou sazbu 

Dobře, děkuji. Ještě bych se teda doptal, jaký je poměr mezi lidmi pracujícími v administrativně a 

manuálně v rámci obce?  

No tak tady, kdyby to člověk ještě jako jakoby si řekl rozsah těch úvazků, takže když to řeknu tak že starosta 

má úvazek jakoby pilný, tam a ta hospodářkami taky plný a veku k tomu ty sezonní práce, který jsou většinou 

dělaným a dohody, nebo na základě fakturace od těch jednotlivých podnikatelů, kat bych řekl že to je tak 50:50. 

Záleží taky co se zrovna v té obci děje, jestli jsou třeba nějaký havárie nepohorší počasí v zimě, že se prostě 

musí víc do toho investovat i do těch odměn těch lidí který se tomu věnuju, nedá se říct že by to bylo jako 

každý rok úplně stejný . To je u nás daný tím, že jsme tady v klimatických podmínkách, který se mění, takže 

se to může každý rok lišit.  

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Spolková činnost je vůbec jedna z nejzásadnějších věcí, jaká tady celou obec udržuje v té správný a zdraví 

kondici. Snaží se Oto aby se ta obec někam posouval a aby se těm lidem v té obci dobře žilo, takže se dá říct 

že to je skoro každý který je organizovaný je v jednom spolku, nelij ve vícero, u nás samozřejmě nejsilnější 

spolek hasiči, pak tady máme myslivce, spolek železnice česká Sibiř, včelaře, pak je tady spoustu aktivit který 

nejsou v oficiálních spolcích, který by byly oficiálně registrovaný někde v rejstříku, tak t taky funguji, máme 

tady skupinu žen Babinec, to je taky významná skupina. Skupina která se potom věnuje turistice – půlkaři, 

takže jsou tady taky potom zájmový skupiny kde není potřeba se nějakým dalším způsobem organizovat do 

spolků a tím si přidělávat třeba nějaký další administrativní prostě činnosti no.  

Napomáhají tyto spolky v rámci meziobecní soudržnosti, spolupráce?  

Bez těch spolků by to nefungovalo, když pak člověk dávají a samozřejmě(starosta) potřebuje nějakou činnost 

pro obec, tak se právě na tyhle ty lidi obrací a ty lidi vlastně v rámci svého volního času a většinou i bezúplatně 

tu pomoc té obci dávají a samozřejmě potom že se pak dělají různý aktivity mezi jednotlivými obcemi, tak to 

přispívá k nějaký té dobrý meziobecní spolupráci  

Existují nějaké konkrétní činnosti, který byste mi mohl říct? 

No tak to jsou pořád ty hasiči, který pořádají různý ty okrskový soutěže a vlastně na tabletě akcích oficiálních 

se potom domlouvají i věci a vytvářejí se potom nějaký aktivity a vytvářejí se potom nějaký plány. Předávají 

se zkušenosti, aby potom se třeba na té obci, třeba to co už někde jinde mají, vědí anebo umí, Tak aby se potom 

z toho nějaká jiná obec potom zase třeba dokázala poučit  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

No tak u nás právě, defacto bez dneska dobře fungující meziobecní spolupráce nemá malá obec šanci dobře a 

efektivní uspět třeba v získávání peněz ať už je to třeba z evropských nebo státních dotací, takže v tom já 

spatřuju silnou věc, že ty obce se můžou legislativně sdružit  do dobrovolného svazku obcí, u nás máme 

Mikroregion Voticko, který kopíruje ORP Votice, je tam všech 15 obcí, máme tam zřízenou servisní kancelář, 

kde máme vlastně zaměstnaný děvčata, který právě pomáhají ve vyhledávání a pak i v administraci žádosti o 

dotace a to je jeden z nejvýznamnějších počinů, který té obci výrazně pomáhá.  
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Jaké jsou hlavní důvody meziobecní spolupráce?  

Respondent: Je to hlavně to financování, ale je t třeba o dohodě na určitých věcech, který stát nemám tak dobře 

doladěný, jako je například v oblasti sociální, kde máme založený sociální fond, kde máme perfektně 

zmapovaný potřeby lidi v našem regionu z hlediska té sociální oblasti. Máme k tomu potom i zpracovny nějaký 

fair plán, kterou z těch služeb je potřeba podpořit. Pak dál je to třeba v předávání zkušeností v rámci tvorby 

obecní legislativy, ať už se jedná například o obecně závazné vyhlášky a je to i záležitost společného postupu, 

například i v oblasti cestovního ruchu. Nemyslím si, že by na těch samosprávách a v těch obcích, že by to 

všichni měli postavený prioritně, že ten dobrovolný svazek obcí vnímají jenom jako nástroj pro to, jak 

jednodušeji získávat finance z těch zdrojů o kterých jsem mluvil. Myslím že to je i otok že to je na tom ORP 

Vortice a neví to tak velký území v zásadě jsou tady nějaký zvyklosti, kultura, podobná historie, je to teda i 

tom si předávat jednotlivé zkušenosti i v širší oblasti  

Založila naše obec, například se sousední obcí nějakou právnickou osobu? 

Respondent: ne to nezaložila, ale především z důvodu že by se o to neměl kdo starat. Většinou se tyto právnické 

osoby zakládají z důvodu anebo nějakého účel a ty obce na to hledají zdroje. Budou zakládat jen ty věci, který 

té obci něco přinesou. Naše obec je členem spolku Že Češ, což je právnická osoba, takže tam třeba tu akvizici 

má a to ze zištných důvodu. Je to aktivita na jejím území a do budoucna by měla mít výrazný vliv na podporu 

turistického ruchu. My sem nějakým uvážlivým způsobem musíme ty turisty dostat., tak aby to vytvořila 

pracovní místa. Ještě bych rád zmírnil, že si myslím že turistický ruch v této naší oblasti má před sebou velkou 

budoucnost, teprve to sem přijde. Ještě by rád doplnil že jsem svazku obcí Čertovo břemeno. Je to svazek obcí, 

který má to „gro“ právě v tom jak fungovat pro turistický ruch, máme tam koupenou rolbu, upravují se stopy 

v zimním období, v letním se vyznačují cyklostezky a vlastně je to svazek obcí který v sobě začleňuje jak obce 

se středočeského kraje tak obce z jihočeského kraj.  Tam vzniká ale problém financovaní protože každý kraj 

má jiné rozpočty  

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Obec se v minulých období se mi zdá trošičku bránila věcem tomu sama jít naproti. Až minulé volební období 

jsme se aktivně začali účastnit tady těch setkání, kterouž předtím dělali ORP Votice, na jedním setkání vzešla 

myšlenka vzniku Mikroregionu. Kde se starostové jednoznačně shodli že takový svazek obcí je ta správná 

cesta. Takže mikroregion votice vzniknul transformací mikroregionu džbány. Území tohoto mikroregionu 

fungovalo jinak, byly v něm jiné bace a mělo tak trochu jiný tvar. Některé obce odešli a doplnily se 4 obce v té 

jižní části středočeského kraje. A svazek se následně přejmenoval 

Musel jste Vy, jako starosta, něco konkrétního udělat? 

Respondent: Samozřejmě, dělo se to v mém funkčním období. Vždy jsem byl takovým věcem nakloněn a snažil 

se je prosazovat protože mi bylo jasný, že když se jako obec nebudeme angažovat tak nebudeme mít šanci do 

budoucna tak nebudeme dostávat ty prostředky a mohlo by to dopadnout i tak, že bychom o správu té vlastní 

obce přišli. Takže jsem do toho šel i ze soukromých důvodů No a co jsem pro to musel udělat? No musel jsem 

přesvědčit lidi ve vlastní obci a následně to nechat odhlasovat na zastupitelstvu že to je ta správná cesta. A to 

se nám zatím potvrzuje. Lidi to aktuálně kvituji a viděn že ta cestou kterou jsem já nějakým způsobem snažil 

prosazovat je ta cesta, protože ty investice a prostředky nám do té obce jsou a je to fyzicky vidět.  

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Respondent: Servisní kancelář která sídlí v prostorách MÚ Votice, které nám poskytuje město. Zaměstnáváme 

tam děvčata, který jsou zaměstnávaný na různé úvazky, podle vyhlašovaných dotačních titulů, ať už jsou to 

svaz města a obcí aktivity, tak u těch se nám pokryje nějak ta jejich výplata, tak valně svazek aktuálně už 

disponuje i majetkem, protože máme bezúplatně převedený jeden ze stěžejních projektů v rámci mikroregionu 

a to je budování cyklostezek na opuštěném drážním tělese, což je teď aktuální téma, která souvisí s výstavbou 

nového železničního koridoru. TO by pak mělo výrazně zvednout nějakou turistickou akt aktivu v regionu a ty 

děvčata jsou financována i od členských obcí a nejenom to ale k tomu se ještě vrátím.  Když totiž zpracují 

nějaký projekt tak edenská existuje spousta agentů který si za zpracování podání žádostí berou peníze a ty 

odměny se odvíjejí v procentech nebo fixně. Tak jako tak je to drahé. Přestože jsou častokrát projekty podané 

správně a včas, ještě to ale neznamená, že bude uznán a financován, což je téma o kterém by se dalo hovořit 

otok jak to je. Chci ale říct že tyto obce pak dávají jistou část, jako odměnu za to že se dotace získala. To jak 

to máme nastavené mi interně je významně za nižší částky než za kolik se to vyskytuje v komerčním rozpočtu 
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a tak to šetří obecní rozpočty a samozřejmě ta servisní kancelář může zpracovávat projekty nejenom pro obce 

v rámci MV ale i pro ty, které o to požádají a jsou pak odměňovány i od nich.  Takže ty služby poskytujeme 

dál, a servisní kancelář funguje nejen pro MV. Pro nás je důležitý abychom jako obce ji nemuseli financovat 

ale aby se uživila sama. A to musím říct že se ukázalo, to funguje.  

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

Respondent: Vznik sociálního fondu bych vyzdvihl, ale těch oblastí je daleko víc. Není to činnost apriori abych 

se snáze dostali k prostředkům z dotací. Vím to od ostatních starostů kteří jsou zaměřeni více do té sociální na 

oblasti. Já jsem v té pracovní skupině, který má na starost rozvoj turistického ruchu. Takže to je právě dobrý, 

že tam jsme si, bych Tak samozřejmě řekl, tak nějak nenásilně dokázali rozdělit ty činnosti do oblastí kdo kde 

čemu rozumí a už má nějaké své osobní zkušenosti nabité v té dané oblasti. Jsou zde lidé trefí mají dokonale 

zvládnuté školství, zvládnutou sociální oblast. Já se třeba věnuji tomu cestovnímu ruchu a vlastně 

v jednotlivých těchto oblastech máme rozvinutý nějaký stěžejní projekt který nějakým způsobem posunujeme 

dopředu.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Tak samozřejmě tady každá obec má v této servisní kanceláří nějaký svůj zásobník požadavků na to, co na tom 

území svojí obce potřebují řešit a na co vědí že rozhodně nedosáhnou „z vlastního“. Takže tam je to především 

otok že děvčata na tom pracuje, ale prioritně jsou to starostové, protože ty vědí z pohledu té jejich obce co je u 

nich potřeba řešit. Je tomu tak protože každá obec je trochu někde jinde z pohledu své vybavenosti, z hlediska 

infrastruktury ale i pohledu jestli tam je škola, není škola, jo takže prostě každý má ty požadavky třeba trochu 

odlišný. Ty děvčata to na tom mikroregionu už vědí a zhruba ví co ta daná obec potřebuje udělat a v jaké 

prioritě to má postavený za sebou. Na co je potřeba vyhledávat dotace. Ale jednoznačně je prvotně vyhledávají 

starostové. Pak se může stát že je vyhlášená nějaká dotace ať už národní nebo evropská nebo krajská ale 

nevyhledáváme pouze v těchto zdrojích, vyhledáváme i z nadačních fondů, grantů a tak. V případě že je někde 

něco takového vyhlášeno tak nastane významná komunikace aby se vědělo jak jsme jako obec na tu konkrétní 

věc připraveni, protože potom kolikrát je časový nedostatek. Je to protože ius musí být připravený projekt, 

rozjetý stavební řízení, to znamená že na některé akce je vyloženě už v podmínkách, že člověk musí mít vydaný 

pravomocný tavební povolení. Takže ta úspěšnost těch akcí je taky v tom aby ty jednotlivý místní Amos trávy 

měli otevřenou hlavu a věděli co jejich obec potřebuje, to znamená aby měli v dostatečném časovém předstihu 

připravení investiční projekty a myslím tím opravdu na papíře projekty. Aby třeba už mil v nějaký fázi 

rozjednaný řízení. Ať už je to například vydáním územního rozhodnutí, aby měli dobře připravený územní 

plán, protože kolikrát jsou akce který by třeba i byli pro danou obec potřebný, ale protěže není první strategický 

dokument udělaný dobře tak to potom nejde.  

Kdo administruje tyto projekty?  

Respondent: Zase je to ta servisní kancelář společně se starostou a hospodářkou obce velkým dílem, protože 

když to řeknu tak ta se nejvíce podílí v administrativních podkladech co se papírového charakteru týče. Takže 

někdy je to až nesmyšlené co se pro ty jednotlivé dotační tituly musí připravovat a jaké podklady ten 

poskytovatel dotace vyžaduje. Zaměstnává se na tom spousta lidí a je to škoda, protože kdyby ty podmínky 

byly jednodušší a kdyby nebylo potřeba takového administrativního aparátu tak by v obcích zbývalo i víc peněz 

a to je to co mě na tom svým způsobem mrzí. To že hodně prostředků schroustá sám systém toho poskytování 

dotací. 

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

Respondent: Jednoznačně pozitivně, velice pozitivně, bez toho by to nešlo. Je to v podstatě celý můj politický 

program. Myslím že kdyby se to nedělala tak vtom směru kterým se naše evropská společnost vydala, tak 

peníze jsou potřeba v místní samosprávách jako jsou i tyhle naše malinké vesničky. Je potřeba aby tomuhle 

lidi porozuměli. Když to ale vidím z pohledu malé vesnice tak je to všechno čím dál složitější, je tam víc 

administrativy. Znalost řízení místní samosprávy je tak odbornou věci v současnosti, že prostě už to není jenom 

otok že starosta nebo starostka obce může být kdokoliv. Když to bude kdokoliv tak zase k tomu bude 

potřebovat spoustu odborného ansámblu který zase bude tu obec stát peníze.  

Vidíte v činnosti svazků Možný zárodek vzniku vyššího administrativního úřadu?  

Respondent: Tak ono se na tom hodně diskutuje na fotech typu svazu obcí nebo na setkání starostů. Jak až 

dalece by to mohlo jít. Je otázkou zda některé činnosti obce co v rámci samosprávy dělají by bylo vhodné 

delegovat, protože dneska existuje nástroj, který se jmenuje veřejnou právní smlouva a na jejím základě ní si 
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některé služby které by měla zajištovat obec tak je právě přenesou na ORP. Já ze své kapacity nedokážu 

poskytnout všechno a nedokážu si v dnešní době, kdy ta legislativa je hodně komplikovaná a liji si najímají 

právníky na kdeco a někdy dokážou činnost té obecní samosprávy zcela paralyzovat tak třeba je to oblast 

přestupkového řízení. To máme delegované na ORP. TO právě na základě veřejnoprávní smlouvy. Stejný 

způsob některé obce využívají o pro jiné činnosti jako je například povolování kácení dřevin nebo náhradní 

výsadba. To je taky taková hezká oblast, díky které můžou obce přijít k hezkým náhradním výsadbám, které 

se v rámci tohoto řízení můžou nechat nařídit. Tenhle nástroj já třeba hodně tady využívám a mám ho rád, byť 

je sním práce vést to správní řízení, tak neváhám ho využívat tenhle nástroj.  

 

Otázky pro rozhovor Baťka, Vojkov 

 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Výhody no to je to že se tady tak nějak asi známe, to je ta výhoda, znám tady všechny místní podnikatele a 

všechny dalo by se říct i rekreační dalo by se říct, a ty vám taky nějak i pomůžou když potřebujete, tak vám 

pomůžou něco zajistit. No a nevýhody: my jsme tady taková jedna rodina všechno. Každý na sebe všechno 

víme. Vojkov vždycky měl nevýhodu v tom, že jsme na okraji benešovského okresu a vždycky nás, ne jakože 

odstrkovali, ale tady je vlastně okres příbramský vlastně hned a s těmi vůbec nejsme cév styku. Tam je to prý 

zase Mezno a na jih jo. ale takže my se tady ani neznáme navzájem starostové jo. To je jak demarkační čára 

takže to se mi taky nelíbí. Nevím proč se taky nedělají nějaký schůzky takhle vedle. No a další nevýhody. 

nevím no, poslední dva roky jsme dosáhli na docela dost peněz, tak nevím jestli jsme se jim někde zapsali… 

Nebo spíš si myslím že to je velká zásluha toho MV, že jsem se dostali i jakoby do popředí. 6e dřív jsme byli 

takový jako schovaný, nikdo o nás nevěděl. Mikroregion Neveklovsko tady vedle tam to přej vůbec bylo mrtvý, 

nebo Sedlčansko, tam se to přej až teď trochu jako rozjelo. No a nevýhody ještě no a tak jsme tady měli 

problémy s nějakou tou dopravou autobusovou. O víkendech to tady nejede vůbec nic a ve všední dny, no snad 

je to tak čtyři roky zpátky ale sebrali i nějaký spoje, takže sem jel autobus poslední ve tři odpoledne, pak teda 

snad ještě nějak v půl šestý občas. Ted teda jak se trochu změnila ta situace na vedení tak propaguji nějakou tu 

pražskou integrovanou dopravu. Vojkov je z toho zatím vyčleněný. 6e to snad budou dělat tady Sedlec Prčice 

a Sedlčany část. Takže my taky teď Voticko jak bude, tak my v tom nejsme ještě, Janovice ještě jo. Takže jim 

to sem nějak nepasuje do tohohle no jak jsme ten okraj. Ale zase nám přidali nějaký spoje i bez tohohle, protože 

jsem o to furt žádal. Jestliže bude ta pražská integrovaná tak se to snad zlepší hodně.  

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Samozřejmě z daní co rozděluje stát, pak jsme měli docela dobrý přínos z lesů. My máme 92 hektarů svých, 

jsme jedna z nejvíc obcí v tomhle na Voticko, to nemají ani votice, a ještě máme dalších 91 společně s ostatními 

obcemi. To jsme tenkrát získali, to bylo vlastně po Sidonii, po baronce. Oni to nechali státu, pak se o to zažádalo 

a vrátilo se to obcím. Jsme takový spolek a máme to rozdělený podle podílů no. Ještě jsme koupili něco od 

Kosový hory… takže z toho byli dobrý výnosy… no jinak ještě samozřejmě pronajímáme obecní pozemky, jo 

… Ornou půdu, louky žehlo a tyhle ty věci rybníků máme hodně, z jednoho je tak 11 tisíc ročně nebo i víc, ale 

máme jich asi deset. Jinak z ostatních příjmů…. No samozřejmě máme vodovod a kanalizaci jsme vybudovali 

2016 splaškovou čističku, a z toho jsou ne úplně příjmy no, na to se spíš doplácí trochu… Ale záleží spíš na 

poruchách a támhletěch okolnostech. Když by ten provoz byl bezporuchový, tak už by se trošku na tom vydělat 

dalo.  

Když čerpáte finance z daní, je to spíše z národních nebo evropských? 

Z obojích, evropský ty se čerpali spíš přes masku Posázaví, tam jsme získali docela něco. Potom vlastně státní 

zemědělský intervenční fond, to je fond zemědělství. Taky z kraje, krajský dotace, ty taky docela no když se 

povedlo třeba na komunikace, na rybníky, tyhle sakrální stavby, to jsme opravili pomalu všechno. Ted už 

žádám znova, tečko už i za církev protože ty se k ničemu nemají, jsem od nich dostal plnou moc. Letos budeme 

dělat tyhle vstupní brány, teď pokračujeme žid udělat, pak se povedlo udělat na kostel odvodnění, střechu 

kostela a věž, to už je vyřízený. Zažádali jsme na chodníky a vypadá to že dostaneme asi tři a půl milionu. Ty 

jsou z ministerstva zemědělství, to je ta infrastruktura dopravy… oni to mají ještě různý takový jak bych to 

řekl… jakože odvětví. Že to nemají všechno v jednom. To je třeba, fond zemědělství, dopravy, tohle je zrovna 

dopravy ty chodníky konkrétně. Zrovna mi volali minulý týden, že to vypadá na 90 procent že by to mělo vyjít. 
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To jsme si zase navzájem starostové když se sejdeme, že si naťukaném. Třeba já říkám na červený újezd, hele 

vy máte krásný tohle to, kde jste na to sehnali?  A hned mi dali kontakt, pak nás doporučili projektantovi, ty  

má doporučili někoho z výběrka, a my to zaplatíme no. No jinak co se týká těch žádostí, tam zase ty manažerky.  

Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Zaměstnáváme účetní na plný úvazek, ta byla vždycky, starosta tu Bejval vždycky neuvolněný, ale od června 

2019 už je starosta uvolněný, jinak ostatní bereme na DPP jako sezóně. Takže tenhle úřad spravujeme jenom 

my dva no. Zastupitelstvo je 7členné Radu nemáme, zatím to tak vyhovuje. Ty lidi co tu pracují na dohodu 

jsou financování z rozpočtu obce. Pak ještě beru sociální zaměstnance z úřadu práce. Vždycky preferujeme 

místní, teď zrovna ve středu tam kvůli tomu jede, oni nás takhle v únory svolávají aby nám řekli jestli budou 

zase nějaký tyhle ty peníze na to vyčleněný, takže teď bych řekl že je práce dost, ale peníze jsou na to 

vyčleněný… To je vždycky jenom na období, někdy to prodlouží a někdy ne no. Loni jsme třeba nedostali jo, 

vůbec  

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti? 

Takže to je docela dost. Samozřejmě SDH, té mám40 členů, a sdružení myslivců, Kaňák tam jich bude 

takových 40 taky určitě, pak jsou samozřejmě včelaři ale ty se scházejí úplně jinde no. Veškerý kulturní dění, 

od zábav a kdykoliv potřebuji tak mi pomůžou, pálení čarodějnic, dětský dny, Mikulášskou nadílku, chodí za 

čerty za Mikuláše, na brigády chodil, když potřebuji něco kolem veřejného prostranství nebo komunikací, takže 

když se řekne tak jsou no. Ty kulturní akce samozřejmě dělají nezjištěn, ale to vyřezávání a vysekávání to jim 

platíme no, aby zase měli peníze na tu svoji aktivitu. No a sběr železe, a to jim necháváme co z toho je.  

Napomáhá to nějak meziobecní soudržnosti?  

No tady je clem 9 částí, a oni jsou tak nějak různě a z každý z té osady je zároveň i tady v tom spolku, takže to 

spíš sdružuje lidi z osad a území Vojkova do jednotného celku. Ještě třeba v Zahrádkách mají svoji klubovnu 

a v Menharticích a Bezmíří, takže tam si zase udělají vlastní akce. Udělají si tam rozsvěcení stromu, pouťový 

posezení anebo… to je ve všech tihle. Akorát se třeba dohodneme že když tady to je v sobotu, tak oni to udělají 

v neděli, abychom si nelezli do zelí jak se říká, takže tak to funguje  

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Samozřejmě mikroregionu Voticko, Benebusu, to jsou pomalu všechny obce na Benešovsku co já vím a teď 

se plánuje ta Maska, to je ještě takový navíc no, to je teprve v plínkách, teď se teprve to rozjede, tady to máme 

všechny obce schválit do 18. března, takže ono se to rozjede rychle no. Tam bude i nějaký ustanovující 

zasedání. Ta iniciativa vznikla v rámci MV kdy jsme se bavili že vlastně ty naše manažerky jsou tak schopný…. 

když my žádáme MAS Posázaví, tak tam je takový mezičlánek a pošlou to někam výš a tam oni napíšou že 

potřebuji doplnit tohle a tohle…to nám zase pak napíšou toho Posázaví, … tohle by bylo že by to šlo rovnou 

nahoru a bylo by to… třeba bychom dosáhli i na víc peněz. Takže bychom dosáhli na víc peněz. My tam máme 

ty manažery a jsou schopný. Vlastně máš skončilo financování svazku z centra společných služeb, ale tím že 

by vznikla ta maska tak bychom je mohli zaplatit dál aby nám fungovali, protože na jejich práci jsou taky 

dotace, to je všechno financovaný z těch fondů no…  

Co jste vy nebo vaše obec museli udělat pro vznik takového svazku obcí?  

Takhle, to vlastně zakládal, nebo vstupoval tam můj předchůdce, tak to je nějak 20 let co funguje MV. Ono se 

to dřív jmenovalo mikroregion Džbány, až teď jsme se přejmenovali na voticko, když tam jsou všechny ORP 

Voticko…. Tyhle tam nebyli ty co jsou tam dole, jako Střezimíř a tak… Bejvala tam bystříce, ani nevím od 

koho vznikla ta iniciativa. Asi od starosty Votic… ale my jsme ta byli od začátku. A to jsem tam občas jezdil 

jako zástupce starosty, alpak jsem se tady nepohodl, tak jsem odstoupil… to jsme dělali něco zdál jsem si pauzu 

a pak mě zase sem přemluvili… ale nebýt určitých lidi tak jsem sem nešel… Jsem rád že jsou jdi rádi, že 

zamnou stojek je za námi něco vidět místostarosta mi pomáhá neskutečně, pan babický. Má dobrý nápady, 

spousta nápadů je z jeho hlavy. Tady jsme udělali krásnou společenskou budovu, kde se dělní svatby, oslavy. 

no děláme tam úplně všechno. To bylo něco z dotací něco z vlastních … ale nedělali jsme to najednou udělalo 

se to po částech, ale je to i pro spolky.   
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Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována? 

Nějaké představenstvo, takže tam je předseda, zástupce, pak jsou tam nějaké účetní, manažerky, samozřejmě 

máme nějakou komisi, finanční, kontrolní… jo tohle všechno tam musí být aby to mohlo nějak fungovat. To 

je všechno proto aby něco takového mohlo vzniknout, to jsou nějaký podmínky… 

V těch voticích? No tak to oni hodně získávají z těch fondů, to oni si žádají, to jsou taky obrovský fondy 

většinou některý jsou teda možná i naše, to nevím přesně. A teskno poslední dobou to bylo ze svazu měst a 

obcí, místních samospráv, nebo jsou dva. A oni prostě když se zapojíme do nějakého, akce, co oni vypíšou, té 

meziobecní spolupráce, musíme vymyslet nějaký projekty společný, dělá se teskno třeba to školství. že třídy 

se zdržuji, třídy se navštěvují. Pak děláme, chceme odpadový hospodářství sem společně. Jakože chceme udělat 

nějaký společný kroky jako aby se to zlepšilo, protože já nevím jestli jste to slyšel ale většinou se to odhaduje 

to co nám svážej a různý obce jsou smíchaný do sebe a je v tom chaos. Takže na tom děláme. Pak taky o ty 

autobusový dopravě, aby se to zlepšilo. No a pak to dar těleso opuštěný, nějaký cyklotrasy a takových věci. No 

a na to právě dávali a na tuhle agendu, dával svaz místních samospráv ty dotace. Na tohle to vedení těch 

kanceláří. A my chceme právě pokračovat tím že teď to bude končit (Pozn autora: skončilo to k 31.12.2019.) 

A samozřejmě my jim taky dáváme příspěvky jako obce  

Do jakých projektů je Vaše obec zapojená? 

Odpadový hospodářství, budeme dělat společný výběrko na svozovou firmu. Ona možná bude stejná, ale 

chceme nastavit nějaký stejný pravidla, protože se nám nelíbí že každá obec má jiný ceny cože je zvláštní, no 

potom vlastně… dopravu autobusu a pak nějaký ty turistický projekty, cyklotrasy. Ještě nevím jestli jsem na 

něco nezapomněl. Asi ne, možná nějaký sportovní aktivity.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Takhle, to my se sejdeme, to my se scházíme pravidelně takhle každý měsíc třeba a tam prostě je pan předseda 

mikroregionu s tím zástupcem vždycky něco navrhnou. Nebo i stěna manažerkami jako, to oni vyhledávají 

tyhle ty projekty co jsou a co je možný čerpat ty dotace a my se třeba zapojíme a prostě nám to navrhnou. 

Řeknou: Je možné vstoupit do tohohle ale musí tam být nějaký společný cíl a pár se starostů: Do čeho byste 

čil… ono je to pak většinou už daný, třeba deset těch možných oblastí no a my si z toho vyberme třeba tři čtyři, 

protože víme že by to tady u nás šlo udělat… Ale třeba ty školy to je opravdu zajímavý, … třeba se jede učit 

jedna škola do Jankova a pak zase obráceně, ale do toho my zapojení nejsme, my školu nemáme. Měli jsme jí, 

ale předchůdce jí prodal, což tady byla docela velká nevole. To byl taky jeden z důvodů proč jsem odešel. 

Takže víceméně vyhledávají všichni zapojení. Takže hlavně asi ty manažerky… oni už jsou tak zažitý a všude 

známý že jim to i nabízejí ty svazu jako že. V rámci ale ty projekty vyhledávám sám. Jakože spíš takhle, já 

vidím že je něco potřeba udělat, tak vždycky žejo…. Anebo mi to posílají i do mejlu hodně od všech možných 

společností, to znají už že to cpou do těch obcí, protože vědí že by mohli získat celou tu zakázku i s výpěrkem, 

takže oni z toho mají taky ty peníze … nebo nám to přímo nutě jo? Tesko jsem se třeba dozvěděl že oni dávají 

i na to sociální byty jo, my tady máme v obci takovou bytovku. Takže já si z toho něco vím, dojdu za těma 

manažerkami na mikroregion a oni mi poradí a případně už mají i ty kontakty koho za tím najmout Ale teda 

hlavně z toho mikroregionu 

Kdo administruje tyto projekty?  

Z části zase z toho mikroregionu, oni nám dějí i výběrka… zase my je za to platíme a máme takovou dohodu, 

že oni to dělají za 5 tisíc, nebo za deset… Jo? Takže ty peníze nám zase zůstanou, třeba na ně, na ty jejich 

výplaty a zase ostatní nám nabízejí dvacet třicet za tu samou věc, takže si vybereme… nebo i nějaký společnosti 

ta kéž oni to udělají o pro nějaký podnikatele jo? Oni sepíšou žádosti i pro spolky klidně. Píšou i závěrečný 

zprávy a tak jo 

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region? 

Vnímám to velice dobře protože to je vidět na výsledcích za posledních deset let. Obec tady vybudovala spoustu 

věcí a největší zásluhu na tom měl vlastnit ten MV, protože na to pomohl sehnat dotace a vůbec se nějak rozjet 

a zviditelnit se. Jinak dříve bývalý starosta nechtěl do žádných dotací… protože hodně agendy ohánění. Hodně 

pomáhá ta parta starostu. My se sejdeme, potřebuji třeba pasport dešťový kanalizace, nevíš kdo to dělá? Vím 

tady tenhle a už to jede, dá mi dvě čísla… teď si píšeme maily různě, dáváme si kontakty různě… nebo to teď 

děláme, že ten mikroregion se schází pokaždý v jiný obci jo? To zasedání… já je tady třeba vezmu někam, 

povím jim co se tady vybudovalo za poslední leta, takže si zase ukážeme nějaký projekty který se povedly a 
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pak já to zase vidím jinde. Proto třeba když sem jedou z toho SMO, tak oni sem taky jezdí na ty schůzky do 

těch obcí a říkali že tohle jako by neviděli jak to funguje, že teď je to jak jsme přijmuli tyhle ty obce z  toho 

okolí tak je to ještě lepší. To jsem rád že se povedlo, já myslím že se to rozjede ještě víc, že jestli rozjedeme tu 

masku tak by se sem dotáhlo ještě víc peněz-  

Vidíte za fungováním takého DSO zárodek možného vyššího admin úřadu?  

Maska je pro nás ten vrchol, nejdřív jak jsem říkal. Nejdřív přitekly nějaké miliony a desítky milionů do 

Posázaví, to je v Benešově a odsud se to rozdělilo do velkých oblastí že jo. Ale teď přijdou ty peníze jenom 

Do Votic a budeme to rozdělovat jenom tady v té menší části. Samozřejmě to bude menší balík že jo, ale už si 

můžeme sami rozhodnout, že třeba tahle obec letos a podpoříme tenhle projekt, takže zase další rok si řekneme 

že uděláme u vás a tam se nasype víc a těm okolo se udělá míň. Musí tam být zastoupený podnikatele, 

starostové a tak, ale jo, to bude fungovat.  Nám se stala neuvěřitelná věc v tom Posázaví jo? Ono se to boduje 

ty projekty, třeba bezbariérový přístup jo a my jsme měli prostě, že to je daný že za to je daný deset bodů a 

komise nám to vyškrtala jakože nula jo? Že jsme najednou zůstali pod čarou, několik obcí tady od nás tak jsme 

se na ně jako by naštvali, protestovali jsme a oni nás prostě úplně vymetli. říkám že to byl takový podvod na 

nás, takže jsme získali takovou averzi… TO říkám jak tam můžete napsat nula bodů, když tady jsme schválně 

udělali ekologický vytápění, bezbariérový přístup. Prostě zjistili že to udělali špatně. To byl poslední rok kdy 

se přerozdělovaly peníze a voní si to dali v té komisi co seděli tak si to dali dost velkých obcí. To byla lumpárna 

tenkrát, to bylo pomalu na žalobu. Ale pak ty manažerky řekly, že to by bylo přes soudy a do toho se radši 

nebudeme hrnout, to by bylo hodně ošklivý, tak jsme to radši oželili ty peníze…   

 

Otázky pro rozhovor: Čedíková, Vrchotovy Janovice 

 

Výhody a nevýhody malých obcí? Kde vidíte největší výhody a kde naopak největší nevýhody v tom, být 

malou obcí? 

Já nevím jestli jé výhoda nebo nevýhoda být malou obcí Protože všechno má svá pro i proti. Pokud je ta obec 

menší, lidí se navzájem znají, vědí na koho se mohou spolehnout a na koho ne. Někdy ale i to je na závad, 

protože tím že se lidi dobře znají, tak si nemůžou k sobě dovolit to, co by si dovolili kdyby se neznali. Je to na 

obě strany na ostří, protože někdy má to menší místo má výhody a v některých věcech jsou to nevýhody, nedá 

se říct že by nějaká velikostní kategorie měla nějakou prioritu, alespoň já si myslím že to nehraje tak velkou 

roli. Protože ať vezmete jakoukoliv oblast o kterou se staráme, tak je to pro nás stejný jako pro ty menší nebo 

pro ty úplně nejmenší. Možná pro ty úplně nejmenší je to jaksi zmnohonásobeno tou starostí, že to dělají jako 

neuvolnění pracovníci. Mám třeba štěstí že mám a úřadu i matriku, takže můžeme mít i o úředníka víc a ono 

svým způsobem to všechno nahrává, a všechno to do sebe zapadá. 

Z jakých zdrojů je Vaše obec financována?  

Určitě daňové výnosy, protože pro to menší místo je nevýhodou, že ne tak snadno neseženeme sponzora, dárce 

čehokoliv, jo, Je to spíš o tom že si na t našetříme, nebo výhodně využijeme ty peníze, který dostáváme 

z daňového balíčku, takže to je pro nás asi to stěžejní. Jinak jsem taková obec spíše šetřivá, protože máme před 

sebou, tedy už dva roky před sebou hrneme projekt zateplení školy, budeme dělat výměnu oken zateplení a 

tak. Čekáme na dotaci, už jsme potřetí podávali potřetí, takže teď už to konečně vyjde! Máme už taky našetřeno 

takže se s tím dokážeme poprat.  

Čerpáte více z evropských nebo národních dotací? 

Já si myslím že možná ty dotace národní možná budou mít navrch, protože to co jsme zatím čerpali bylo 

minimum z OROPu, většina ale byla z kraje, z ministerstva pro místní rozvoj, ministerstvo zemědělství nám 

taky trošičku přispělo, operační program životního prostředí, což je taky spíše ten evropský, ale jiné asi 

nevyužíváme. Měla jsem zato, že bychom mohli využít norské fondy pro tady tu budovu, která patří pod 

památkovou péči, nicméně zjistili jsme že tam jsou takové podmínky na které nemůžeme dosáhnout. Jakože 

mít zahraničního partnera, to prostě nepřichází v úvahu. Protože to náročné takové partnerství navázat. Žádnou 

družbu takovou nikde navázanou nemáme a získávat teď je zase otázka času. Samozřejmě si většinu těch dotací 

neděláme sami ale žádáme o spolupráci v převážné míře kancelář mikroregionu anebo máme dva takové 

manažery. Ti s námi zase spolupracuji dlouho ale už se zase poohlížíme po jiných, abychom neustrnuli jenom 

na jedné možnosti. Ale jinak potom na dotacích spolupracujeme s MV. 
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Jaká je správní kapacita Vaší obce?  Kolik lidí obec reálně zaměstnává a kde bere prostředky pro 

vyplácení těchto zaměstnanců? Jaký je poměr zaměstnání mezi administrativními zaměstnanci a fyzicky 

pracujícími lidmi?  Kolik lidí vykonává svou činnost na uvolněné pozici? 

Tak v kanceláři jsem uvolněná jenom já, jako starosta, jinak rada je pěti členná, patnáctičlenné zastupitelstvo 

a jinak pokud se úředníků týká, tak máme dvě pracovnice na tom úseku ekonomickém a pak teda matrikářku, 

což je teda ta státní správa. Matriční úřad a s tím má spojenou ještě agendu ohlašovny a svěřili jsme i hřbitovní 

hospodářství. Protože to má k sobě blízko, je to péče o lidi s lidmi a tak jako je to asi to nejpříhodnější co může 

být 

Z čeho berete prostředky na financování těchto zaměstnanci?  

Je to spíš jenom z toho rozpočtu obce a na státní správu nám přispívá stát, je to minimum no, ale přispívá. Dále 

máme úsek služeb, tam je pracovník který má na starosti vodovod, kanalizace a sovku, což je to podstatné, 

protože máme svůj vodovod, kanalizaci a čističku a sami si to provozujeme. Takže je jenom jeden pracovník 

tady proto vyčleněný, pak jsou dva techničtí pracovníci, kteří pomáhají k zajišťování všech ostatních prací, ať 

už na odklízení sněhu, topení pořezaní ledasčeho, vyspravení věcí a tak, ale jinak se snažíme získávat, a je to 

už letitá praxe, pracovníky z úřadu práce na sezónu na údržbu veřejných prostranství, jak tomu říkají veřejné 

prospěšné práce. To se nám osvědčilo a využíváme toho zhruba od dubna a května tady můžeme mít o dva 

pracovníky víc. Záleží jak nám pracovní úřad vyjde vstříc a kolik nám jich může půjčit. Vždy se snažíme 

upřednostnit místní lidi, protože to mají tím pádem blíž do práce, ta komunikace s nimi je jednodušší protože 

je známe. Snad se ještě ani nestalo že by tady byl někdo kdo by sem dojížděl na veřejné prospěšné práce. Takže 

víceméně vždy lidi z místa. Lidé co pracují na úseku služeb jsou financování také z finančního rozpočtu 

Kolik lidí je v rámci vaší obce angažováno ve spolcích? O jaké spolky se jedná a jaké akce vytváří?  

Napomáhají tyto spolky k meziobecní soudržnosti?  

Máme hasiče, máme hasiče dvoje, Jedny ve Vrchotových Janovicích jedny v Šebaňovicích. Oba ty sbory mají 

to gro těch nejaktivnějších. U sboru Vrchotovy Janovice máme zřízenou tu JSDHO, prostě ta jednotku sboru 

požární ochrany jak se jim zkráceně říká, prostě to řeší obec. Zařazený jsou ve trojce, mají oprávnění i pro 

používání těch dýchacích přístrojů. Jsou zařazení v té jednotce, co na podzim loňského roku cvičili v tunelu ve 

Voticích, takže ti jsou využiti. Abych řekla kolik je to procent z obyvatel jako takových, to si vůbec netroufám. 

Když řeknu pětina, tak možná nebudu daleko. Dvoje hasiči, ženy mají organizaci, červený kříž má svojí 

organizaci, funguje tady Junák. Docela mají velkou základnu. Tělovýchovná jednota Sokol, ta hodně pracuje 

s mládeží. Mají hodně malých fotbalistů, já nevím jak se jim všem říká, mají různý oddělení. Hasiči pracují 

s mládeží, ten Junák…. No možná je to i čtvrtina jak jsou lidi angažovaný a zapojený.  

Myslíte si že to napomáhá meziobecní spolupráci ´?  

U hasičů to funguje, funguje to i u Svazu žen. Svaz žen navázal na předchozí Svaz žen, který tady působil ještě 

předtím než tady po revoluci ta celostátní organizace nějak rozdrobila, rozpadla a tak. Dokonce to došlo tak 

daleko že ta místní aktivita byla jedinečná na okrese, takže defacto v Janovicích vznikla okresní organizace 

svazu žen a kraj z toho byl udivený, takže kdo chtěl z toho okresu, tak byl soustředěný tady v těch Vrchotových 

Janovicích. Díkybohu se situace trošku obrátila, protože ženy z jiných míst jsou tak aktivní, takže tady byl na 

zkušenou třeba ženy z Mrače, a já nevím z kterých dalších ještě obcí. Tam nevím jak to funguje, ale kraj tomu 

asi dává nějaký impulz, že ženy z těch jednotlivých okresů se navštěvují a sdělují si poznatky. Takže jsme byli 

návštěvou na Kladně, v Mladé Boleslavi, v Příbrami a oni zase recipročně navštěvují nás. U těch hasičů tam je 

to normální, protože okrsek je vždycky složený z několika obcí a takový ty soutěže okresního charakteru, tam 

je to úplně normální a o těch ostatních, tak tam to funguje taky. I když vlastně Junák je taky dobrý příklad a 

vlastně i ta tělovýchovná jednota, protože soutěž je taky v rámci okresu, takže je to zase něco, co přesahuje 

hranice ty obce samotný. 

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Dobrovolný svazek obcí tvoříme tady s těmi všemi obcemi votická, MV. Takže o tom povědomost máte a 

nemusím rozvádět 

Jaké jsou podle vás důvody meziobecní spolupráce? 

To je samozřejmé a máme stým jenom dobrou zkušenost. Fakt jenom dobrou zkušenost a byli bychom za, aby 

pokračoval ten projekt svazu měst a obcí, ta meziobecní spolupráce, to středisko centrum společných služeb, 

nebo jak to bylo nazváno, což skončilo na konci 2019. Myslím si že to nebylo vůbec od věci mít takový zázemí. 
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Ta děvčata se naučila tolik věcí a byla tak užitečná, že my budeme asi dělat všechno proto aby tam zůstala, 

protože je to velká pomoc, nesmírná pomoc.  

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

Já jsem pro to nemusela udělat nic, protože to vzniklo dávno před tím než jsem starostkou byla. Má to 

dlouhodobou tradici. Dřív to byl mikroregion Džbány, pak se to přejmenovalo. Trošku jiná koncepce se 

nastavila. Ale v podstatě ten základ už jsme měli nastaven a přišli jsme defacto k hotovému, tam jsme proto 

jako obec nemuseli udělat prakticky nic. My jsme v tom svazkuji Džbány byli, mám pocit od samého začátku. 

Které všechny obce spadají pod Vrchotovy Janovice?  

Máme 4 katastrální území, Vrchotovy Janovice, Manilovice, Šebánovice, Rudoltice a deset obcí které pod to 

spadají. Měli jsme jedenáct ale už dávno jsme jednu z těch částí, Strnadice předávali městysu Maršovice. Ti 

občané sami o to stáli, protože do Maršovic to měli z kopečka jenom dva kilometry a k nám jezdili asi šest, 

takže bylo pro nejjednodušší to takhle udělat. To ale nebylo za mého období, to bylo ještě za dob kdy jsem 

byla úřednice, dávno.  

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Určitě to je ta kancelář, která je takovým tím srdcem, předseda, pan Liška, který zase řídí jednu z těch malých 

obcí, Ratměřice, takže zase má čas na to aby fungoval v rámci toho docela velkého celku a on je to relativně 

podle mě mladý člověk a má na to schopni, je vybaven.  

Z jakých zdrojů je činnost mikroregionu financována?  

Jednak přispívají obce svazku a jednak si vydělává ta kancelář tím že obcím pomáhá a obce jí za to zaplatí 

zvlášť, že jo, mají nějaký sazby, takže tím si jakoby přivydělávají. Takže jinak jak je ten svazek zapojen takže 

třeba do těch různých projektů, takže třeba CSS, tak tomu byl příslušný příspěvek. My jsme vytvořili samotný 

MAP, vzdělávání ve školství, takže to je zase projekt, díky kterému se dostanou i nějaký prostředky na mzdy, 

pořízení velkého plánu vzdělávání… Takže z těch prostředků je tohle to sestaveno dohromady a zatím si 

nestěžují že by měli peněz málo. Takže ani nezvyšujeme příspěvky obcí do té společné kasy. 

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

 Určitě do Mapu, což je to vlastní vzdělávání, máme tu školu, jednu ze 4 v obvodu, takže je na baletní abychom 

byli zúčastněni. Byli jsme zapojeni třeba do toho projektu Studia veřejných prostranství, to se zase 

organizovalo, ale zase ani ne všechny obce se do toho zapojili. My Miličín, Olbramovice a nevím kdo další, 

Heřmaničky asi taky… Ty studie máme připraveny tak abych to mohli rozvíjet, dát si naprojektovat a ten 

prostor upravit tak aby to bylo v souladu s tím návrhem. Nejsme třeba zapojeni do cyklostezky na opuštěném 

drážním tělese, zase to nevede přes naše území… ale na území jiných obcí které jsou tím místně spojen. A teď 

mě nenapadá další projekt. Map je určitě to nejvíc klíčové, co se vzdělávání a školství jako takového týká tak 

seto dotýká skoro každý ty obce. Školu máme celou základní, devítiletou a v současný době je tam zhruba 140 

žáků a musím pochválit za tu dobu asi posledních šesti sedmi let se ten počet žáků jeden a půl krát znásobil, 

což vůbec není špatně. Dále teda ještě BENEBUS, kde jsme zapojeni a ukládáme tam velké finanční prostředky 

a myslím si že tak jak máme nastavenou tu současnou dopravní situaci tak to vůbec není špatně.  

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Hmm projekty…Musíme se snažit sami, asi na nás je abychom se snažili a abychom si vytipovali co je pro nás 

důležitý a čemu se chceme věnovat. Takže projekty kolem školy, školky… tu mám teda tady přímo za dveřmi. 

Takže pro nás ty školy a školky jsou největší a nejdůležitější… další projekty jsou třeba chodníky a komunikace 

místní. To je to co sprostě chceme mít připraveno v případě že bychom mohli nějakou dotaci čerpat, tak 

abychom prostě jen sáhli do toho šuplíku a něco takového našli. Teď máme v zorném poli projekci na 

rekonstrukci školní kuchyně a především klimatizace v ty kuchyni, protože už je to zastaralý. Tam je potřeba 

vyměnit skoro všechno, kromě kuchařek asi (smích), to jsou náklady veliký. Takže projekty vyhledává hlavně 

úřad. 

Je za tímto účelem vytvořena pracovní pozice? 

Není, já se tomu věnuji, někdy pomáhají radní a jinak jedna z těch děvčat která jsou na tom ekonomickém 

úseku, tak zase více než já spolupracují s děvčaty co jsou v kanceláří v mikroregionu, tak zase abychom 

všechny ty věci i po té účetní stránce měli v pořádku, takže máme člověka co je napojený na tu kancelář MV. 

Kdo administruje tyto projekty?  
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Pokud my spolupracujeme s tou kanceláří MV tak i vtom spoléháme na ně. Ony jsou to děvčata velice šikovná 

a těmi léty praxí zocelená a jinak ta paní Mrázková co dělá tady u nás se taky lecčemu naučila, takže je to 

taková ta provázaná spolupráce. Ona má titul inženýra ekonoma, takže jí to asi nejvíce přísluší se v těchto 

věcech orientovat. Má to v rámci jednoho úvazku, na který je tady zaměstnána.  

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

Ten svazek voticko má velkou výhodu v tom, že defacto všem obcím stejně může zajistit to co potřebují a 

pokud některá z těch obcí má potřebu a je to něco co se na jiných obcích nedělá, tak zase upozorní na to a 

v rámci toho mikroregionu můžeme dělat všichni všechno, abychom…. Nevím jestli to říkám správně. prostě 

přijdu na to, že je třeba abychom vyplnili hlášení který jsme nikdy nevyplňovali. Upozorním na to mikroregion, 

řekneme si to na mikroregionu a všichni už to můžeme taky dělat. Obraně zase: jedna z malých obcí upozornila 

na platnost smluv v tom odpadovém hospodářství. Takže už se vytvořila zase další iniciativa, obce se spojili 

dohromady, vytváří se nějaká strategie odpadového hospodářství, bude se soutěžit. Takže támhleta spolupráce 

v tomhle smysl má. Ta kancelář mikroregionu je schopná zajistit vzory nových vyhlášek, zajistit nám pomoc 

při zpracování strategického plánu, čehokoliv, na co někdo upozorní a dá se využít pro všechny obce tak 

v tomhle asi je ta nezastupitelnost kanceláře a nezastupitelnost té spolupráce. Nemyslím si že je něco co bych 

mohla nazvat nevýhodou.  Každá to obec se může setkat s něčím jiným a může tu druhou obec instruovat nebo 

jí pomoci. V tom je asi to gro a myslím si že to není špatně.  

Vidíte v činnosti svazků Možný zárodek vzniku vyššího administrativního úřadu?  

Já se přiznám že bych nerada, aby se z toho vytvořilo něco jiného notabene většího. I když ten MV má 15 

členů, tak se i tak všichni dobře známe a dobře se domluvíme. Asi tam kde je těch obcí mnohem víc, může být 

obtížnější se scházet konzultovat a docházet k závěrům, čím víc obcí tím je to obtížnější se dostat k nějakému 

konsenzu. Tak jak to funguje tak to funguje dobře.  

 

Otázky pro rozhovor: Babický, Zvěstov 

 

Je vaše obec členem nějakého dobrovolného svazku obcí? Jaké jsou hlavní důvody meziobecní 

spolupráce?  

Mikroregion, pak máme ještě Čechy nad Zlato, to je takový společenství obcí, kde hrozí těžba zlata a tady těch 

lepších věcí, takže vlastně v Rožmitále Pod Třemšínem jsme členi. Aktivní členi, já jsem dokonce ve správní 

radě a jde o to, že my tady máme bývalý zlatodůl Roudný. No a v tom zlatodole Roudným byly takový snahy 

a ataky obnovit těžbu…. No a ty ataky my teda vždycky odrazíme. 

Takže to společenství se zastává za to, aby těžba neprobíhala? 

Tak! Tam jsou Kašperský Hory a všechny obce kde něco takového tady mají. Takže my jsme takový seskupení, 

vzájemně se radíme, vzájemně si poskytujeme i nějaký informace i co se týče zákona. Je fakt že třeba teď tam 

je velký ten, no Kynžvart, jestli vám to něco řekne…. Bývalý vlastně ministr, který nám vlastně pomáhá dost, 

no a lobuje se vlastně u poslanců v rámci toho uskupení, protože zase v ty síle je síla těch obcí, takže vlastně 

nějaký připomínky k zákonu. No a dneska se řeší Lithium, tady se neřeší jenom zlato jo na tom Roudným. Dřív 

se tady řešilo hlavně zlato jo, oni vědí že tam je nějaký čtyři procenta zlata v tom písku jo. No a oni existují 

dneska technologie kde to odtěží a pak ty hromady co nám tady zbude tak to převozili pryč, protože ono je 

v tom spousta arsenu a prostě svinstva. Takže se bojíme že by to otevřeli, protože tam je nebezpečí nějaký 

havárie ekologický.  

Jak dlouho jsme v tomto spolku?  

Asi od roku 2012 (?), myslím si no. To tam vstupovali už teda naši předchůdci, ale my v tom pokračujeme, 

protože ty ataky z druhý strany jsou velký no. To vždycky je vyhodíte dveřmi a vrátí se oknem. Za tím lítají 

strašný prachy jo. Jde o to, že ty ataky jsou obrovský a nejhorší je, že mi si je nemůžeme pustit ani na nějaký 

ty zkušební vrty, protože jak je tam pustíte na zkušební vrty, tak pak už si nárokuji to tam těžit no. To je velká 

problematika tohle to. 

Tak to už jste mi trochu odpověděl na to, na co jsme se chtěl zeptat. Jaké si tedy myslíte že jsou největší důvody 

meziobecní spolupráce?  

No tak u nás hlavně to ORP a ten MV, jako tam vůbec žádná o tom jo. Tam teda ta spolupráce je velká, výborná, 

a to není jenom formální, ale funguje to tak že my se tam mezi sebou ty starostové hovoříme a řešíme si tam 
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ty problémy a zároveň si tam jako ten celek řešíme ty větší problémy, takže teď řešíme ty odpady jako celek, 

dál vlastně zakládáme MAS Voticko. A vystoupili jsme z Posázaví že jo. 

Co jste Vy nebo vaše obec museli vykonat pro vznik takového svazku obcí?  

 No já si myslím že to aktivním přístupem zachováváme, jak to už bylo založený, z druhý strany, my jsme zase 

zakládali tu turistickou destinaci Kraj blanických rytířů, protože kraj Blanických rytířů původně byl vlastně 

geopark a téměř na těch hranicích toho kraje geoparku Blanických rytířů vznikla téměř ta turistická destinace, 

MAS krajina srdce, takže to my jsme zakládali v loňským, předloňským roce, ale to se vlastně už posouvám 

no. V listopadu 2019 vlastně jsme dostali certifikát, dokonce tady ve Zvěstově, vlastně tady bylo zasedání asi 

padesáti starostů. To je docela novinka právě, to je čerstvá věc v tomhle roce. Váš otec na kraj blanických 

rytířů nejezdí, protože vy tam máte tu svojí. (ukazuje výroční zprávu ta, je poměrně dost zajímavých věcí, 

hledá jí) tady to je. Byli jsme čerstvé certifikovaný v tom 2019 v listopadu. Je tam zase pan Liška, což je za 

Benešov vlastně ten hlavní tahoun. Možná se můžete podívat na ty fotky, jak se to zakládalo, tady třeba s tím 

šampaňským. To jsi něco, co jsme teda vykopávali úplně od začátku, protože tady to vlastně všechno bylo 

sloučený pod Masku Posázaví , a říkám proč? To se rovnou můžeme jmenovat Pobaltí, když nás rovnou cpou 

k Posázaví, takže jsem si to tady jako prosadila. Stejně jako jsme si tady teď prosadili tu Masku Voticko. 

Vy tam třeba nejste, protože oni (myslíš stát) dali že se obce musí vlastně nějak vyhranit a nemůžou být na 

dvou místech. Prostě buď budou tam anebo tam a musejí dát jasně vědět. Jasně Benešov, že půjde do toho s 

námi a celou dobu to zakládali a pak když došlo na lámání chleba tak se to v Benešově otočilo a Benešov z toho 

vycouval. Nejvíce o tom ví asi Špačková, ta dělala ve Votických novinách a teď má tady to na starosti tak 

kdyžtak se můžete obrátit i na ní. 

Kdo zajišťuje činnosti spojené s praktickým chodem dobrovolného svazku obcí? Z jakých zdrojů je tato 

činnost financována?  

Jako kdo to zajišťuje? Všechno to je hnaný přes ty Votice a přeš Viktora přes ten Mikroregion přes voticko a 

my jsme samozřejmě zaměřený a tam kde to zapadá, ta Střezimíř a Mezno, tak ty jsou teda jinde, tak všechno 

se to odvíjí ve voticích, i když jsou tam Vlašimi tak tady vlastně zapadáme k ty Zruči nad Sázavou, tam teda 

se to nějak střída, že bud jsme ve Vlašimi nebo na Voticko, naposledy jsme byli tady ve voticích, kde jsme 

měli tady tu výročku, ale ta teda byla předkládaná ve Vlašimi. Takže hlavně kancelář MV.  

Jak je financována činnost spolku?  

No financování… Samozřejmě my tam máme nějaký dobrovolný příspěvek, víceméně právě i v rámci právě 

tady těch Blanických rytířů. Takže všude je to jinak. MV jako takový, tak ten běží z toho, my dáváme nějakých 

dvacet kč na hlavu, trvale žijících., plus je to z dotací MPMR , ty zaplatí nějaký procenta platu toho manažera, 

co se to stará v těch Voticích a ten zbytek, o to se ty obce podělují. No, takže tak, s tím že oni nám zajištují 

poměrně široký servis. Za ten my tedy ještě nějak smluvně platíme, takže když to řeknu, já nevím třeba 

výběrový řízení, tak já tady dělám třeba dvě, pět výběrových řízení za rok jo, já nevím. No a oni mi dělají deset 

výběrek za měsíc, je na ně spoleh, jsem schopný s nimi nějakým způsobem jednat, předjednat a domluvit a oni 

to všechno administruji pak si z toho vezmou nějaký dvě procenta z té vysoutěžené částky toho projektu, což 

bývá řádově desítky tisíc. Ale když to vezmu tak jsou tu firmy, co nabízejí stejný servis, ale berou si za to 

řeknu třeba šest procent, a ještě k tomu mi neručí za nic jo, jsou támhle někde v tramtárii a nezůstává to u nás 

ty peníze které má z té vyhrané zakázky. Tak takže když tam udělají nějaký kopanec tak to je ta odpovědnost 

je stejně na mě, takže jako ale zase já na ty holčiny na tom MV nedám dopustit a je tady spousta věcí do kterých 

bychom se nepustili, kdyby tady nebylo takový zázemí za sebou, tu podporu, na kterou se obrátit. Jak to 

prokonzultovat, tak to pak i dotáhnout administrativně dokonce. 

Do jakých projektů meziobecní spolupráce je Vaše obec zapojená? 

No tak jako do všech, co jsou no, já nevím třeba i tenhle ten sociální fond, jestli se to nechá někam napsat. Já 

to vidím tak že je to nějaký vlaštovka co vidím i takhle v republice že jsme se tady dohodli nás patnáct obcí 

třicet korun na hlavu, vlastně teď jsme to zvýšili na třicet pět, no tak nějak krát 350 našich obyvatel no a ty 

peníze dáváme do společného sociálního fondu a z toho fondu jsou potom placený ty různý neziskovky, který 

nás tady imrvére atakuji svýma žádostmi o příspěvky a to že to je prostě dneska jako bakalářky a diplomky, 

tak toho jsou plný emaily, tak stejně tak nějaký firmy a neziskovky a tak dále ať jeto třeba baby box nebo tak 

podobně tak já nevím, tak pořád chtějí nějaké příspěvky. To je prostě přehršel firem a člověk jeden nemá šanci 

se v tom orientovat. Takže Votický sociální odbor ten vlastně vyhodnocuje takový ty firmy, který v regionu 

operují, předkládá nám návrh a my mezi sebou vybereme nějakých 500 tisíc a ty pak přerozdělujeme. A víme 
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že to tam mají pak zase z druhé strany a oni, když pak volají „o vy nám nic nedáváte“ tak řeknu že to 

přerozdělujeme přes mikroregion, mám výmluvu a mám pokoj. Protože dokud jsem se takhle nedomluvili tak 

tyhle dali dvacet tisíc, tamty dali třicet tisíc, pak další firmě atak dále že jo. Samozřejmě oči plakaly a sháněli, 

a přitom jsme zjistili že firmy který dělají jedno, a to samý tak byly placený z každý obce a zase když jsme si 

to posílali tak jsme zjistili, že tady jedna firma vybrala i půl milionu a pak když jsme koukali jaký služby nám 

tu poskytují, tak to prostě zjistili že nám tady nikoho ani neobsluhují, že třeba operují jen támhle jednu rodinu, 

kam jezdili a řešili nějaký sociální problémy u dětí. Takže to byl jeden z podnětů Vím že Střezimíř tenkrát 

v tom prvním roce, že do toho někdo zatínal vidle, a nakonec pak taky se přidali. No ale jako když to řeknu je 

to na nějaký domluvě a z 90 %ti procent se ty obce domluví. Tím že nás je v mikroregionu málo, tak to je zase 

možná to pozitivum. Takže jako když je někde padesát lidí tak ti se domluví hůř než patnáct. Nemyslím to ve 

špatným, ale na nějakým postupu zkrátka a ve hledání kompromisů. 

Jinak projekty, které se dějí v rámci obce a se kterýma nám mikroregion pomáhá tak to je skoro všechno. Teď 

třeba řešíme zámek támhle. Koupili jsme za korunu zámek jo támhle, no ona to taky byla ruina jo, sice to ještě 

třeba ruina je ale každopádně ale to je vlastně všechno skrz dotace. Už jsme na to vyčerpali skoro čtyři miliony 

jo. Teď mám žádost, kterou jsme zpracovávali administrovali na kraji na nějakých sedm milionů a uvidíme co 

z toho dopadne. Teď mi zrovna včera, nebo včera, v pátek přišel papír, že nám ministerstvo odkleplo 900 tisíc, 

a to jsou všechno věci které děláme přes mikroregion, pak nám mikroregion zpracovává ty hlášení na vodu, a 

tak se tím alespoň nezabývám no, a tak no. Díky MV jsme z baráku, který jsem vydražil, protože byl plný 

sociálně nepřizpůsobivých lidí a takových lidí co tu nebyli hlášení. Takže když dům šel do dražby tak jsme ho 

koupili a všichni byli rádi že jsme ho koupili a těch lidí se zbavili. Tak ale pak co s tím barákem. Tak jsme 

udělali projekt. Zažádali jsme ministerstvo pro místní rozvoj a skoro čtyři miliony jsme dostali. A z druhý 

strany říkám, že kdybych neměl ty holky (myslí administrativní zaměstnankyně na MV) tak by mi ty žádost 

zpracovávaly tak to neudělám   

Kdo projekty v rámci svazků obcí vyhledává? Je za tímto účelem zřízena speciální pracovní pozice?  

Tak to, co je potřeba dělat tak to ví zejména starosta a zastupitelé, že jo. My jsme ti, co tady žijí a ví co je třeba. 

My jsme ti iniciátoři toho, protože tu žijeme a známe to tu, a to je možná ta výhoda zase že nás není moc a že 

se tady na těch prioritách shodneme. Takže když se dohodneme že budeme dělat tohle tak pak iniciujeme a 

zadáváme projekce a když se to dostane do nějakého stadia, tak požádáme ten MV, který nám pak pomáhá stou 

administrací. Nehledě na to, že už je s MV spojen i ten první krok, kdy mi přijdeme s nějakým nápadem tak 

oni řeknou – „hele to je blbost na tohle peníze neseženeš“, nebo když to řeknu jinak, když to trošku ohnu tak 

poradí, že to musí být takhle udělaný, takhle nazvaný, aby se na to ty peníze sehnaly no. Takže MV docela 

usměrňuje.  

Kdo administruje tyto projekty? 

MV teda hlavně i administruje projekty, to je vlastně celý servis kolem těch projektů. 

Jak vnímáte to, že jste členy svazku obcí z hlediska výhodnosti pro vaši obec? A jak pro váš region?  

No tak jako, samý pozitiva, jako já nemám nic, co bych viděl negativně. Protože jak jsem říkal, sejdeme se, 

prodiskutujeme projekty mezi sebou. Prodiskutujeme ty toho svazku jako takový, tak si člověk alespoň utříbí 

nějak nějaký názor no.  

Vidíte za existencí MV zárodek nějakého vyššího administrativního celku?  

No tak je to určitě ta místní akční skupina no. Já to řeknu zjednodušeně jo, ono tak úplně přímo není. Dneska 

prostě přerozdělovalo evropský dotace Posázaví, kde je tam nějak stanoveno nějaký kritérium, na jaký program 

a na co se ty peníze budou přerozdělovat a v tom Posázaví bylo sto obcí a já sám vám že jsme z Posázaví nic 

nečerpali a mám radost a jsem rád že třeba Jankov čerpal a tak dále. Ale to bylo na školství. My školu ani 

školku nemáme a myslím si, že do ničeho jiného se jim tam moc nepovedlo jinde jiným a já budu rád, když 

část toho balíku si budeme moct přerozdělit sami. Já netvrdím že si do toho hned musím šáhnout. Že když 

dejme tomu bude balík dvacet milionu tak milion musí dostat Zvěstov, ne to ne. Já budu rád, když se třeba 

z toho podaří spolufinancovat, když my si sami rozhodneme a odsouhlasíme že se z toho třeba zaplatí ta 

cyklostezka, a ta bude společná že jo. A to že to bude na území Olbramovic a Střezimíře no tak jako dobrý no, 

proč ne, budeme to stejně využívat všichni  

 


